
زیر و بم NGL   ۳۲۰۰ از زبان مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران

خریدار  خجســته مهــر گفت: جمــع آوری و 
جلوگیری از سوزانده شــدن ۵۰۰ میلیون فوت 
مکعب روزانه گازهای همراه میادین غرب کارون 
از مهم ترین اهدف اجرای طرح ان جی ال ۳۲۰۰ 

است.
 NGL( طــرح احــداث کارخانــه گاز و گاز مایع
۳۲۰۰(، یکی از بزرگترین طرح های صنعتی است 
که علاوه بر آثار اقتصــادی قابل توجه، گام بلندی 
در مســیر جمــع آوری گازهای همــراه و حفظ 

محیط زیست خواهد بود.
از جملــه مزایا و اهــداف اجرای ایــن طرح نیز 
می توان بــه کاهش آلودگی زیســت محیطی، 
راندمان بیشــتر در تصفیه نفت و گاز در نتیجه 
افزایش واحدهای جداســاز و شــیرین سازی 
گاز ترش، افزایش چشــمگیر ظرفیــت تولید 
کاندنسیت و گازهای سبک و تصفیه شده نظیر 
پروپان، بوتان، متان و … که ســهم بزرگی در 
پیشــرفت طرح های حوزه پتروشــیمی دارد، 

اشاره کرد.
اینک در آســتانه راه اندازی فاز نخست این طرح 
بزرگ، فرصت را مغتنم دانســته و گفت و گویی با 
محسن خجسته مهر؛ مدیرعامل شرکت ملی نفت 
ایران داشــته ایم تا ضمن اطلاع از دستاوردهای 
این طرح بــزرگ، فراز و فرودهــای مربوط به این 
طرح را از ابتــدای تعریف پروژه تا بــه امروز مورد 

واکاوی قرار دهیم.

 به عنوان نخســتین ســوال، کلیاتی از 
تاریخچه اجرای این طــرح بزرگ در حوزه 

جمع آوری گازهای همراه نفت بفرمائید.
 )NGL-۳۲۰۰( احداث کارخانــه گاز و گاز مایع
از ابتدا در منطقه غــرب کارون و به منظور جمع 
آوری و فرآورش گازهای همراه میادین آن حوزه 
)آزادگان شــمالی و جنوبی، یادآوران، دارخوین، 
یاران شــمالی و جنوبی، سهراب، ســپهر، جفیر، 
سوســنگرد و بند کرخه( به ظرفیت روزانه ۵۰۰ 

میلیون فوت مکعب تعریف شد.
این کارخانه در دو ردیف فرآورشی طراحی شد و 
در سال ۱۳۹۰ قرارگاه ســازندگی خاتم الانبیا به 
عنوان پیمانکار اجرایی آن انتخاب شد و متعاقب 
آن، فرآینــد تأمین مالــی به کنسرســیوم های 
قرارگاه سازندگی خاتم الانبیا و پتروشیمی بندر 
امام خمینی واگذار شــد. در عین حــال با توجه 
به رویکرد جدید وزارت نفت مبنــی بر واگذاری 
تأسیسات NGL و روند کند عملیات اجرایی آن 
با پیشرفت حدود ۴۵ درصد، طرح مذکور در سال 
۱۳۹۶ به شرکت صنایع پتروشیمی خلیج فارس 

واگذار شد.
اجرای قرارداد این طرح در قالب ساخت، تملک و 
بهره برداری)BOO ( و مشتمل بر فروش خوراک 
گاز اســت و فاز نخســت آن با هزینه ای در حدود 
۱۴۰۰ میلیون دلار از سوی سرمایه گذار اجرایی 

می شود.
همانطور کــه قبلًا اشــاره کردم، جمــع آوری و 
جلوگیری از سوزانده شــدن ۵۰۰ میلیون فوت 
مکعــب در روز از گازهای همــراه میادین غرب 
کارون و فازهای توســعه ای آتی میادین آزادگان، 
یادآوران و… مهم ترین هــدف اجرای این طرح 

است.

 این طرح چــه کمکی در جمــع آوری 
گازهای همراه خواهد کرد؟

با راه اندازی ردیف اول ایــن طرح، گازهای همراه 
تولیدی میادین آزادگان شمالی، یادآوران و یاران 
فرآورش خواهد شــد و با اجــرای ردیف دوم این 
واحد نیــز ظرفیت لازم برای جمــع آوری تمامی 
گازهای همراه میدان های غرب کارون در شرایط 

توسعه کامل فراهم می شود.
با اجــرای کامل این طــرح همچنیــن ظرفیت 
اســتحصال یک میلیون و ۸۰۰ هزار تن در سال 

اتان و ترکیبات سنگین تر از آن ایجاد خواهد شد.
تولید روزانه ۷۰ میلیون فوت مکعب گاز ســبک 

شیرین و حدود یک هزار و ۲۰۰ تن میعانات گازی 
از دیگر مزایای این طرح است.

این مقادیــر در فاز اول شــامل ظرفیت فرآورش 
۲۵۰ م ف م ر گاز ترش همــراه میادین حوزه غرب 
کارون و تولید حدود ۱۸۰ م ف م ر گاز شــیرین و 
سالانه ۹۰۰ هزارتن ترکیبات ســنگین تر از اتان 

خواهد بود.
در عین حــال، هم اکنــون به میــزان روزانه ۲۰ 
میلیون فــوت مکعــب از گازهای فلــر آزادگان 
شمالی به ســمت NGL ۳۲۰۰ منتقل می شود 
و به تدریج دبی گاز ارســالی به ۳۰ میلیون فوت 
مکعب در روز خواهد رسید که با توقف گازسوزی 
در ایــن کارخانه و همــه میادین غــرب کارون 
ضمن مولد ســازی، حفظ ســرمایه ملی و تولید 
ثروت، شــاهد صنعت نفتی بیش از پیش سبز در 
غرب کارون و پایان آلودگی های محیط زیســتی 
مشــعل های نفتی اســتان های نفتخیر به ویژه 
اســتان های خوزســتان، کهکیلویه و بویراحمد، 

بوشهر و ایلام خواهیم بود.

 مقصد اصلــی گازهای فرآورش شــده 
کجاست؟

این مجتمع در مجموع با ظرفیت استحصال یک 
میلیون و ۸۰۰ هزار تن در ســال اتان و ترکیبات 
ســنگین تر، تأمین بخشــی از خوراک واحدهای 
پتروشــیمی بندر امام خمینــی )ره( را بر عهده 
دارد و در جبران کمبود خــوراک فعلی و آتی این 

مجتمع پتروشیمی بسیار مؤثر خواهد بود.
 علاوه بر این گازهای ســبک و تصفیه شــده در 
حــدود ۸۰ میلیون فوت مکعــب در روز نیز برای 
تأمین گاز کشــور به شبکه سراســری گاز ارسال 

می شود. 
گوگرد گرانول شــده نیز از تولیــدات کارخانه ای 
خواهد بود کــه می تواند در صنایع شــیمیایی و 

کشاورزی مورد استفاده قرار گیرد.

 در اجرای این طرح تا چــه میزان از توان 
داخلی استفاده شده است؟

 NGL یکی از موارد قابل توجه در راه اندازی طرح
۳۲۰۰، بومی سازی بیش از ۶۰ درصد تجهیزات 
کاربردی در این طرح بزرگ، )از طراحی تا ساخت 
و راه اندازی( اســت کــه با توجه بــه پیچیدگی 
فرآورش گاز و اســتحصال ترکیبات و محصولات 
گازی و تحریم های غرب که عملًا دستیابی به این 
تکنولوژی ها را غیرممکن ســاخته است، بسیار با 

اهمیت است.
در عیــن حال با اجــرای این طرح، بــرای حدود 
۱۵۰۰ نفر به صورت مســتقیم و حــدود ۳۵۰۰ 
نفر به صورت غیرمســتقیم شــغل می شود که با 
اولویت به کارگیری نیروهای بومی منطقه دشت 

آزادگان انجام می شود.

 مصرف کننده کجای معادله خودروسازی است؟

وسازی در دست انداز خودر
مدیرعامل سپرده گذاری مرکزی پاسخ داد

سهامداران بورسی سال 
گذشته چه میزان سود نقدی 

و سنواتی گرفتند؟

صفحه 8

ما را دنبال کنیدچهار شنبه      6  اردیبهشت 1402     سال هشتم     شماره 1303      8 صفحه     3000 تومان

اقتصادی
        سیاسـی

                اجتماعی
                       فرهنگـی

                               ورزشــی

W W W . K H A R I D A A R  O N L I N E . I R وزنامـــه   ر

K  H  A  R  I  D  A  A  R     D  A  I  L Y87 خیابان انقلاب، خیابان ابوریحان، تقاطع لبافی نژاد، کاشی

MIRA

خانه  هنر   میرا

 لایحه مالیات بر عایدی سرمایه
مقابله با سوداگری یا فرار سرمایه؟

معاون دبیرکل سازمان ملل:
تلاش می کنیم تخفیفاتی در زمینه 

تحریم ها ایجاد کنیم

 از بلیت های تقلبی وشادی جنجالی بیرانوند تا پنالتی های بیانیه ای
زشت  و  زیبای هفته 27لیگ برتر

ح ساماندهی کارت   آخرین وضعیت طر
سوخت جایگاه ها

صفحه 2
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صفحه 5

تماشای فیلم زیر موشک باران عراقی ها
 ســیدمیلاد ناظمی  شــروع »دســته دختران« به ما نوید یک فیلم جنگی 
پرحادثه و پرزحمــت را می دهد؛ صحنه ای در دل جنگ و زیر آتش دشــمن که 
شاید یادآور »نجات سرباز رایان« باشد. با این تفاوت که اینجا بر خلاف سایر آثار 

جنگی پای زنان و دختران در میان است.
دخترانی که هر مردی مقابلشــان قرار می گیرد، حتی زیر گلولــه باران عراقی 
با فریاد از آن ها می پرســد »در خط مقدم چه می کنند و چه کســی آن ها را به 
اینجا آورده؟« همین شروع طوفانی و خوش ریتم که در حینش شخصیت های 
اصلی یکی یکی به مخاطب معرفی می شوند تماشــاگران را برای مشاهده یک 
فیلم جذاب آماده می کنند. فیلمی کــه کارگردانش به خوبی از پس صحنه های 
جنگی برآمده و توانسته پروداکشن عظیم اثر را به شکل مطلوبی مدیریت کند. 

مخصوصا در ابتدای قصه.
در واقع شــروع »دســته دختران« به قدری توقع ها را بالا می بــرد که برآوردن 
انتظارات مخاطبان در ادامه به شــدت سخت می شــود و چه بسا فیلم از همین 

جنبه آسیب جدی می بیند. 

دیدگاه

صفحه 3

آگهی مناقصه عمومي يک مرحله اي

نام مناقصه گزار : شركت توزيع نيروي برق مازندران       موضوع مناقصه عبارت است از :

مبلغ تضمین )ریال(مبلغ برآوردی )ریال(نام امور برقشرح مناقصهشماره مناقصهردیف

5.435.695.049544.000.000قائمشهرتوسعه احداث شهری نصب ترانس فاز 14011101716

5.369.659.267537.000.000نکاتوسعه شهری فاز 24011101272

5.187.106.486519.000.000جنوب بابلتوسعه شهری فاز یک سطح امور3401110022

4.590.058.843460.000.000امیرکلاتوسعه احداث شهری فاز دو4401110174

4.114.501.015412.000.000شمال بابلتوسعه احداث شهری فاز چهار5401110195

4.000.849.410401.000.000جنوب ساریتوسعه احداث شهری فاز سه 64011101091401

3.605.102.677361.000.000سیمرغتوسعه شهری مرحله دوم سال 74011101901401

10.134.480.4501.007.000.000فریدونکنارتوسعه شهری فاز 2 8401110180

1- تضمین شــرکت در مناقصه قابل قبول کارفرما  برابرآئین نامه تضمین شــرکتهای توزیع می باشد. 2- اینشرکت از پذیرش چک شخصی، ارائه وجه نقد و...تحت عنوان تضمین شرکت در مناقصه خودداری 
خواهد نمود . 3- به پیشنهادهای فاقد امضاء مجاز ، مشروط ، مخدوش ، فاقد سپرده ، سپرده های مخدوش ، سپرده های کمتر از میزان مقرر و پیشنهاداتی که بعد از انقضای مدت مقرر در این فرآخوان واصل 

شود مطلقاً ترتیب اثرداده نخواهد شد. 4- سایر شرایط و اطلاعات در اسناد مناقصه درج شده است . 5- تامین منابع از محل اعتبار داخلی است.

شركت توزيع نيروي برق مازندران – اداره مناقصات

شركت توزيع نيروي برق مازندران
شناسه آگهی:1481598

نوبت دوم

2 – زمان فروش اسناد :  از روز شنبه تاريخ 1402/02/09 لغايت روز چهارشنبه مورخ 1402/02/13
3- محل دريافت اسناد : سامانه تدارکات الکترونيکی دولت به آدرس setadiran.ir - سامانه مناقصه

ملت شعبه  بانك  به حساب جام شماره ۵240332412  ريال  مبلغ ۵4۵.000  اسناد:  مبلغ فروش   -4
اميرمازندراني ساري 

5- مهلت بارگذاری اسناد: الف( زمان بارگذاری اسناد مناقصه در سامانه تدارکات الکترونيکی دولت به آدرس 
Setadiran.ir، حداکثر تا ساعت 19 روز شنبه مورخه 1402/02/23 می باشد.

ب( زمان تحويل اسناد فيزيکی )پاکت الف( حداکثر تا ساعت 9 روز يکشنبه مورخه 1402/02/24 می باشد.
6- زمان بازگشايی پاکات : ساعت 10 روز  يکشنبه مورخه 1402/02/24 انجام می گيرد.

7- محل تحويل اسناد الکترونیکی مناقصه : اسناد می بايست در سامانه تدارکات الکترونيکی دولت به 
صورت اسکن بارگذاری گردد.

تبصره: فقط پاکت الف که محتوی اصل ضمانتنامه شرکت در مناقصه می باشد، به آدرس ساري بلوار خزر جنب 
خيابان حزب اله امور تدارکات شرکت توزيع برق مازندران تحويل گردد.

7-1(  شرايط مناقصه گران : الف - داشتن شخصيت حقوقی
ب- داشتن ظرفيت خالی در رشته مورد نظر  پ- ارائه تصوير گواهينامه معتبر تائيد صلاحيت )رتبه( نيرو

ج – ارائه گواهينامه معتبر ايمنی از اداره تعاون، کار و رفاه اجتماعی
8-  محل بازگشايي اسناد مناقصه : ساري ، بلوار خزر ، بعد از خيابان حزب ا ... امور تداركات شركت توزيع 

برق استان مازندران
setadiran.ir 9 – نشانی کسب اطلاعات بیشتر:الف- سامانه تدارکات الکترونيکی دولت به آدرس

     Tender.Tavanir.org.ir  ب-   سايت معاملات توانير به آدرس
ج- شماره تلفن 3340۵121-011 امور تداركات -  اداره مناقصات

آگهی مناقصه عمومی دو مرحله ای مناقصه
 با ارزيابی کيفی به صورت فشرده

 شماره 106/02/2811

 نوبت اول

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خوزستان 

مناقصه گزار : اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خوزستان 
موضوع مناقصه شماره 2811 / 02 / 106 :

انجام امور خدماتی سرايداری و نگهبانی به صورت حجمی در ادارات و مناطق ثبتی استان خوزستان مطابق مشخصات اعلام شده در پیوستهای اسناد مناقصه 1106/02/2811

محل تامین اعتبار : سازمان ثبت اسناد و املاک کشور 
مهلت دريافت اسناد : از روز چهارشنبه 06 / 02 / 1402 لغايت روز سه شنبه مورخ 13 / 02/ 1402

 محل دريافت اسناد کليه مراحل برگزاری مناقصه از دريافت اسناد مناقصه تا ارائه پيشنهاد مناقصه گران و بازگشايی پاکت ها از طريق درگاه سامانه تدارکات الکترونيکی دولت ) ستاد ( به آدرس
 ) www.setadiran.ir( انجام خواهد شد و لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضويت قبلی ، مراحل ثبت نام در سايت مذکور و دريافت گواهی امضاء الکترونيکی را جهت شرکت مناقصه محقق سازند . 
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وزیر صمت: 
تجارت بین ایران و عربستان آغاز شده است

 وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشــاره به توافق تهــران و ریاض برای از 
سرگیری روابط، از آغاز تجارت بین ایران و عربستان خبر داد.

»ســید رضا فاطمی امین« با اشــاره به توافق ایران و عربستان برای از 
ســرگیری روابط بین دو کشــور گفت: با توجه به ایــن موضوع ورود 

کالاهای ایرانی به عربستان در دستور کار است.
وزیر صنعت، معــدن و تجارت اضافه کــرد: البته این بحــث نیازمند 
توضیحات مفصلی اســت اما با شــروع تجارت بین ایران و عربستان، 

همکاران ما در وزارت صمت فرایند صادرات کالا را آغاز کرده اند.
»حســین امیرعبداللهیان« و »فیصل بن فرحان« وزرای خارجه ایران 
و عربســتان روز پنجشــنبه ۱۷ فروردین در چین بــا یکدیگر دیدار و 
گفت وگو کردند؛ این نخســتین دیدار وزرای خارجه دو کشور از سال 
۱۳۹۴ )۲۰۱۶( اســت و برای رســیدن به این مرحله از روابط، تهران و 
ریاض از فرازونشیب های بسیاری گذشــتند. بازگشت روابط دو کشور 
به مسیر عادی، می تواند برای طرفین، میانجیگران و کشورهای منطقه 

سرآغاز فصل جدیدی از روابط دیپلماتیک در حوزه های مختلف باشد.

موسوی خبر داد
نامه قالیباف به رئیس جمهور برای ارائه لایحه 

تشکیل وزارت بازرگانی
سخنگوی هیئت رئیسه مجلس شــورای اسلامی از نامه رئیس مجلس 
به رئیس جمهور برای ارائه لایحه دوفوریتی تشــکیل »وزارت بازرگانی 

داخلی و تنظیم بازار« خبر داد. 
سید نظام الدین موســوی در جمع خبرنگاران با تاکید بر ضرورت هم 
افزایی مجلــس و دولت برای حل مســائل مردم و با اشــاره به دیدگاه 
مثبت رئیس جمهور برای تشکیل وزارت بازرگانی داخلی که در دیدار 
مشترک دولت و مجلس مطرح شد، گفت: در نامه ای که رئیس مجلس 
شورای اســلامی اخیراً به حجت الاسلام ســید ابراهیم رئیسی ارسال 
کرده، با اشاره به تشخیص دولت برای تشکیل ساختاری مستقل برای 
بازرگانی داخلی و تنظیــم بازار و دیدگاه رئیس جمهــور مبنی بر نبود 
تفاوت بین تشکیل ســازمان یا وزارت در این زمینه، از دولت خواسته 
شده تا لایحه تشکیل وزارت بازرگانی داخلی و تنظیم بازار به صورت دو 

فوریتی به مجلس ارائه شود.

موســوی تصریح کرد: با توجه بــه موافقت رئیس جمهور با تشــکیل 
وزارتخانه، نمایندگان به دو فوریت لایحه تشــکیل ســازمان بازرگانی 
رأی ندادنــد و به نظر می رســد اکثریت نمایندگان با تشــکیل وزارت 
بازرگانی داخلی موافق هستند. به همین دلیل در صورت ارائه لایحه دو 
فوریتی توسط دولت در این زمینه، در ســریع ترین زمان ممکن شاهد 

شکل گیری این ساختار جدید خواهیم بود.

معاون رئیس جمهور:
شرایط منطقه در حال تغییر به نفع جبهه 

مقاومت است
معاون رئیس جمهور گفت: ابهت پوشــالی آمریکا و رژیم صهیونیستی 
در اذهان ملت ها و دولت های منطقه در حال فروپاشی است و شرایط به 

نفع جبهه مقاومت در حال تغییر است.
سید محمد حســینی معاون رئیس جمهور در جمع مدیران و کارکنان 
ستاد اجرایی فرمان امام )ره( به مناسبت عید فطر، با اشاره به همراهی 
و دلبستگی مردم به نظام اســلامی گفت: معاندین و دشمنان در پاییز 
گذشته با به راه انداختن ســونامی رســانه ای و جنگ ترکیبی فضای 
غبارآلودی را برای ایجاد جنجال و آشوب در کشــور ایجاد کردند تا به 
زعم خود مردم را رو در روی نظام قرار دهند اما به رغم تبلیغات گسترده 
و سرمایه گذاری ســنگین، مردم در مناســبت های مختلف مانند ۱۳ 
آبان، ۹ دی، ۲۲ بهمن، روز قدس و نماز عید فطر با حضور میلیونی خود، 
پایبندی و گرایش خود به آرمان های انقلاب اســلامی و رهبری عزیز 
را به رخ دشمنان کشیده و نشــان دادند که به رغم برخی کاستی های 

همچنان پای ارزش های انقلاب هستند.

معاون رئیس جمهــور بیان کرد: بی تردید مســئولین دســتگاه های 
مختلف و دولتمردان در پاسخ به بصیرت و ایســتادگی مردم در مقابل 
توطئه های بدخواهان، وظیفه خود می دانند مشکلات و گرفتاری های 
مردم را با تــلاش مضاعف و مســتمر برطرف کننــد و رئیس جمهور 
و اعضای دولت مردمی در لبیــک به ندا و توصیه رهبــر فرزانه انقلاب 
مصمم هســتند با پرهیــز از وارد شــدن بــه حاشــیه های کاذب به 

اولویت های اصلی جامعه بپردازند.
حســینی با اشــاره به اینکه تحولات منطقه در راســتای اهداف نظام 
اسلامی و مردم انقلابی در حال تغییر است، اظهار کرد: امروز کشورهای 
منطقه به این نتیجه رســیده اند که تکیه کردن به آمریکا عاید چندانی 
برای آنان ندارد و ابهت پوشــالی آمریکا و رژیم صهیونیستی در اذهان 
ملت ها و دولت های منطقه در حال فرو ریختن اســت و شرایط به نفع 

مظلومان و جبهه مقاومت در حال تغییر است.
معاون رئیس جمهور در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به فضائل 
عید فطر، عنوان کرد: امام باقر )ع( در فضیلت عید فطر به نقل از پیامبر 
گرامی اسلام می فرماید در روز اول ماه شــوال یک منادی به مومنانی 
که اهل نماز و روزه و عبادت هســتند ندا می دهد که به ســوی دریافت 
پاداش الهی بشتابید و امام سجاد در پایان ماه مبارک رمضان به گونه ای 

محزون و اندوهناک با این ماه وداع می کند.
حسینی در ادامه با قرائت اشعاری از صائب تبریزی و سعدی شیرازی در 
وصف ماه مبارک رمضان به نقش معنویت و دین در باور ایرانیان و زبان 
فارسی پرداخت و بر حفظ و اســتمرار معنویات کسب کرده در ضیافت 

الهی تاکید کرد.
در این مراســم که به همت شورای فرهنگی ســتاد اجرایی فرمان امام 
خمینی ره هم حضوری و هم وبیناری برگزار شده بود بیش از ۵۰۰ نفر 

از کارکنان و مدیران حضور داشتند.

تریبون

مونا رمضان پور  وزیر راه و شهرســازی با 
تاکید بر تحکیم و تقویــت روابط اقتصادی 
ایــران و ســوریه از گفتگــوی مقامات دو 
کشور برای گســترش روابط اقتصادی در 
بخش های دریایی، ریلــی و کاهش تعرفه 

تجارت آزاد خبر داد.
 به نقل از وزارت راه و شهرســازی، مهرداد 
بذرپــاش وزیــر راه و شهرســازی و رئیس 
کمیسیون مشترک ایران و سوریه در رأس 
هیئت بلند پایه ای وارد کشــور سوریه شد و 
در بدو ورود مورد اســتقبال ســامر الخلیل 
رئیس کمیسیون مشــترک ایران و سوریه 

قرار گرفت.
وی در بیان اهداف ســفر خود که دو روز به 
طول می انجامد در گفتگو بــا خبرنگاران، 
گفــت: در این ســفر بــه عنــوان رئیس 
کمیسیون مشــترک ایران با هدف پیشبرد 
توافقاتــی که در گذشــته انجام شــده بود 
و زمینه ســازی انجام توافقــات جدید در 

حوزه های مختلف انجام شده است.
وزیر راه و شهرسازی ادامه داد: بین دو کشور 

روابط بالایی وجود دارد و دو کشــور ایران و 
ســوریه در بالاترین ســطح روابط سیاسی 
هستند اما در حوزه اقتصادی امکان توسعه 
روابط بســیار فراهم می باشــد که در صدد 
هســتیم تا روابــط اقتصادی را گســترش 

بدهیم.

تقویت گسترش روابط اقتصادی ایران 
و سوریه در بخش دریایی و ریلی

رئیس کمیسیون مشــترک ایران و سوریه 
افــزود: مهمتریــن موضوعاتــی کــه در 
کمیسیون مشترک طی امروز و فردا دنبال 
می کنیم شــامل اقتصاد دریامحور است که 
برنامه های خوبی تدارک دیده شــده است 
همچنین در بخــش ریلی نیــز اتحاد بین 
ایران، عراق و سوریه و احیا و توسعه خطوط 
ریلی در حوزه های ترانزیت باری و مسافری 

مدنظر می باشد.
این مسیر در گذشته بین ســه کشور بوده 
اســت اما در طول ســالیان قبل بــه دلیل 
جنگ ها و مشــکلاتی که بر کشــور سوریه 

تحمیل شــده اســت برخی از بخش های 
خطوط ریلــی از بین رفته اســت که نیاز به 
ترمیم و بهســازی مجدد دارد کــه یکی از 
موضوعــات جدی مورد بحث در این ســفر 

می باشد.

رایزنی ایران و سوریه برای کاهش 
تعرفه تجارت آزاد و تبادلات بانکی

بذرپاش از دیگر محورهایی که دو کشــور 
مورد بررسی قرار می دهند را کاهش تعرفه 

تجارت آزاد بین دو کشــور عنوان کرد و بر 
پیشبرد آن تاکید کرد.

به گفته وی، موضوع تبــادلات بانکی نیز در 
سفر به سوریه دنبال خواهد شد.

وی گفت: اگر تبادلات بانکی برقرار نباشــد 
تسهیل تجارت اتفاق نمی افتد که تمهیدات 
خوبی را بانــک مرکزی ایران اندیشــیده 
اســت و با بانک مرکزی ســوریه طی امروز 
و فــردا گفتگــو می کنیم تا ایــن تبادلات 
هرچه سریع تر برقرار شــود. در بخش های 
کشــاورزی و صنعتی، ایــران کارخانه های 
خوبی را در گذشته در سوریه احداث کرد که 
به دلیل جنگی که به این کشور تحمیل شد 
در آنها وقفه افتاد که باید هرچه سریع تر این 

کارخانه ها به مدار تولید بازگردد.
بذرپاش افزود: بازار ســوریه برای کالاها و 
تولید کننــدگان ایران بازار جذابی اســت 
همچنین بــازار ایــران نیز می توانــد بازار 
مناسبی برای کشور سوریه باشد تا به زودی 
تراز دو کشــور در بخش اقتصــادی به تراز 

مناسبی برسد.

تحکیم و تقویت روابط اقتصادی ایران 
و سوریه

وزیر راه و شهرســازی توضیح داد: در صدد 
هستیم تا در کوتاه ترین زمان ممکن با تاکید 
رئیس جمهــور روابط دو کشــور در بخش 
اقتصادی تحکیم و تقویت شــود.وی اظهار 
امیــدواری کرد تا در پایان این نشســت دو 
روزه که با وزرا و مقامات کشور سوریه برگزار 
می شــود فصل نوینی بین دو کشور دوست 
و برادر ایران و ســوریه در بخش اقتصادی 

ایجاد خواهد شد.

برگزاری نشست فعالان اقتصادی
دو کشور ایران و سوریه

بذرپاش همچنیــن از برگزاری نشســتی با 
فعالان بخش خصوصی ایران و ســوریه برای 
معرفی ظرفیت های ایران به فعالان و بازرگانان 
ســوریه و همچنین شناســایی ظرفیت های 
ســوریه برای فعالان اقتصادی ایــران برای 
گسترش روابط دو کشــور در بخش اقتصادی 

نیز در ادامه این سفر دو روزه خبر داد.

خریدار  معاون دبیرکل ســازمان ملل در 
امور بشردوســتانه گفت: امروز تبادل نظر 
مفیدی و ســازنده ای داشــتیم. ما در مورد 
موضوعاتی بحث کردیم که به ماموریت من 
مرتبط بود که معاون اداره کل سازمان ملل 
در امور انساندوســتانه و واکنش به شرایط 

اضطراری هستم.
 »مارتیــن گریفیتــس« معــاون دبیرکل 
ســازمان ملل در امور بشردوســتانه پس 
از دیدار بــا حســین امیرعبداللهیان وزیر 
امورخارجه کشورمان در جمع خبرنگاران 
گفت: من بــا این هدف به تهــران آمدم که 
ملاقات هایی بــا وزیر امــور خارجه و دیگر 
مقامــات مربوطه داشــته باشــند. تبادل 
نظرهای مفید و ســازنده ای داشــتیم. ما 
در مــورد موضوعاتی بحث کردیــم که به 
ماموریت من مرتبط بود من معاون دبیرکل 
سازمان ملل در امور انساندوستانه و واکنش 
به شرایط اضطراری هستم. موضوعاتی که 
ما در مورد آن بحث کردیم و شــرایط کاری 
و ماموریتی که من دارم هــم فرصت هایی 
را شــامل و هم تهدیداتی متوجه آن است 
چه برای منطقه و چه بــرای فراتر از آن اگر 
بخواهیم از جنبه انساندوستانه این موضوع 

را بررسی کنیم.
وی ادامــه داد: وزیر امور خارجــه و دولت 
جمهوری اســلامی ایران روابــط نزدیکی 
در بحــث آمادگــی و واکنش بــه فجایع 
انسان دوستانه با ما داشتند. امیدوار هستیم 
که شاهد گســترش هرچه بیشــتر روابط 
باشیم و نمونه و شــاهد بارز گسترش روابط 
ما اتفاقــات و اقداماتی بود که مــا در زمینه 

زلزله ای که اخیراً در سوریه و ترکیه رخ داد.
معاون دبیر کل ســازمان ملــل گفت: یکی 
دیگر از موضوعاتی که درخصوص آن بحث 
کردیم ظرفیت هایی اســت کــه باید آنها را 
محقق کنیم تا شــاهد صلح نهایی در یمن 
باشــیم و بتوانیم آبادانی و صلــح و ثبات را 

برای مردم این کشور به ارمغان بیاوریم.
وی در بحث عملیات های انساندوستانه که 
سازمان ملل در افغانســتان انجام می دهد 
ما تاکنون کشــورها متعهد شده اند که ۴.۶ 
میلیارد دلار به افغانســتان کمک کنند که 
این بزرگترین رقم کمک  انساندوســتانه در 
دنیا است. با توجه به شــرایط فوق العاده ای 

که افغانســتان دارد عجیب هم نیست ۱۶ 
میلیون نفر در افغانســتان نیــاز به کمک 

انسان دوستانه دارند.
گریفیتس افــزود: در بحث پیاده ســازی 
و رســاندن کمک های انســان دوستانه به 
صراحت می گویم که ما به کشــورهایی که 
متعهد شــده اند و گفته اند کمک می کنیم 
التمــاس می کنیم زیــرا تأمیــن مالی این 
کمک هــا و تعهدی کــه گفته انــد و قبول 
کرده اند بسیار کمتر از چیزی بوده است که 

کشورها متعهد شده اند.
وی خاطرنشــان کرد: ما بــه صراحت و به 
شــکل واضح از کشــورهای کمک کننده 
این درخواســت را داشــتیم به طالبان هم 
مسئولیتشــان را یــادآور شــدیم آنها هم 
مســئولیتی دارند و باید تضمین می کنند 
که حق کار، بازی، آموزش، کنشگری زنان و 
دختران افغانستان باید کاملا رعایت شود و 
از آن حفاظت شود. زنان باید کنشگر باشند 
و از طریق این تعامل و کنشــگری است که 
ما می توانیم به زنان و دختران افغانســتان 

دسترسی پیدا کنیم.
معاون دبیرکل ســازمان ملل یادآور شــد: 
وقتی که بحران های انســانی پیش می آید 
آســیب پذیرترین قشــر هــر جامعه بحث 

زنان و کودکان هســتند طالبان هم به باید 
مسئولیت شــان عمل کند، کشــورهایی 
هم که متعهد شــده اند باید کمک هایشان 
و تعهداتشــان را در این زمینه عملی  کنند 
خود مردم افغانســتان هم در ایــن زمینه 
مســئولیت دارند که کاری بکند که بتوانند 
کشورشان را بدون وابستگی به کمک های 

خارجی اداره کنند.
گریفیتس در پاسخ به سوال دیگری درباره 
ارسال بیشتر کمک ها به کشور ترکیه عنوان 
کرد: مــن مخالف این موضوع هســتم و به 
هیچ عنوان موافق و هم نظر شما نیستم که 
کمک ها بیشتر به ســمت ترکیه روانه شده 
است. ما در ســوریه هم نهایت تلاشمان این 
بود که کمک ها به بخش هایی برســند که 

بیشترین نیاز را داشتند.
وی ادامــه داد: فراموش نکنیــد که کانون 
زلزله در ترکیه اتفاق افتاد و من خیلی سریع 
بلافاصله بعد از وقوع زلزله خودم را به ترکیه 
رســاندم و به کانون زلزله رفتــم و دیدم که 
حجم تلفات انسانی و مالی و آسیب هایی که 
در ترکیه بود بسیار بیشتر از سوریه بود و نیاز 
ترکیه به کمک های انساندوستانه از این نظر 

بسیار بیشتر از سوریه بود.
معاون دبیرکل ســازمان ملل بیــان کرد: 

ما از همان ابتــدا کارمان را خیلی ســریع 
شــروع کردیم و هدفمان این بود که هم با 
مسئولان سوری و هم مســئولانه ترکی در 
آنکارا توافقی داشته باشیم. ما توافق کردیم 
که چه پروژه و واکنشــی را در زمینه بحث 
پاسخ به زلزله در نظر داشته باشیم بنابراین 
با دو طرف صحبت هایی را داشتیم و دنبال 
این بودیم که هیچ گونه استاندارد دوگانه ای 

و یک بام و دو هوا را نداشته باشیم.
گریفیتس گفت: اصولی که ما بر آن اســاس 
کار می کنیم و کاملا به آن پایبند هســتیم 
همانطور که ایران هم پایبند اســت و تاریخ 
مشــخص و غنی را در این زمینه داشــتید 
اصول خــاص انساندوســتانه اســت. این 
اتفاقات یعنی وقــوع زلزله واقعــا غم انگیز 
و ناراحت کننده بود. اینگونــه رویدادها از 
نظر آسیب های جانی و مالی و ضایعاتی که 
آسیب دیدگان و کشورها به وجود می آورند 
بسیار زیاد اســت و این اتفاقات در چشم به 
هم زدنی رخ می دهد و شــاید حجم تلفات 
بیشتر از مناقشه هایی باشد که مدت ها هم 

طول بکشد.
وی افزود: فرامــوش نکنیــد در حوادث و 
تراژدی ها شــاید هر چقدر هــم بخواهید 
کمک ارائــه کنید کمک ها کافی نباشــد و 

نتواند آن نیازهــا را برآورده کند به خصوص 
در زلزله ای که ســاعت چهار صبح ۶ فوریه 
در ترکیــه اتفاق افتاد به وضوح شــاهد این 

رویداد بودیم.
معاون دبیرکل ســازمان ملل درباره بحران 
یمن اظهــار کــرد: مهمتریــن اقدامی که 
می توان بــرای مــردان، زنــان و کودکان 
یمن انجــام داده بحث صلح اســت. اکنون 
که چشــم انداز تمدیــد یا تــداوم برقراری 
آتش بس و تخاصم اســت بســیار موضوع 
مهمی اســت. در مورد هر مناقشه  دیگری 

هم صحت دارد.
گریفیتــس افزود: اینکه صلح برقرار شــود 
و خانواده هــا بعد از گذشــت این ســال ها 
که نتوانســتند کودکانشــان را به مدرسه 
بفرستند و نســل هایی که فرصت آموزش 
را از دســت داده اند بتوانند برگردند و اینکه 
تجارت از جنوب به شــمال کشــور برقرار 
باشــد، اینکه دولت ها بتوانند با یکدیگر کار 
کنند و مین هایی که در کشــور کاشته شده 
را دوبــاره مین زدایی کنیــم و اینکه دولتی 
بر ســر کار بیاید که فراگیر باشــد و بتواند 
پاســخگوی آرمان ها و نیازهای مردم باشد 

اینها موضوعات بسیار مهمی است.
وی خاطرنشــان کرد: کاری که مــا از نظر 
انساندوســتانه انجــام داده ایم این اســت 
که کمــک کرده ایم کــه کمک های غذایی 
به مردم یمن برســد که تا آنهــا در قحطی 
جانشان را از دســت ندهند و قحطی فراگیر 
در کشــور نباشــد. تلاش ما ایــن بود که 
درمانگاه ها به کارشــان ادامه دهند و تلاش 
کردیم حقوق و مزایای افرادی که در بخش 
آموزش و بهداشــت فعالیــت می کنند به 
دستشــان برســد البته مذاکراتی در این 

زمینه در حال انجام است.
معاون دبیرکل سازمان ملل ادامه داد: آنچه 
که بسیار حائز اهمیت اســت اینکه ما باید 
تلاش کنیم حال که این فرصت فوق العاده 
که برای صلح در این کشــور بــه وجود آمد 
از دســت نرود و امیدواریم که کســانی در 
این زمینه دســت اندرکار و تصمیم گیرنده 
هستند بتوانند از این فرصت استفاده کنند 
و صلح را به این کشور بیاورند که مهمترین 
پیش شــرط برای هرگونه کمک به کشور 

یمن است.

سفیر و نماینده دائم ایران در سازمان ملل در سخنرانی 
خود با انتقاد از اقدامات یکجانبــه گرایانه آمریکا گفت 
که واشنگتن خودســرانه منشــورهای بین المللی را 

نادیده می گیرد.
 »امیرســعید ایروانی« ســفیر و نماینده دائم ایران در 
سازمان ملل در سخنانی به کارشکنی آمریکا در زمینه 

توافق هسته ای اشاره کرد.
وی کــه در نشســت شــورای امنیت ســازمان ملل 
ســخنرانی می کرد، گفت: »آمریکا به خروج از توافق 
هسته ای با ایران اکتفا نکرده بلکه کشورهایی که به آن 

پایبند بودند را نیز مجازات می کند«.

ایروانی در ادامه ســخنانش گفت: »ایالات 
متحده خودسرانه میثاق های بین المللی را 
نادیده گرفته و تحریم هایــی را اعمال کرده 
که توســط دیوان بین المللی دادگستری رد 

شده است«.
آخرین دور مذاکرات رفــع تحریم های وین 
مردادماه گذشــته در وین برگزار شد اما این 

گفت وگوها از آن زمان به بعد دچار وقفه شــده است. 
تحلیلگران می گویند برخی عوامل مانند فشــارهای 
رژیم صهیونیســتی، اختلافات با کنگره و مشــکلات 
داخلی در آمریــکا دلیل بی میلی دولــت بایدن برای 

بازگشــت به برجــام در ماه های گذشــته 
بوده است. کشــورهای غربی از طریق به راه 
انداختن جنــگ رســانه ای-تبلیغاتی طی 
ماه های گذشــته در تلاش بوده اند مقاومت 
ایران برای پافشــاری در خصوص منافع این 

کشور را بشکنند.
جمهوری اســلامی ایران راستی آزمایی رفع 
تحریم ها، اخذ تضمین در خصوص ماندگاری برجام و 
رفع ادعاهای پادمانی آژانس اتمی را اصلی ترین مطالبه 
خود در مذاکرات رفع تحریم ها قرار داده و تأکید کرده 
که تنها بازگشــت به قرارداد دوجانبــه ای که در ازای 

برخی محدودیت ها نفــع ملموس اقتصادی برای ملت 
ایران به همراه داشته باشــد را منطقی می داند و آن را 

می پذیرد.
جمهوری اســلامی ایران بارها اعلام کرده اســت که 
برنامه هســته ای خود را صرفــاً با مقاصــد صلح آمیز 
پیگیری می کند و هیچ قصد و برنامه ای برای ســاخت 
تسلیحات هسته ای ندارد. ایران یکی از اعضای پیمان 
منع گســترش تســلیحات اتمی )ان پی تــی( بوده و 
بازرســان آژانس بین المللی انرژی اتمی به طور مرتب 
و حتی بیش از سایر کشــورها، از تأسیسات هسته ای 

ایران بازدید می کنند.

رئیس ســازمان اداری و استخدامی کشــور با اشاره به 
نقش وزارت بازرگانــی در تنظیم بــازار، گفت: دولت 
به دنبال ایجاد وزارت بازرگانی اســت و اگر مجلس در 
همراهی با دولت ایــرادات جزئی شــورای نگهبان به 
لایحه ارائه شده را رفع کند، این موضوع به آسانی قابل 

تحقق است و نیاز به لایحه جدیدی نیست.
»میثم لطیفی«  دربــاره مخالفت نمایندگان مجلس با 
»لایحه ایجاد سازمان بازرگانی و تنظیم بازار« تصریح 
کرد: دولت ابتدا پیشنهاد تشــکیل وزارت بازرگانی را 
مطرح کرد و در دولت قبل هم لایحه آن تقدیم مجلس 

شورای اسلامی شد که شــورای نگهبان نسبت به آن 
ایراداتی داشت.وی افزود: دولت سیزدهم موافقت خود 
را با تشــکیل وزارت بازرگانی به مجلس اعلام کرد ولی 
کارگروه مربوطه در مجلس یازدهم از دولت خواســت 
لایحه ایجاد ســازمان بازرگانی را به مجلس ارائه دهد 

که دولت برای حل مسأله تنظیم بازار پیشنهاد تشکیل 
ســازمان بازرگانی را مطرح کرد که این موضوع هم با 
مخالفت نمایندگان مواجه شــد.لطیفی خاطر نشان 
کرد: هدف دولــت از تدوین این لایحــه ، تنظیم بازار، 

مهار تورم و کنترل گرانی هاست.

ملل

اداری

انتقاد نماینده ایران در سازمان ملل از اقدامات خودسرانه آمریکا

رئیس سازمان اداری و استخدامی کشور: تنظیم بازار برای دولت اهمیت دارد
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 نگران نوبت نباشید
رفع مسدودی همه حساب های وکالتی 

و متقاضیان خودر
ســخنگوی وزارت صنعــت، معــدن و تجــارت تاکید کــرد که پول 
حســاب های وکالتی همــه متقاضیان خــودرو، با حفــظ نوبت رفع 

مسدودی شده است.
در روزهای اخیر برخی از متقاضیان خودرو طی تماس با ایســنا گفته 
بودند چون در قراردادشــان ذکر شــده که برداشــتن پول از حساب 
وکالتی به منزله انصراف از نوبت خرید خودرو اســت، نگران برداشتن 
پول خود هستند و پاسخ های ضد و نقیض نیز از سامانه ۱۲۴ دریافت 

کرده اند.
اما در این رابطه امید قالیباف  اظهار کرد: ۵۰۰ میلیون تومانی که برای 
ثبت نام خودروهای وارداتی در حســاب های وکالتی بلوکه شــده بود، 
برای همه آزاد اســت و متقاضیان می توانند مطابــق صلاحدید از آن 

استفاده کنند.
وی همچنیــن تاکید کرد که برداشــتن این پول به منزلــه انصراف از 
خرید خودرو نیست و نوبت متقاضیان حفظ می شود. شرایط مشابهی 
برای حســاب های وکالتی که با مبلغ ۱۰۰ میلیــون تومان برای خرید 
خودروهای داخلی باز شده بود وجود دارد و حساب ها با حفظ نوبت رفع 

مسدودی شده است.

رییس سازمان ملی بهره وری ایران:
۶۰ درصد از رشد اقتصادی دو سال اخیر از محل 

بهره وری بوده است
 رییس ســازمان ملی بهره وری ایران از رشــد قابل توجــه بهره وری 
حوزه های صنعت و معدن در ۲ ســال اخیر خبر داد و گفت: بیش از ۶۰ 
درصد از رشد اقتصادی در ۲ ســال اخیر از محل بهره وری حاصل شده 

است.
میرسامان پیشوایی اظهار داشت: شــاخص بهره وری کل عوامل تولید 
در سال های ۱۴۰۰ و برآورد نه ماهه اول ســال ۱۴۰۱ به ترتیب ۲/۷ و 
۴/۴ درصد بوده است و با توجه به اینکه رشــد اقتصادی در این دو بازه 
زمانی به ترتیب ۴/۴ و ۵/۳ درصد بوده اســت عملا بیش از ۶۰ درصد از 

رشد اقتصادی در دو سال اخیر از محل بهره وری حاصل شده است.
دســتیابی همزمان به مهار تورم و رشــد تولید از طریق رشد اقتصادی 
مبتنی بر نهاده؛ یعنی رشد سرمایه گذاری و رشد اشتغال، بسیار سخت 
باشد؛ چرا که افزایش نهاده به طور معمول باعث افزایش تقاضای کل و 

در نتیجه تورم می شود.
وی افزود: از طرف دیگر سیاســت های انقباضی برای مهار تورم منجر 
به کاهش رشد تولید و شرایط رکود می شــود. لذا به نظر می رسد رشد 
اقتصادی مبتنی بر ارتقای بهره وری یگانه راهکاری اســت که قابلیت 

همزمان مهارم تورم و رشد تولید را داراست.
پیشوایی با ابراز تاســف در خصوص وضعیت شاخص های اقتصادی در 
دهه نود گفت: از جمله آن ها شــاخص بهره وری کل عوامل تولید بسیار 
ناگوار بوده است. به طوری که در این بازه زمانی متوسط رشد اقتصادی 
حدود ۱/۱ درصد و رشد شاخص بهره وری کل عوامل تولید ۰/۴- بوده 

است.

رییس سازمان ملی بهره وری ایران گفت: این عملکرد نامناسب موجب 
شد که اهداف برنامه ششم توسعه کشور محقق نشده و انحراف عملکرد 
اقتصادی کشــور انحراف قابل توجهی از وضعیت مطلوب ترسیم شده 

در این برنامه داشته باشد.
پیشوایی گفت: در طول برنامه ششم توسعه، حوزه معدن در کنار حوزه 
صنعت اطلاعات و ارتباطات، با عملکرد مناسب در شاخص بهره وری تا 

حدی جبران کننده  رشد منفی قابل توجه در حوزه نفت بوده اند.
وی با اشــاره به رشــد بهره وری حوزه های صنعت و معدن در دو سال 
اخیر گفت: رشد شاخص بهره وری کل عوامل تولید در دو سال اخیر در 
دو حوزه صنعت و معدن به ترتیب حدود ۴ و ۳ درصد بوده اســت. این 
توفیق در حالی به دست آمده است که متوسط رشد شاخص بهره وری 
کل عوامل تولید در بخش صنعت در بازه ۱۵ ساله اخیر نزدیک به صفر 

بوده است.
رییس ســازمان ملی بهره وری ایــران، ایجاد تحــرک در زنجیره های 
تأمین، تشکیل ســرمایه در بخش ماشــین آلات و اتخاذ سیاست های 
حمایتی از تولیدکنندگان داخلی را از عمده دلائل کسب این توفیقات 
در دولت سیزدهم برشمرد و افزود: البته برای حفظ این رشد لازم است 
برای رفع موانع دیگــر مانند بی ثباتی نرخ ارز و تــورم تدبیر لازم اتخاذ 

شود.
وی در پایان گفت: توســعه زیرساخت های لجســتیکی کشور، تمرکز 
بر مزیت هــای صنعتی و معدنی کشــور، ارتقای بهــره وری بنگاه های 
تولیدی و حرکــت از فروش محصولات بالادســت زنجیــره تأمین به 
سمت محصولات پایین دستی با ارزش افزوده بالاتر نیز از راهبردهایی 

هستند که در رشد سریع تر بخش صنعت و معدن موثر خواهند بود.

 اصناف گرانفروشی می کنند

وغن موتور افزایش نیافته است قیمت مصوب ر
معاون وزیر صمت گفــت: نرخ مصــوب روغن موتور در ســال جدید 

افزایش نیافته و افزایش قیمت اخیر در بازار، گران فروشی است.
 علیرضا شــاه میرزایی در یــک برنامه تلویزیونی اظهار داشــت: پروژه 
سامانه شفافیت فروشــگاه ها از ۳۰ بهمن ابلاغ و در حوزه لاستیک اجرا 
شــد. قیمت روغن موتور بعد از عید در بازار افزایش یافته، بنابراین این 

محصول هم به لاستیک اضافه شد.
معاون تجارت و خدمــات وزارت صمت افزود: قیمــت مصوب روغن 
موتور افزایش نداشــته و دلیلی هم برای افزایــش قیمت وجود ندارد. 
چرا که مواد اولیــه افزایش نیافته و این محصول ارزبری بســیار کمی 

هم دارد.
وی ادامــه داد: در روغــن موتور چهار پالایشــگاه اصلــی و در بخش 
لاستیک هم شــش یا هفت تولیدکننده اصلی وجود دارد. اما در بخش 
فروش این دو محصول حدود ۲۰ هزار واحد خرده فروشــی در سطح 

کشور داریم.
همچنین محسن صفدری مدیرکل صنایع شیمیایی و پلیمری وزارت 
صمت نیز گفت: نیاز کشــور در حوزه روغن موتور سالانه ۵۳۰ تا ۵۷۰ 
میلیون لیتر است. ســال ۱۴۰۱ چهار پالایشــگاه اصلی که ۸۵ درصد 

بازار را دارند ۵۴۳ میلیون لیتر روغن موتور تولید کردند.
وی تاکید کرد: به دلیل نابســامانی حلقه مفقوده ما حلقه آخر زنجیره 
است؛ یعنی از خرده فروشــی که به دست مصرف کننده می رسد شاهد 
بحث گرانفروشی و تیزدندانی برخی از اصناف هستیم و حتی در برخی 

از موارد قیمت را از روی محصول پاک می کنند.

بازار

ســمیه رســولی  صنعت خودروسازی 
کشور در دهه ۹۰ از نظر تولید و توسعه دچار 
افول شد و تا انتهای این دهه نتوانست سرپا 
شود؛ به شکلی که بیش از نیمی از نیاز بازار 

بدون پاسخ رها شد.
 طی ۴ دهه گذشته، خودروسازی ایران فراز 
و نشیب زیادی را تجربه کرد که مهم ترین و 
پررنگ ترین آن مربوط به اواخر دهه هفتاد 
و طول دوره دهه هشــتاد می شــد؛ در این 
دهه خودروســازان کشــور که تقریباً تمام 
مؤلفه هــای تولید را داشــتند، محصولات 
تولیدی خــود را متنوع کردنــد و در کنار 
خودروهای خارجی ســهم خوبــی از بازار 
داخل داشتند، به شــکلی که در این سال ها 
شاهد رســیدن تیراژ تولید به یک میلیون 
و ۸۰۰ هزار دســتگاه نیز بودیم و با توجه به 
اینکه ظرفیت تولید خودرو در ایران حدود ۲ 
میلیون دستگاه خودرو است، خودروسازان 
و قطعه ســازان به دنبال توســعه صادرات 

محصولات خود نیز بودند.
با این حال با ورود به دهــه ۹۰ افول صنعت 
خودروسازی آغاز شد، به گونه ای که تولید 
خودرو در ســال ۹۲ به کمتــر از ۸۰۰ هزار 
دستگاه در سال رسید. به همین تناسب نیز 
قیمت ها به شکل محسوسی روند صعودی 
به خود گرفت؛ بــرای نمونه خودروی پراید 
که به عنــوان یــک خــودروی اقتصادی 
شناخته می شد در ســال ۹۰ در محدوده ۸ 
میلیون تومان قیمت داشت اما در سال ۹۲ 
بین ۱۶ تا ۱۷ میلیون تومان قیمت خورد و 
در همین ســال ها اولین زیان خودروسازی 

کشور شناسایی شد.
کارشناســان معتقــد بودند کــه عملکرد 
نامناســب نهاد تنظیم گر خاصــه وزارت 
صنعــت، معــدن و تجــارت، انتخــاب 
تیــم مدیریتی ضعیــف در شــرکت های 
خودروسازی، عدم سرمایه گذاری مناسب 
در بخش تحقیق و توســعه، قیمت گذاری 
دستوری و فشــار تحریم از جمله مهم ترین 

دلایل افول صنعت خودرو بود.
البته صنعت خودروســازی از سال ۹۳ که 
صدای گام های رفع تحریم ها بلند شده بود، 
روند خوبی به خود گرفت و حتی در ســال 
۹۶ بالغ بر یک میلیون و ۵۰۰ هزار دستگاه 
خودرو تولید شــد، اما مجدد از سال ۹۷ به 
این سو و همزمان با تشــدید تحریم ها افول 
صنعت خودروســازی بیش از پیش خود را 

نشان داد.
در ادامه وضعیت صنعت خودروســازی به 
گونه ای پیــش رفت که شــاید بتوان گفت 
بدترین روزهای صنعت خودروی کشور در 

این دهه رقم خورد.
افت قابل توجه تولید، جدایی خودروسازان 
خارجی از شــرکت های ایرانی، گران شدن 
مواد اولیه، دسترســی ســخت به قطعات، 
انباشــته شــدن خودروهــای ناقص کف 
پارکینگ خودروســازان، بدهی روزافزون 
خودروسازان به بخش بانکی و قطعه سازان، 
زیان انباشته، عدم پاســخ دهی به نیاز بازار، 
ممنوعیت واردات، رکوردشکنی قیمت ها، 
تغییــرات مدیریتــی زیــاد و غیراصولی، 
بی توجهــی نهــاد تنظیم گر بــه صنعت 
خودروســازی و… از جمله مــواردی بود 
که طی دهــه ۹۰ در حوزه خودروســازی 

کشــور رخ داد.در بخش نخست از گزارش 
»وضعیت صنعت خودروســازی کشور« به 
مرور آمار تولید و عدم پاسخ دهی مناسب به 
نیاز بازار و مصرف کننــدگان واقعی در دهه 

۹۰ شمسی پرداخته ایم.

فراز و فرود تولید در دهه ۹0
به گزارش مهر، مرور آمارهای تولید خودرو 
در دهه ۹۰ حکایت از آن دارد که بیشترین 
تولید به دلیل نبود تحریم، حضور شــرکای 
خارجی و باز بودن مســیرهای نقل و انتقال 
پول و تأمین قطعات در سال ۹۰ رقم خورده 
اســت؛ در این ســال بالغ بر یک میلیون و 
۶۵۰ هزار دســتگاه خودرو تولید شــد که 
۱.۴ میلیون فقط مربوط به بخش ســواری 

می شد.
بنابراین بــا توجه به اینکه نیاز بازار کشــور 
به صورت کلــی یک میلیــون و ۵۰۰ هزار 
دستگاه در سال تخمین زده می شود، از نظر 
بار تقاضا در آن سال مشــکل خاصی وجود 
نداشت و خودرو با قیمت نسبتاً مناسبی به 

دست مصرف کننده می رسید.
در ســال ۹۱ و با فروش بخشــی از ســهام 
شــرکت پژوی فرانســه به جنرال موتورز 
آمریکا و قطع همــکاری با شــرکت ایران 
خودرو، ناگهان تولید خــودرو در ایران افت 
شدیدی کرد؛ در این ســال تولید خودرو به 
۹۲۲ هزار دستگاه رســید که از این میزان 

سهم سواری ها ۷۸۸ هزار دستگاه بود.
این وضعیت در ســال ۹۲ نیز تکرار شــد و 
تولید باز هم افت کرد؛ در این سال تیراژ کل 
تولید به ۷۳۷ هزار دســتگاه رسید که سهم 

سواری ها ۶۲۵ هزار دستگاه بود.
با توجه بــه حجــم تقاضا، با یک حســاب 
سرانگشتی می توان حجم تقاضای انباشت 
شــده که حالا با افزایش قیمت هم مواجه 

شده بود را به دست آورد.
در ســال ۹۳ بالغ بــر یک میلیــون و ۱۰۰ 
هزار دســتگاه خودرو تولید شــد که سهم 
خودروهای ســواری ۹۵۸ هزار دستگاه بود 
که یک رشد محسوسی را نسبت به دو سال 

قبل خود نشان می دهد.
این روند در سال ۹۴ به دلیل بالا بودن عدد 
پایه تولید در ســال ۹۳ افت کمی کرد و به 

۹۷۹ هزار دستگاه )ســهم سواری ها در این 
سال ۸۹۳ هزار دستگاه بود( رسید.

در ادامه نیز طی دو ســال ۹۵ و ۹۶ صنعت 
خودروسازی توانســت رکوردهای خوبی از 
خود به جای بگذارد؛ در سال ۹۵ بالغ بر یک 
میلیون و ۳۵۰ هزار دستگاه )سهم خودروی 
ســواری یک میلیون و ۲۵۵ هزار دستگاه( 
و در ســال ۹۶ بالغ بر یک میلیــون و ۵۰۰ 
هزار دستگاه )ســهم خودروی سواری یک 
میلیون و ۴۴۰ هزار دستگاه( خودرو تولید 

شد.

تولد خودروهای ناقص
روزهــای خــوش صنعــت  متأســفانه 
خودروسازی کشــور به همین جا ختم شد 
و با فشــار تحریم ها و البته تحریم مستقیم 
خودروسازی کشــور به یکباره روند تولید 
خودرو از ســال ۹۷ به ســمت سراشــیبی 
ســقوط حرکت کرد. بر همین اساس نیز در 
ســال ۹۷ با افت ۴۰ درصدی تولید خودرو 
به ۹۵۰ هزار دستگاه )سهم سواری ها ۸۹۲ 

هزار دستگاه( رسید.
البتــه از این میــزان ۲۰۰ هزار دســتگاه، 
خودروی ناقص محسوب می شد که به دلیل 
کمبود قطعات در پارکینگ انباشت شده و 
توان ورود به بازار را نداشــت. بنابراین تولید 
خودروی کامــل در ســال ۹۷ حدود ۷۵۰ 

هزار دستگاه بود.
اوضاع در ســال ۹۸، ۹۹ و ۱۴۰۰ نیز تکرار 
شــد. خودرو در این ســال ها تولید می شد 
اما تعداد ناقصی ها به صورت چشــمگیری 
بالا بــود. در ســال ۹۸ حــدود ۸۶۰ هزار 
دستگاه خودرو تولید شــد که از این میزان 
۷۶۰ هزار دســتگاه به خودروهای سواری 
اختصاص داشت اما نکته این است که سهم 
خودروهای ناقص بالغ بر ۲۵۰ هزار دستگاه 
بود؛ یعنــی در این ســال تنهــا ۵۸۰ هزار 

خودرو قابلیت ورود به بازار را داشتند.
در ســال ۹۹ نیز تولید خــودرو ۹۹۰ هزار 
دســتگاه بود که از این میــزان ۹۰۳ هزار 
دستگاه سهم خودروی سواری بود اما باز هم 
شاهد تولید خودروهای ناقص بودیم؛ در این 
سال ۲۵۰ هزار خودروی ناقص تولید شده 
بود که موجب شد ســهم خودروهای کامل 

به ۷۴۰ هزار دستگاه برسد.
ســال ۱۴۰۰ نیــز تقریباً وضعیت ســال 
۹۹ تکرار شــد و رقم کل تولید حدود ۹۶۳ 
هزار دســتگاه که ۸۶۸ هزار دستگاه سهم 
ســواری ها بود. از این میزان بــاز هم حدود 
۲۰۰ هزار دســتگاه به صورت ناقص تولید 
شــده بود که موجب شــد تنها حدود ۷۶۰ 
هزار دســتگاه خودرو قابلیت فروش داشته 

باشند.
با ورود بــه ســال ۱۴۰۱ و اولتیماتوم های 
بســیار نهادهــای نظارتی به عــدم تولید 
خــودروی ناقــص و تکمیل و فــروش این 
خودروها و البته برنامــه دولت برای جهش 
تولید خودرو، شاهد بودیم که تولید خودرو 

در این سال رشد نسبتاً خوبی را ثبت کرد.
طبق آمــار وزارت صمت در ســال ۱۴۰۱ 
خودروی ناقصی تولید نشــد و خودروهای 
ناقص مانده در پارکینگ ها نیز تکمیل شد؛ 
بر همین اساس هم در این سال یک میلیون 
و ۳۴۸ هزار دســتگاه تولید شــد که سهم 
ســواری ها حدود یک میلیون و ۱۸۰ هزار 

دستگاه بود.
نکته ای که نباید فراموش شــود این است 
که در دهه ۹۰ پراید بــه عنوان پرتیراژترین 
خودروی داخلی، از خط تولید حذف شــد و 
این موضوع نقش مهمــی در افت آمار کلی 
تولید خودروهای ســواری کشــور داشت. 
همچنیــن خودروهــای دیگــری مانند 
خانواده تندر ۹۰، پــژو ۴۰۵ جی ال ایکس 
و چند محصول مونتاژی نیز از خودروسازی 
کشور رفتند. هرچند در این دهه محصولات 
جدیدی نیز به ســبد تولید خودروســازان 
اضافه شد، اما از حیث تیراژ، آنها که رفتند، 
تأثیر بیشــتری در آمار تولید از خود به جا 

گذاشتند.

تقاضا کجاست؟
بر این اساس، مرور وضعیت تولید نشان داد 
که تولید در دهه ۹۰ فراز و نشــیب بسیاری 
داشت و خودروسازان به صورت میانگین در 
این دهه طلایی نتوانستند کارنامه مناسبی 

از خود بر جای گذارند.
پس از تولید، باید بخش تقاضا بررسی شود 
زیرا مهم ترین ماحصل کاهش تولید خودرو 

و ممنوعیت واردات )اعمال شده از سال ۹۷( 
که منجر به کاهش عرضه شد، بهم ریختن 

تعادل بازار خودروی کشور بود.
طبق برآوردها نیاز واقعی کشــور به خودرو 
هر ســال حدود یک میلیــون و ۵۰۰ هزار 
دستگاه اســت بنابراین وقتی این نیاز نه با 
اســتفاده از خودروهای داخلی و نه خارجی 
پاســخ داده نشــود و عرضه با شــیوه های 
ابتکاری مانند قرعه کشی، نوبت دهی و… 
باشد نه تنها قیمت ها سر به فلک می کشند 
بلکه خودرو تبدیل به یک کالای سرمایه ای 
شــده و یک تقاضای انباشت ایجاد می شود 
که در زمان مقتضی مانند یک غده ســرباز 

می کند.
بنابراین بایــد گفت که در دهــه ۹۰ از یک 
ســو خودرو کم به بازار عرضه شد و از سویی 
دیگر با رخت بربستن خودروهای اقتصادی 
ماننــد پرایــد و ۴۰۵ از خط تولیــد و روی 
آوردن خودروســازان به مونتاژ خودروهای 
خارجــی با عمــق داخلی ســازی پایین و 
حاشــیه ســودهای بالا و البته ممنوعیت 
واردات، پاســخ دهی به تقاضا به طور کلی 

نادیده گرفته شد.
ســعید موتمنی رئیس اتحادیه نمایشگاه 
داران و فروشندگان خودروی تهران در این 
ارتباط به مهر می گوید: »متاســفانه از سال 
۹۷ به این ســو بالغ بر ۵۰ درصد نیاز کشور 
بدون پاســخ ماند و متولیان نیــز راهکاری 

برای رفع این مشکل به کار نگرفتند.«
در اینجــا می تــوان به آمــار وزارت صمت 
اســتناد کرد؛ طبق این آمار در حال حاضر 
حدود ۱۳ میلیون و ۲۷۶ هزار خانوار ایرانی 
فاقد خودروی شخصی هستند؛ یعنی تقریباً 
نیمــی از خانوارهای کشــور )۴۶ درصد( 

خودرو ندارند.
بنابراین به نظر می رســد آنچــه که از همه 
مــوارد در صنعت خودروســازی کشــور 
پررنگ تر بوده مربوط به عدم توجه به حقوق 
مصرف کننده می شــود چراکه اگر مصرف 
کننده به عنــوان یک رکن اصلــی در این 
صنعت شناخته می شــد قطعاً هم کیفیت 
محصولات بالا می رفت و هم در این سال ها 

با تدبیری نیاز بازار پاسخ داده می شد.
بر همین اساس نیز بررسی وضعیت صنعت 
خودروسازی در دنیا نشــان می دهد عمده 
خودروســازان و قطعه ســازان به صورت 
یک زنجیره به هــم متصل هســتند و اگر 
این زنجیره از هم گسســته شود خودروساز 
نمی توانــد فعالیت خود را بــه خوبی انجام 
دهد. برخی از کارشناســان این صنعت نیز 
معتقدند مشکلات خودروسازی در ایران از 
زمان آغاز تحریم ها شــروع شده است و اگر 
کشوری توانسته در این صنعت حرفی برای 
گفتن داشته باشد به دلیل اتصال به بزرگان 

خودروسازی در دنیا است.
به نظر می رســد امروز اگر مسئولان وزارت 
صمت و خودروســازی بخواهند در جهت 
پیشــرفت این صنعــت گام بردارند چاره 
ندارند جــز اینکه بــا شــرکت های بزرگ 
خودروســازی مشارکت داشــته باشند که 
ظاهراً رونمایی از محصولات جدید توســط 
یکی از شــرکت های خودروســازی که در 
هفته های اخیر صورت گرفت نشان می دهد 

این امر در حال محقق شدن است.

لایحه مالیات بر عایدی سرمایه؛ مقابله با سوداگری یا فرار سرمایه؟
خریدار   طرح »مالیات بر عایدی سرمایه« 
یا همان طــرح »مالیــات بر ســوداگری و 
ســفته بازی« که هم اکنون مراحل چکش 
کاری و تصویب آن در مجلس در جریان است 
به نظر برخی فعالان اقتصــادی موجب فرار 
سرمایه از کشور می شــود و در مقابل برخی 
نیز معتقدنــد تصویب و اجــرای آن جلوی 
سوداگری را می گیرد. این طرح که گفته می 
شود به افزایش منابع درآمدی دولت کمک 
می کند مشمول افرادی می شود که در حوزه 
های مسکن، طلا، ارز و خودرو به سوداگری 
پرداخته و بدون پرداخت مالیات، درآمدهای 
هنگفتی به جیب می زنند.طــرح مالیات بر 
عایدی ســرمایه که با هدف حمایت از تولید 
و ســرمایه گذاری، ایجاد عدالت اجتماعی، 
محدود کردن فعالیت های سوداگرانه و رونق 
اقتصادی از سوی نمایندگان مجلس شورای 
اســلامی تدوین شــده و کلیات آن در سال 
گذشته به تصویب رســیده است، هم اکنون 
به موضوعــی چالش برانگیز تبدیل شــده و 
در حوزه های مختلف علمی و دانشــگاهی، 
اقتصادی و اجتماعی مورد بحث و بررســی 
قرار گرفته اســت و نظرات مختلفی در این 
خصوص از سوی این محافل مطرح می شود.

طبق این طرح، مازاد ارزش دارایی شــامل 
املاک با انواع کاربری و حق واگذاری محل، 
انواع وســایل نقلیه موتــوری زمینی، طلا، 
شمش طلا، طلای آب شــده، زیورآلات از 
جنس طلا، پلاتین و جواهرآلات و انواع ارز 
خارجی در زمان انتقال آن نسبت به ارزش 
تملکش، عایدی سرمایه محسوب و هر نوع 

نقل و انتقال این دارایی هــا در زمان انتقال 
در کلیه مناطق کشــور از جمله مناطق آزاد 
تجاری اقتصادی و ویژه اقتصادی مشــمول 
مالیات می شــود.از ســوی دیگر، اگر واحد 
مســکونی یا وســیله نقلیه مــورد معامله، 
تنها واحد مســکونی یا وســیله نقلیه تحت 
تملک اشــخاص حقیقی بالای ۱۸ سال و 
بیش از یکسال در تملک وی باشد، مشمول 

پرداخت مالیات بر عایدی سرمایه نیست.
بر اســاس این طرح، همچنین اولین انتقال 
املاک نوساز و نیمه ســاخت، انتقال باغ ها 
و زمین های زراعی بیرون از حریم شــهری، 
انتقال بلاعــوض به والدین، همســر دائم و 
فرزندان بالای ۱۸ ســال و اعطای وکالت به 
آن ها، انتقال ترکه به صورت ارث یا وصیت، 
انتقال به منظور وقف با تایید سازمان اوقاف 
امور خیریه و انتقال قهری املاک مسکونی 

مشمول پرداخت مالیات مذکور نمی شوند.
علاوه بر ایــن، هرگونه ارز انتقــال یافته از 
خارج از کشور که منشــاء آن به تایید بانک 
مرکزی رسیده باشــد، به خصوص ناشی از 
صادرات، در صورتی که عرضه آن در مهلت 
قانونی مقرر به تأیید بانک مرکزی رســیده 

باشد، از این مالیات معاف است.
به عقیده برخی از فعالان اقتصادی و اساتید 
دانشــگاهی آذربایجان شرقی، تصویب این 
طرح موجــب فرار ســرمایه و افزایش لجام 
گســیخته تورم در جامعه می شود و دولت 
نفعی از آن نخواهد بــرد و در مقابل برخی از 
نمایندگان مجلس شورای اسلامی، اساتید 
دانشگاهی و مدیران اجرایی معتقد هستند 

که تصویب و اجرای آن جلوی سوداگری در 
این حوزه ها را گرفتــه و در برقراری عدالت 
اجتماعــی در جامعــه نقش بســزایی ایفا 
خواهد کرد.عضو کمیسیون برنامه و بودجه 
و نماینــده مردم تبریز، آذرشــهر و اســکو 
در مجلس شــورای اســلامی با بیان اینکه 
نمایندگان مجلس مدافع مــردم و فعالان 
اقتصادی هســتند، می گویــد: این طرح از 
سوی کمیسیون اقتصادی مجلس شورای 
اسلامی ارایه شــده و کلیات آن به تصویب 
رســیده و در زمان کنونی نیز ۱۰ ماده از آن 
در صحن علنی مجلس مورد بررســی قرار 

گرفته و به تصویب رسیده است.
حجت الاسلام سیدمحمدرضا تاج الدینی، 
با اشــاره به اینکــه فرایند تصویــب و رفع 
ایرادات این طرح ســه تا چهار ماه طول می 
کشــد، می افزاید: این طرح با هدف دفاع از 
فعالیت های تولیدی و صنعتــی و مقابله با 

سوداگری و کنترل آن تدوین شده است.
وی اظهار مــی کند: تصویــب و اجرای این 

طرح موجــب می شــود تا فعالیــت های 
غیرحقیقی به جایی برسد که مزیت خود را 
از دست بدهد و سرمایه به سمت واحدهای 

تولیدی و صنتعی سوق داده شود.
تاج الدینــی: تصویب و اجــرای این طرح 
موجب می شود تا فعالیت های غیرحقیقی 
به جایی برســد که مزیت خود را از دســت 
بدهد و سرمایه به سمت واحدهای تولیدی 
و صنتعی ســوق داده شــود.نماینده مردم 
تبریز، آذرشهر و اســکو در مجلس شورای 
اسلامی، می گوید: این طرح در کشورهای 
مختلف دنیا اجــرا و مشــمول افرادی می 
شــود که اقدام به خرید و فــروش در چهار 
بازار شــامل مسکن، ســکه و طلا، ارزهای 
خارجی و خودرو می کنند و در برخی موارد 
به درآمدهای بادآورده و نجومی دست یافته 

و هیچ گونه مالیاتی پرداخت نمی کنند.
حجت الاسلام تاج الدینی، با تاکید بر اینکه 
عمــده هدف از ایــن طرح محدودســازی 
سوداگری اســت، ادامه می دهد: برقراری 
عدالت مالیاتــی از دیگر اهــداف این طرح 
اســت زیرا عمده افــرادی کــه در جامعه 
مالیات پرداخت می کنند شامل کارمندان، 
کارگران، واحدهای تولیدی و صنعتی بوده 
و حوزه هــای خدماتی کمتریــن مالیات را 
پرداخت مــی کنند و ســوداگران نیز اصلا 

مالیات پرداخت نمی کنند.
وی با بیان اینکه افزایش درآمدهای دولتی 
از اهداف جانبی این طرح اســت، یادآوری 
می کند: ایــن طرح اشــکالاتی دارد که در 
طول بررسی طرح این اشــکالات رفع می 

شود و باید زیرساخت های اجرای آن و ساز 
و کارهای لازم برای شناســایی درآمدهای 
اشــخاصی که مبادرت به ســوداگری می 
کنند، فراهم شود و فعالان اقتصادی واقعی 
در حوزه های مختلف مانند صنعت، تولید، 

معدن و خدمات در امنیت باشند.
دیگر نماینــده مــردم تبریز، آذرشــهر و 
اســکو در مجلس شــورای اســلامی نیز با 
تاکید بــر اینکــه حاکمیت بایــد دغدغه 
فعالان اقتصادی را درک کنــد، می گوید: 
حاکمیــت باید بــه جای توجیــه عملکرد 
خود، دغدغــه فعالان اقتصادی را بشــنود 
و برای رفــع آن راه حل ارایه دهد.مســعود 
پزشــکیان، با بیان اینکه عملا بخشــی از 
ســرمایه مادی و معنوی از کشور خارجی 
می شــود، مــی افزایــد: حاکمیــت باید 
پشــت فعالان اقتصادی کــه موجب ایجاد 
اشــتغال، کارآفرینی و تولید در جامعه می 
شــوند، قرار گیرد و طوری رفتار کند که آن 
ها مطمئن شــوند که حاکمیت پشت آن ها 
بوده و با آن ها تقابل نــدارد.وی با تاکید بر 
اینکه نمایندگان مجلس پیگیر مشکلات و 
دغدغه های فعالان اقتصادی هستند، اظهار 
می کند: دولت و دستگاه های اجرایی نباید 
در مقابل بخش خصوصی و فعالان اقتصادی 
بایســتند بلکه زمینه را برای فعالیت بیشتر 

آن ها فراهم کنند.
پزشــکیان: دولت و دســتگاه های اجرایی 
نبایــد در مقابل بخش خصوصــی و فعالان 
اقتصــادی بایســتند بلکه زمینــه را برای 

فعالیت بیشتر آن ها فراهم کنند.
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آمادگی هواپیمایی جمهوری اسلامی ایران برای 
وازهای حج ۱۴۰۲ پر

 سازمان حج و زیارت از آمادگی شــرکت هواپیمایی جمهوری اسلامی 
برای انجام پروازهای حج تمتع ۱۴۰۲ خبر داد.

در نشســت شــورای برنامه ریزی وهماهنگی بعثه مقام معظم رهبری 
و ســازمان حج و زیارت که ریاست حجت الاســلام والمسلمین سید 
عبدالفتاح نواب نماینده ولــی فقیه درامور حج و زیارت و سرپرســت 
حجاج ایرانی تشکیل شد کاپیتان شمس الدین فرزادی پور از آمادگی 
شــرکت هواپیمایی ایران ایر برای انجام عملیات عظیم انتقال حجاج 
به ســرزمین وحی خبر داد.سرپرســت شــرکت هواپیمایی ایران ایر 
تاکید کرد: اســتفاده از ظرفیت داخل برای عملیات رفت و برگشــت 
زائران در اولویت اســت و کارگروه ها درحال بررسی وضعیت ایستگاه 
های پروازی در حج ۱۴۰۲ هســتند.در این نشست، همچنین سعید 
چلندری مدیرعامل شــهر فرودگاهی امام خمینی)ره( نیز به آمادگی 
های این فرودگاه برای میزبانی از حجاج از ۳۱ اردیبهشت تا سوم مرداد 

اشاره کرد.
وی همچنین توصیــه هایی را بــرای ارائه خدمات بهتر بــه زائران در 
پروازهای حج از طریق ترمینال ســلام بیان کرد که سرپرست حجاج 
ایرانی از رئیــس و معاون حج و زیارت ســازمان حج خواســت که این 

توصیه ها به مدیران کاروان ها منتقل شود.
در ادامه این جلسه، حسن خوشخو معاون هوانوردی و امور بین الملل 
سازمان هواپیمایی کشــوری با اشــاره به همدلی مجموعه صنعت 
هواپیمایی برای جلب رضایت زائرین از عملیات حج ۱۴۰۲، خواستار 
معرفی نماینده مجموعه حــج و زیارت برای حضور در جلســه ذی 
نفعان این صنعت جهت هماهنگی هــای لازم برای عملیات اجرایی 
حج شــد.این جلســه با گزارش غلامرضا رضایی معــاون حج و عمره 
ســازمان حج و زیارت در باره ســفر اخیر هیئت اعزامی این سازمان به 
عربســتان و اقدامات صورت گرفته در حوزه های اسکان، حمل و نقل و 
تغذیه و تدارکات و هماهنگی با شرکت های سعودی برای ارائه خدمات 

مختلف به زائران ایرانی ادامه یافت.
وی تاکید کرد: در این ماموریت با توجه به دغدغه هایی که وجود داشت 
پیگیریهای لازم صورت گرفت تا ان شــاءالله درعملیات حج با مشکلی 

مواجه نشویم.
در پایان این جلسه، سرپرســت حجاج ایرانی بر لزوم پیگیری موضوع 
اســتفاده از فرودگاه طائف در حج ۱۴۰۲ تاکید کرد و افزایش ایستگاه 
های پروازی چابهار و قشم را اقدامی ســازنده و ارزشمند برای تسهیل 

انتقال زائران اهل سنت به سرزمین وحی دانست.

تاکید استاندار تهران بر شناسایی و اعمال قانون 
مالیات خانه های خالی

 اســتاندار تهران بر جدیت نســبت به اعمال قانون مالیات بر خانه های 
خالی تاکید کــرد و گفت: شناســایی خانه های خالــی و قانون اعمال 

مالیات بر این خانه ها به طور جدی پیگیری می شود.
 علیرضا فخاری در جلســه شــورای مســکن اســتان تهران، افزود: 
شهرداری ها نســبت به شناســایی واحدهای بلااســتفاده به صورت 

تجمیعی اقدام و اطلاع رسانی کنند تا وضعیت آنها تعیین تکلیف شود.
وی اظهارداشت: اداره مالیات به عنوان دســتگاه ناظر، نسبت به صدور 

برگ تشخیص به فوریت اقدام کند.

استاندار تهران با اشــاره به لزوم شناســایی بنگاه های غیرمجاز جهت 
جلوگیری از فعالیت آنها خاطرنشــان کرد: شــهرهای جدید استان، 
مکلف به صدور اخطار نســبت به خانه های خالی هستند که صاحبان 
آنها برای تحویل واحــد مراجعه نمی کنند؛ چرا که هزینه نگه داشــت 

چنین خانه هایی به شرکت های عمران تحمیل می شود.
فخاری اظهارداشت: سازمان های بازرسی، شهرداری ها و سازمان های 
تامین کننده زیرســاخت ها نســبت به شناســایی خانه های خالی در 
شهرها و شــهرک ها تمرکز کنند تا قانون مالیات بر خانه های خالی به 

طور جدی اعمال شود.

معاون اشتغال و خودکفایی کمیته امداد امام خمینی )ره( خبر داد
اشتغال ۴۱۲ هزار نفر از طریق کمیته امداد

 معاون اشتغال و خودکفایی کمیته امداد امام خمینی )ره( گفت: ۴۱۲ 
هزار و ۷۷۶ نفر مددجو و همچنین متقاضیان اشــتغال خارج از کمیته 
امداد سال گذشــته با مشوق ها و بسته های تســهیلاتی مشغول به کار 
شــدند.مرتضی فیروزآبادی اظهارداشت: تعهد اشــتغال کمیته امداد 
در سال گذشته ۵۰۰ هزار نفر بود که توانســتیم تحقق ۸۳ درصدی را 
داشته باشیم.وی همچنین میزان تسهیلات اعطا شده را حدود ۲۱ هزار 
میلیارد تومان عنوان کرد و افزود: سهم بیشــتر این مشاغل مربوط به 

توسعه کارگاهی، مشاغل خانگی و حوزه خدماتی بود.
معاون اشــتغال و خودکفایی کمیتــه امداد امام به عــدم تحقق ۱۰۰ 
درصدی حوزه اشتغال نیز اشاره کرد و گفت: باید بگوییم همچنان وقفه 

در بانک ها بزرگ ترین مانع تحقق تعهدات اشتغال است.
سال گذشته سهم تســهیلات اشــتغال ۲۵ هزار میلیارد تومان بود که 

تنها ۸۵ درصد آن تحقق یافت
فیروزآبادی با تاکید بر اینکه طولانی شــدن فراینــد بانکی و معطلی 
متقاضیان در نوبت دریافت وام و همچنین موضوع ضمانت موانع اصلی 
هستند، افزود: سال گذشته سهم تســهیلات اشتغال ۲۵ هزار میلیارد 

تومان بود که تنها ۸۵ درصد آن تحقق یافت.
البته به گفته او، این میزان از اشــتغال بیش از ظرفیت کمیته امداد بود 
زیرا حدود ۵۰ درصدی اشتغال ایجاد شــده مربوط به افراد غیرمددجو 
بوده اســت.معاون اشــتغال و خودکفایی کمیته امداد امام در پاسخ به 
اینکه یکی از دغدغه های اصلی مددجویان در طرح توانمندســازی و 
اشتغال قطع شدن مستمری آنان است، تاکید کرد: این مسئله صحت 
نداشــته و کمیته امداد هیچگاه تصمیمی بر رهاســازی مددجویان با 
اعطای تسهیلات نداشته و ندارد.فیروزآبادی گفت: تمامی افراد مددجو 
که متقاضی تســهیلات اشتغال هستند، تا سه ســال مستمری خود را 
بدون تغییر دریافت خواهند کرد و پس از ســه ســال در صورت محرز 
شــدن خودکفایی مســتمری آنان قطع خواهد و اگر این مسئله محرز 

نشود، همچنان پرداخت مستمری ادامه خواهد داشت.

دیوار

 مدیرعامل موسسه صندوق ذخیره فرهنگیان از واریز 
بیش از ۲۸۰ میلیارد ریال به حســاب اعضای صندوق 
ذخیره فرهنگیان که از دوم بهمن تا اول اسفند ۱۴۰۱ 

به افتخار بازنشستگی نائل آمده اند، خبر داد.
به گــزارش صندوق ذخیــره فرهنگیــان، حمیدرضا 
نجف پورکردی افزود: ســود ســال مالی منتهی به ۳۱ 
شهریور ۱۴۰۱ نیز به حســاب این بازنشستگان واریز 

خواهد شد.
وی یادآور شــد: مبلغ یادشده شــامل واریزی عضو، 
واریزی تعهــد دولت و ســود ناشــی از فعالیت های 
اقتصادی موسسه اســت که به حســاب ۱۲۹۳ نفر از 
فرهنگیانی که عضو این صندوق بوده اند واریز شــد و 
در راســتای حفظ کرامت فرهنگیــان عضو، پرداخت 
سهم الشرکه در سریع ترین زمان ممکن و کمتر از یک 
ماه پس از بازنشســتگی و دریافت اطلاعات به حساب 

آنها واریز شده است.
نجف پــور اظهار داشــت: بــا پرداخت سهم الشــرکه 
بازنشســتگان اســفند ۱۴۰۱ میــزان پرداختــی به 

بازنشســتگان عضو صندوق در سال گذشته 
بیش از ۲۳ هزار و ۴۲۰ میلیــارد ریال بوده 

است.
وی افزود: با توجــه به فراهم بــودن زمینه 
افتتاح حساب غیرحضوری در بانک سرمایه 
برای اعضای موسسه، از این به بعد واریزی ها 
به حساب بازنشستگان به عاملیت این بانک 

خواهد بود.
نجف پورکــردی با تاکید بــر تحول در ســاختار امور 
اعضا در موسســه و نظام پرداخت سهم الشرکه اعضای 
بازنشسته از سه ماه به کمتر از یک ماه، گفت: این مبلغ 
نخســتین وجوهی اســت که فرهنگیان بازنشســته 
قبل از برقراری حقوق مســتمری از ســوی ســازمان 
بازنشســتگی کشــوری به طور کامل و یکجا دریافت 

می کنند.
مدیرعامل موسســه تصریح کرد: فرهنگیانی که هنوز 
عضو صندوق نشــده اند، می توانند با مراجعه به دفاتر 
نمایندگی موسسه در سراسر کشــور یا ادارات تعاون 

آمــوزش و پرورش نســبت بــه عضویت در 
موسسه اقدام کنند تا از خدمات و سودآوری 
ایــن مجموعه بــزرگ اقتصــادی بهره مند 

شوند.

جزئیات واگذاری »ارزش مالکانه«
 به فرهنگیان

مدیرعامل صنــدوق ذخیره فرهنگیــان همچنین در 
مورد آخرین وضعیت محاســبه ارزش مالکانه صندوق 
ذخیره فرهنگیــان بــرای اعضای صنــدوق ذخیره 
فرهنگیان گفت: در راستای اجرای طرح ارزش مالکانه، 
اقدامات اساسی انجام شده است؛ بنابراین از فرهنگیان 
و بازنشستگان تقاضا داریم هرچه سریع تر و حداکثر تا 
پایان اردیبهشت نســبت به دریافت کد بورسی و ثبت  

آن در پایگاه موسسه اقدام کنند.
نجف پور افزود: برای آنکه بتوانیــم ارزش مالکانه را به 
اعضا بپردازیم، لازم بود شــرکت های صندوق بورسی 
شوند که اکنون طبق قوانین و مقررات سازمان بورس 

کشور در فرآیند بورسی شدن قرار دارند.
وی با بیان اینکه در تلاشــیم در اردیبهشــت ۱۴۰۲ 
فرایند اجرای طرح ارزش مالکانه را کلید بزنیم، گفت: 
یکی از پیش نیازهای این کار، ثبت کد بورسی اعضای 
صندوق در ســامانه موسســه صندوق ذخیره اســت 
تا بتوانند از ســهام بورسی بهره مند شــوند. از ابتدای 
تاسیس موسسه تاکنون حدود یک میلیون و ۶۵۰ هزار 
نفر عضو صندوق ذخیره فرهنگیان بوده و هســتند که 
سهام یادشده در قالب طرح ارزش مالکانه به تدریج به 

آنها پرداخت می شود.
به گفتــه مدیرعامل موسســه، معلمان شــاغل عضو 
موسســه طبق اساســنامه صندوق تا زمانی که شاغل  
هســتند ســهام  آنها توســط یک تیم مدیریتی پویا 
در صندوق مدیریت می شــود و به ایــن ترتیب هر روز 
دارایی ها و سهام آنان ارزشــمندتر خواهد شد و زمانی 
که بازنشسته شوند این ســهام به آنها واگذار می شود 
اما ســهام بازنشســتگان پس از صدور به آن ها واگذار 

می شود تا خود مدیریت کنند.

فرهنگیان

حبیب احســنی پور  امســال با توجه به 
اجــرای برنامه پزشــکی خانــواده و نظام 
ارجاع، شعار »سلامت برای همه با پزشکی 
خانواده« به عنوان شــعار هفته ســلامت 

انتخاب شد.
وزارت  ویــژه  مأموریت هــای  از  یکــی 
بهداشــت در ســال جاری، اجرای برنامه 
پزشــکی خانواده و نظام ارجاع در سراسر 
کشور اســت. بر همین اســاس، از ابتدای 
اردیبهشــت ۱۴۰۲، این برنامه در ۵۷ شهر 
کشــور با اولویــت مناطق محــروم؛ کلید 

خورده است.
اما، ســوالی که به ذهن خطــور می کند و 
می بایســت برای آن پاســخ قانع کننده ای 
داشت، این است که اساســاً برنامه سلامت 
خانواده، چیســت و قرار است چه اهدافی را 

پیش ببرد.
در همیــن ارتبــاط، پــدرام پــاک آئین 
ســخنگوی وزارت بهداشت، توضیحاتی در 
خصوص اهداف برنامه سلامت خانواده ارائه 

داده است.
وی در ابتــدا گفت: یکی از اهــداف وزارت 
بهداشت در دولت سیزدهم، اجرای الگوی 
عدالت و تعالی نظام ســلامت بــوده که از 
محورهای مهــم آن اولویت پیشــگیری بر 

درمان است. 
قبل از اینکه کار مردم بــه بیماری و درمان 
بکشد شاخص های ســلامت آنها در برنامه 
ســلامت خانواده رصد و ارزیابی می شود و 
مراقبان سلامت در سراسر کشور همچنان 
که بهورزها در مناطق روســتایی خدمات 
مشاوره ای ارائه می دادند و سلامت جمعیت 
تحت پوشش خودشــان را رصد می کردند، 
مراقبان ســلامت در مناطق شــهری این 
اقــدام را به عمل می آورند تا شــاخص های 
مختلف ســلامت مردم تحت کنترل باشد و 

از بیماری آنها پیشگیری شود.
پاک آئین در پاســخ به این ســوال که این 
پایش به چه صورت انجام می شــود، افزود: 
در پایگاه های ســلامت شــهری هر کدام 
از مراقبان ســلامت، یک تعداد از جمعیت 
را تحت پوشــش قرار می دهند که وظیفه 
دارند با ایــن افراد تحت تمــاس بگیرند و 
مشــاوره و راهنمایی هــای لازم را به آنها 
بدهند، برای آنها پرونده تشــکیل دهند و 

اگر چنانچه بیماری در آنها مشــاهده شد 
توسط پزشــک عمومی در ســطح یک به 
صورت رایــگان معاینه شــوند و اقدامات 
تشــخیصی و درمانی لازم انجام شود و اگر 
پزشک عمومی به این نتیجه رسید که نیاز 
به درمان تخصصی اســت از طریق ارجاع 
الکترونیــک یکپارچه آنها را به ســطح دو 
ارجاع می دهد تا توسط پزشک متخصص، 

معاینه شوند.
سخنگوی وزارت بهداشــت ادامه داد: اگر 
چنانچه پزشــک عمومی یا پزشک خانواده 
نظر بر درمان توســط پزشــک متخصص 
داشت، اقدامات تشــخیصی خودش، شرح 
حال بیمار، تجویزی که صــورت داده را در 
پرونده الکترونیک ثبــت و درج کرده و آن 
را به پزشــک متخصص ســطح دو ارجاع 
می دهد و پزشــک متخصــص وقتی بیمار 
به او مراجعه می کند شــرح حــال او را دارد 
ضمن اینکه خــود بیمــار را هــم معاینه 
می کند و درمــان لازم را تجویز می کند اگر 
در مرحلــه ای بیمار قرار گرفت کــه نیاز به 
بستری داشت، بســتری او هم در سطح سه 
به صورت رایگان یا با حداقــل هزینه انجام 

می شود.
وی افــزود: ویژگــی مهم برنامه ســلامت 

خانواده این اســت کــه محدودیتی وجود 
ندارد، افراد می توانند از این کانال ســلامت 

خودشان را پیگیری کنند.
 در واقع، کسانی که از کانال برنامه سلامت 
خانواده مراجعه و پیگیری دارند بســتری 
آنها با حداقــل هزینه خواهــد بود ضمن 
اینکه معاینه آنها در سطح یک هم رایگان 

است.
پاک آئین در خصوص مزیت های برنامه 
ســلامت خانواده، گفت: فلســفه برنامه 
ســلامت خانواده، بر مبنای پیشگیری 
و بهداشت محوری اســتوار است، تمام 
تلاش مجریان این برنامه این اســت که 
کار به بیماری و درمان نکشــد، اگر همه 
این اقدامــات صورت گرفــت و بیماری 
مشاهده شــد، دیگر هزینه های بستری 
حداقلی خواهد بود و از مزایای این برنامه 

است.
وی افزود: بســیاری از شــهروندان شاید از 
وضعیت سلامت خودشــان مطلع نباشند 
ضمن اینکه عوارض بیماری را هم نداشــته 
باشند مثلًا سال ها یک فردی است که قند، 
فشار خون دارد، شــاخص های مناسبی از 
جهت سلامتی ندارد اما چون به آزمایشگاه 
مراجعه نکــرده از آنها خبر نــدارد، به طور 

ناگهانی با یــک وضعیت بیمــاری حادی 
مواجه می شــود که دیگر کار از کار گذشته 
و فرصت برای پیشگیری از دست رفته است 
و باید درمان را شــروع کند، همه هدف در 
این اســت که با پایش قبل از بروز بیماری، 
جلوی بیماری گرفته شود هم شاخص های 
ســلامت ملی ارتقا پیدا کند و هم بار درمان 
کاسته شــود به لحاظ اقتصاد سلامت این 
طرح مزایای زیــادی دارد از مراجعه مردم 
به پزشــکان متعــدد و صــرف هزینه های 
مکرر و همین طور تجویز داروهای مختلف 
و متعدد که ممکن اســت که اثــر درمانی 
آنها یکســان باشــد اما به دلیــل مراجعه 
به پزشــکان مختلف، داروهــای چندگانه 
یکسان تجویز شــده جلوگیری شــود و از 
جهت تجویز منطقی دارو در جهت کاهش 
بار درمان و همین طــور کاهش هزینه های 
سلامت برنامه مؤثری خواهد بود با اولویت 
مناطق محروم و کم برخــوردار، این در ۵۷ 
شهر شروع شــده برنامه ســلامت خانواده 
ضمن اینکه کل مناطق روســتایی را هم از 
دی ماه سال گذشــته تحت پوشش دارد و 
امیدواریم کــه بتوانیــم در فازهای بعدی 
تمامی شهرهای کشور را هم تحت پوشش 

قرار دهیم.

سخنگوی وزارت بهداشت در خصوص زمان 
تکمیل برنامه ســلامت خانواده در کشور، 
گفت: فکر می کنم تا پایان ســال این اتفاق 
می افتد ضمن اینکه مزیت مهم این برنامه، 
این اســت که صرفه جویــی در مراجعات 
مــردم، صرفه جویی در وقت مردم، آســان 
سازی پیگیری های درمانی و حوزه سلامت 
خواهد بود، تمام تاریخچه و تقویم سلامت 
فــرد در پرونــده الکترونیک ثبــت و درج 
می شــود و نیازی به اینکه در هر بار مراجعه 
به پزشــک، شــرح حال مفصل و مکرری 
از ســوی بیمار داده شــود نخواهــد بود و 
دقت های تشخیصی از طریق این شرح حال 
الکترونیک که در پرونــده الکترونیک ثبت 
اســت، بالا خواهد رفت ضمن اینکه زمینه 
مهیا خواهد شد برای محققان و برنامه ریزان 
حوزه ســلامت که از طریق گویا سازی این 
داده ها در پرونده هــای الکترونیک بتوانند 
عوامل اجتماعی مؤثر بر ســلامت را کنترل 

و مدیریت کنند.
وی در خصــوص هزینه هــای بســتری، 
آزمایشــگاهی، تصویربرداری و…، افزود: 
در مرحله بســتری و در ســطح ســه، کل 
هزینه های بیمارســتانی به صورت رایگان 
یا حداقلی خواهــد بود و بیمه ها پوشــش 

خواهند داد.
پاک آئین در پاسخ به این سوال که آیا مردم 
از برنامه سلامت خانواده استقبال خواهند 
کرد یا خیر، گفت: مردم حق انتخاب پزشک 
دارنــد هیچ اجبــاری برای اینکه پزشــک 
خاصی مــورد انتخاب قرار بگیــرد یا ارجاع 
به پزشــک متخصص خاصی شود، نیست. 
می توانند پزشــک خودشــان را به صورت 

اختیاری انتخاب کنند. 
نکته مهم این اســت که ما در این طرح روی 
حلقه های واسط سلامت، مراقبان سلامت 
و کارشناسان بهداشــت تاکید و تکیه داریم 
و این بار آن بیشــتر روی دوش عوامل حوزه 
بهداشــت اســت چون طرحی پیشگیری 
محور اســت در عین حال آنجا که موضوع 
درمان مطرح است و نیاز به کارهای درمانی 
است از ظرفیت پزشــکان عمومی در سطح 
یک و پزشــکان متخصص در ســطح دو و 
همین طور فوق تخصص در ســطح ســه 

استفاده می شود.

خریدار  رئیس مرکــز تحقیقات بیماری 
های عفونی و گرمســیری دانشــگاه علوم 
پزشــکی شهیدبهشــتی، گفــت: مالاریا 
بیماری خطرناکی اســت که به دلیل عدم 

رعایت مسائل بهداشتی منتقل می شود.
 داود یادگاری نیا اظهار کرد: مالاریا بیماری 
انگلی و قدیمی است که ســال ها بشر با آن 
درگیر بوده به شکلی که در اکثر کشورهای 
دنیا موارد گزیدگی با پشه مالاریا همچنان 

گزارش می شود.
وی با اشــاره به اینکه وجــود مالاریا در آب 
و هــوای معتدل غیر معمول اســت، گفت: 
اما هنوز گزیدگی توســط پشــه های آلوده 
در شــهرهای جنوبی و گرم کشــور دیده 

می شود.
این استاد دانشگاه با بیان اینکه مالاریا یک 
بیماری است که توسط انگل ایجاد می شود 
و ایــن انگل از طریــق نیش پشــه آلوده به 
انسان ها منتقل می شود، توضیح داد: علائم 
و نشــانه های مالاریا معمولاً در عرض چند 
هفته پس از گزیده شدن توسط پشه آلوده 
شروع می شود ولی با این حال، انواع مختلف 
انگل مالاریا می تواند حتی تا یک ســال در 

بدن خفته بمانند.

وی ادامــه داد: تکثیــر، حملــه و تخریب 
گلبول هــای قرمز خون یکــی از مهم ترین 
اتفاقاتی است که پس از گزیده شدن توسط 

پشه آلوده در بدن ایجاد می شود.
رئیس مرکز تحقیقات بیماری های عفونی 
و گرمسیری دانشــگاه علوم پزشکی شهید 
بهشــتی با تاکید بر اینکه عفونــت مالاریا 
به طور کلی بــا علائم و نشــانه هایی مانند 
تب، لرز، سردرد، تهوع و اســتفراغ یا درد و 
خســتگی ماهیچه بروز می کند، ادامه داد: 
لرز اولین علامت ابتلاء به این بیماری است، 
در ادامه تب و تعریق هر ۲۴ یا ۴۸ ســاعت 
یکبار سیکل معمول این بیماری به حساب 

می آید.
یادگاری نیا ادامــه داد: انــواع مختلفی از 
انگل هــای مالاریا وجــود دارد که عوارض 
مختلفی از خود نشــان می دهند. برخی از 
مدل های مالاریا می توانند مرگبار باشــد، 
و به سیستم مغز آســیب جدی وارد کنند 
به شــکلی که انگل ها عروق کوچک مغز و 
یا سایر اندام ها را مســدود کرده و در نهایت 
ممکن اســت فرد دچار تشــنج و یا کاهش 

سطح هوشیاری شود.
وی تاکید کــرد: بیماری مالاریــا خصوصاً 

در فرم های شــدیدتر می تواند تمامی اندام 
بدن همانند کلیه، ریه و مغز را مورد تهاجم 
قرار دهد. به عنوان نمونه این انگل می تواند 
تخریب وســیعی در کلیه ها ایجــاد کند به 
شــکلی که در ادرار فــرد اختلالاتی ایجاد 

شود.
استاد دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی 
با تاکید بر اینکه خوشبختانه بیماری مالاریا 
قابل درمان است، افزود: نکته اینجاست که 
انگل ها به برخی داروها و پشه کش ها مقاوم 
می شود و این موضوع درمان این بیماری را 

با چالش هایی مواجه می کند.
یادگاری نیــا ادامــه داد: بزرگ ترین عامل 
خطر برای ابتلاء به مالاریــا، زندگی کردن 
یا بازدید از مناطقی اســت کــه در آنجا این 

بیماری شایع است.
وی از کاهش چشمگیر تعداد موارد بیماری 
مالاریا در کشور خبر داد و خاطرنشان کرد: 
بخشــی از مواردی از گزیدگــی هم که در 
کشور گزارش می شــود غالباً از کشورهای 
مجاور همانند پاکستان و یا افغانستان وارد 

می شود.
یادگاری نیا افزود: ســم پاشــی نقاطی که 
امکان وجود پشــه ها وجود دارد، خوابیدن 

زیر یک تور، تور تخت، به خصوص آن هایی 
که ضد حشــرات هســتند می تواند برای 
جلوگیری از نیش پشــه در هنــگام خواب 

کمک کننده باشد.
این اســتاد دانشــگاه در ادامه با اشــاره به 
راه های انتقال مالاریا به شخص دیگر عنوان 
کرد: اگر پشه غیر آلوده فرد مبتلا به مالاریا 
را گاز بگیرد، آلــوده به انگل هــای مالاریا 
خواهد شــد و می تواند آن را به افراد دیگری 
منتقل کنــد.وی، راه حل هایی برای پیش 
گیری از بروز مالاریــا را ارائه داد و افزود: اگر 
در جایی زندگی می کنیــد و یا به منطقه ای 
ســفر می کنید که در آن مالاریــا معمول 
است، توجه داشته باشــید که پشه ها بین 
غروب و طلوع بیشتر فعال هستند بنابراین 

برای محافظت از خود در برابر گزش پشــه 
باید پوست خود را بپوشانید، شلوار و پیراهن 
آستین بلند بپوشید و از دافع حشرات برای 

پوست و لباس استفاده کنید.
استفاده از اســپری حاوی DEET بر روی 
پوســت و اســپری حاوی پرمتریــن برای 
اســتفاده در لباس از دیگر مواردی بود که 
یادگاری نیا بــرای پیشــگیری از ابتلاء به 

مالاریا به آن اشاره کرد.
رئیس مرکز تحقیقات بیماری های عفونی 
و گرمسیری دانشــگاه علوم پزشکی شهید 
بهشتی، ســایر راه های انتقال مالاریا را؛ از 
مادر به فرزند متولد نشــده، از طریق تزریق 
خــون و به اشــتراک گذاری ســوزن های 

استفاده شده ذکر کرد.

واریز ۲۸۰ میلیارد ریال به حساب بازنشستگان اسفند ۱۴۰۱ صندوق ذخیره فرهنگیان
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سند وبرگ سبز ووکالت نامه سواری پرایدمدل 1382رنگ سفید شیری 
به شــماره موتور 440859وشاسیS1421282905596وشــهربانی 
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تماشای فیلم زیر موشک باران عراقی ها
سیدمیلاد ناظمی  شروع »دسته دختران« به ما نوید یک فیلم جنگی 
پرحادثه و پرزحمت را می دهد؛ صحنه ای در دل جنگ و زیر آتش دشمن 
که شــاید یادآور »نجات ســرباز رایان« باشــد. با این تفاوت که اینجا بر 

خلاف سایر آثار جنگی پای زنان و دختران در میان است.
دخترانی که هر مردی مقابلشــان قرار می گیرد، حتی زیــر گلوله باران 
عراقی با فریــاد از آن ها می پرســد »در خط مقدم چــه می کنند و چه 
کسی آن ها را به اینجا آورده؟« همین شــروع طوفانی و خوش ریتم که 
در حینش شــخصیت های اصلی یکی یکی به مخاطب معرفی می شوند 
تماشــاگران را برای مشــاهده یک فیلم جذاب آماده می کنند. فیلمی 
که کارگردانش به خوبــی از پس صحنه های جنگی برآمده و توانســته 
پروداکشــن عظیم اثر را به شــکل مطلوبی مدیریت کند. مخصوصا در 

ابتدای قصه.
در واقع شــروع »دســته دختران« به قدری توقع ها را بــالا می برد که 
برآوردن انتظارات مخاطبان در ادامه به شــدت سخت می شود و چه بسا 
فیلم از همین جنبه آسیب جدی می بیند. حتی نیکی کریمی که بازیش 
همراه با انتقاداتی مواجه شده در این ســکانس ها به خوبی در نقشش جا 

افتاده و خاطرات روزهای خوبش را برای اهالی سینما یادآور می شود.
پیرنگ اصلی قصه جذاب و درســت اســت اما ماجراهای فرعی، خرده 
قصه ها و... همگی الکن هستند و همین باعث می شود »دسته  دختران« 
زمین گیر شــود و حتی بازی خوب و طراحی صحنه هــای دقیق این اثر 

خیلی به چشم نیایند
البته کارگردانی و فیلم برداری اثر تا آخرین پلان توقع ها را پاسخ می دهد 
و به گونه ای است که حضار در سالن به خوبی می توانند خود را زیر موشک 
باران عراقی ها حس کنند. حسی که شاید در سال های اخیر توسط کمتر 
فیلمی ایجاد شده و این ماحصل کارگردانی درخشان منیر قیدی است. 
علاوه بر این ها جلوه های ویژه میدانی و بصری »دســته دختران« که با 

یک صداگذاری دقیق همراه شده جزء دستاورهای مهم این فیلم است.
دستاوردهایی که شــاید همگی زیر ســایه فیلمنامه بی جزئیات اثر قرار 
گرفته اما در هر صــورت نمی توان از آن ها چشم پوشــی کرد. البته خود 
فیلمنامه نیز در قصه کلی و روایت کلانش جذاب و مشــابه آثار شاخص 
این ژانر به نظر می رسد؛ روایت یک دســته کوچک اما متفاوت و آموزش 
دیده که برای به سرانجام رسیدن یک ماموریت از نقطه ای به نقطه دیگر 
می روند. بنابراین پیرنگ اصلی قصه جذاب و درست است اما ماجراهای 
فرعی، خرده قصه ها و... همگی الکن هســتند و همین باعث می شــود 
»دســته  دختران« زمین گیر شــود و حتی بازی خوب فرشته حسینی، 
هدی زین العابدین، حسین سلیمانی و طراحی صحنه های دقیق این اثر 

خیلی به چشم نیایند.
اتفاقی شاید مشابهش برای فیلم »تنگه ابوقریب« هم تکرار شد. آن فیلم 
نیز به لحاظ پروداکشــن و کارگردانی بســیار قابل توجه بود اما مخاطب 
نمی توانســت نســبتی بین خودش و قهرمان های اثر و... شــکل بدهد. 
قهرمان هایی که بدون سلحشوری و حماســه یکی بعد از دیگری به کام 
مرگ کشیده شدند و همین باعث شــد خیلی ها برچسب »ضد دفاع« را 

روی ساخته بهرام توکلی بزنند.
از طرفی فیلم ســینمایی »تنگــه ابوقریب« بدون توضیح نوشــتاریش 
در پایان بندی اثری ناقص محســوب می شــود چون مخاطبان اطلاع 
دقیقی از وضعیت اســتراتژیک تنگه ندارند و در طــول فیلم هم به آن ها 
گفته نمی شــد که چرا باید اینگونه برای نگهداری این بخش مبارزه کرد. 
متاسفانه »تنگه ابوقریب« سوار بر اطلاعات پیشینی مخاطبان نمی شود 
و این نکته نیز بین فیلم و تماشــاگرانش فاصله بیشــتری می اندازد. این 

مهم ترین فرق »دسته دختران« با »تنگه ابوقریب« است.
در فیلم منیر قیدی ما شــاهد یک خط ارتباطی مستقیم میان اطلاعات 
اولیه مخاطبان و صحنه های فیلم هستیم. مخاطب دقیق می داند بستر 
اتفاقات چه مکان هایی اســت و فیلمنامه با همه ایراداتش توانســته به 
خوبی سوار بر ذهیت اولیه تماشاگران شود. این مسئله در کنار بازنمایی 
بسیار خوب خرمشهر و خرده فرهنگ های مردم جنگ زده در دوره دفاع 
مقدس، فیلم را به یک اثر انســانی تبدیل کرده که در کنار تقبیح جنگ 
و نشــان دادن ویرانی ها و آوارگی های مردم، به هیچ وجه برچســب ضد 
دفاع نمی خورد.صحنه های فرار مردم از خوزســتان به قدری طبیعی و 
دقیق کارگردانی شده که می تواند حس همذات پنداری و وطن پرستی 
هر ایرانی را برانگیخته کند. همیــن نکته مهم محتوایی در کنار مضامین 
ارزشمند دیگر به شــکل کاملا چندلایه و بدون زیاده گویی یا شعارهای 

گل درشت به مخاطب منتقل می گردد.
درست اســت که فیلمنامه از کارگردانی و ســایر بخش ها پروژه عقب تر 
اســت اما با این حال حتی فیلمنامه دســته دختران نیز بی مزیت نبوده 
و نکات مثبت قابل توجهی دارد. مزایایی که شــاید اگــر به آن ها توجه 
نکنیم و فقط روی ضعف ها تمرکز داشته باشیم می تواند باعث جلوگیری 
از تولید آثار این چنینی شــود. چرا که اینگونه فیلم های جنگی بســیار 
پرهزینه هســتند و توقعات زیادی از آن ها مــی رود و تخطئه محض آثار 
تولید شــده می تواند حامیان مالی این آثار را که اکثر دولتی و حاکمیتی 
هستند از سرمایه گذاری منصرف نماید و از جانب دیگر کمتر کارگردان 

و نویسنده ای مسئولیت روایتگری جنگ را بپذیرد.

 فصل جدید مسابقه استعدادیابی
ود وی آنتن می ر  »همه فن حریف« ر

تهیه کننده »همه فن حریف« گفت: بــرای فصل جدید قصد داریم که 
دورترین شهرها و مناطق کشــور را در بحث استعدادیابی کشتی با تیم 
کارشناسی پوشش دهیم و در بخش استودیویی برنامه هم با آیتم های 

جدید و متنوع تری در خدمت بینندگان خواهیم بود.
 فصل اول مسابقه استعدادیابی »همه فن حریف« با حضور ۵۶ شرکت 
کننده نوجوان از ۱۴ استان کشــور که منتخبی از برترین های کشتی 
کشور بودند، در ۳۶ قسمت از شهریورماه سال گذشته روی آنتن شبکه 
ورزش سیما رفته بود. رقابت شــرکت کنندگان این برنامه، در ۳ مرحله 
رخ می داد و ۴ داور از مربیــان تیم های ملی عملکرد آن هــا را ارزیابی 
می کردند. مرحله اول شــامل آیتم های ترکیبی آمادگی جســمانی، 
مرحله دوم شامل مسابقه اطلاعات عمومی حوزه کشتی و مرحله سوم 

شامل مسابقه رو در روی کشتی میان شرکت کنندگان بود.
ساختار این برنامه به تهیه کنندگی ســید محمدرضا نعمتی و اجرای 
سینا هوشمندی، به شکل مسابقه و در ســه بخش آمادگی جسمانی، 
هوش حافظه تمرکز و کشتی تعریف شده بود. از نکات دیگر این برنامه 
حضور شرکت کنندگان ۱۴ تا ۱۷ از ۳۶ شهرســتان با تایید فیلترهای 
نظارت بر کیفیت در فصل نخست این برنامه بود.سید محمدرضا نعمتی 
تهیه کننده »همه فن حریف« در خصوص اهداف فصل دوم این برنامه 
گفته اســت: برای فصل جدید قصد داریم که دورترین شهرها و مناطق 

کشور را در  بحث استعدادیابی کشتی با تیم کارشناسی پوشش دهیم.

دیدگاه

قاب

خریدار   اقبــال خوبی که ایــن روزها به 
سینما صورت گرفته، اگرچه امیدواری های 
بســیاری از فعالان ایــن صنعــت را زنده 
کرده اســت اما در یک آنالیز ســاده متوجه 
می شــویم که تمام بار این افتخارآفرینی، 
بــر دوش یک فیلــم بــوده و مابقــی آثار 
نتوانســتنه اند توفیق چندانی در گیشه به 

دست آورند.
 سینمای ایران در نخســتین روزهای سال 
جدید، اتفاق خوبی را رقم زد و توانست تنها 
طــی فروردین ماه، حــدود یک چهارم کل 
سال ۱۴۰۱ فروش داشته باشــد. البته که 
بخش بسیاری از این افتخارآفرینی، مربوط 
به نمایش کمدی فسیل بوده است. فیلمی 
که از میــان ۴ اثر جدیدی که بــرای اکران 
نوروزی انتخاب شد، حســابی درخشید و 
تراز اقتصادی بهارانه ســینمای ایران را به 

تنهایی بالا کشید.
اما نکتــه ای که در ایــن میان باید بســیار 
موردتوجه قــرار بگیرد آن اســت که کمتر 
کســی تصور می کرد که یک کمدی گمنام 
مانند فســیل بتواند در این بــازه زمانی، به 

چنین گیشه ای دست پیدا کند.
برای نوروز امســال که با ماه مبارک رمضان 
در تلاقی بود، ســینما، حلاوت همیشــگی 
خود را برای دفاتر پخش نداشــت به همین 
دلیل، اســتقبال اندکی از این اکران صورت 
گرفت و شــورای صنفی نمایــش به نوعی 
مجبور شــد تا از میان معدود آثار متقاضی 
نمایش در این زمــان، به انتخاب این ۴ فیلم 
دســت بزند. انتخابی که از همــان ابتدا، با 
انتقادهای جدی بسیاری از رسانه ها مواجه 
شد.دفاتر پخش و مجموعه مدیریتی سینما 
آماده بودند کــه در عیدفطر ســنگ تمام 
بگذارند و از آثــار قدرتمندتری رونمایی به 
عمل آورند اما این بازه که به واســطه دایره 
شــمول گســترده آن از اواخر فروردین تا 
اواخر تیرمــاه، به طلایی ترین اکران ســال 
تبدیل شــده اســت، با انتخاب هایی نسبتا 
نادرست، فرصت پروارشــدن بیشتر گیشه 
را از سینمای ایران گرفت تا شورای صنفی 
نمایش برای دومین بار طی ۱ ماه، دست به 

انتخاب های نه چندان هوشمندانه ای بزند.
در همین فضا، اگر فروش چشــم گیر فسیل 
نبود، سینمای ایران قطعا یک پله از اقتصاد 
ســال گذشــته عقب تر می افتاد و موجی از 
یاس، نگرانی و ابهام، کلیت جامعه سینمایی 
کشور را فرا گرفته و درصد نشاط اجتماعی 
که به زعم سینما محقق شــده بود را پائین 
می آورد.برای درک بهتر از این انتخاب های 
اشتباه، بهتر است به آمارهای فروردین ماه 
سینماها، طی ۳ ســال نرمال پیش از آغاز 

کرونا نگاهی بیندازیم.

فروردین ۹6
در فروردین مــاه ســال ۹۶، گشــت ۲، 
بیشــترین میــزان مخاطب را داشــت و 
۱ میلیــون و ۴۷۰ هزار نفر را به ســینماها 
کشــاند. خوب، بد، جلــف بــا ۹۱۵ هزار 
مخاطب، ماجرای نیمروز با ۳۲۸ هزار، ســه 
بیگانه با ۱۴۲ هزار، آباجان بــا ۱۱۱ هزار و 
یک روز بخصوص بــا ۸۵ هــزار مخاطب، 
ترکیــب اکران نخســتین ماه ســال ۹۶ را 

تشکیل دادند.
سینماهای کشــور در فروردین ماه ۹۶، ۳ 

میلیون و ۱۵۲ هزار مخاطب داشتند.
همان گونــه که مشــاهده می شــود برای 
ترکیب نوروزی با ایجــاد دوقطبی میان دو 
کمدی گشــت ۲ و خوب، بد، جلف، حدود 
۲ میلیون و ۴۰۰ هزار نفر به ســینما رفتند. 
فیلم های پوششــی که با هــدف حمایت 
از پیشــرانان این اکران در نظر گرفته شده 
بودند، حدود نیم میلیون نفر را به سینماها 
کشاندند. بنابراین، این ترکیب، یک ترکیب 
درســت اســت که سبب سرشــکن شدن 
هدفمند مخاطب در میان تمامی فیلم های 
هدف شــده و اجازه داد تا هر فیلم، متناسب 
با پتانسیل خود، با جذب مخاطب، راندمان 

فروردین ماه را بالا ببرد.

فروردین ۹۷
در فروردین ۹۷، به وقت شــام با ۱ میلیون 
و ۹۹ هــزار مخاطب، در رتبه نخســت این 
ماه قرار گرفت. کمــدی مصادره، ۱ میلیون 
و ۹۱ هزار مخاطب داشــت و در جایگاه دوم 
قرار گرفــت. لاتاری هم بــا ۱ میلیون و ۵۵ 
هزار مخاطب، در رتبه ســوم جای گرفت. 

لونه زنبور، ۶۲۲ هزار، فیلشــاه ۳۵۱ هزار، 
خرگیوش ۱۳۸ و فراری، ۳۸ هزار مخاطب 

داشتند.
مجموع مخاطبان فروردین ماه سینماها در 

سال ۹۷، ۴ میلیارد و ۵۷۵ میلیون نفر بود.
بــرای اکران ایــن مــاه، ۳ فیلــم خوب، 
پیشــقراول گیشــه بودند. یــک فیلم از 
حاتمی کیا، یک کمدی شــاخص با بازی 
عطاران که بهترین فصــل اکرانش، نوروز 
اســت و فیلــم مهدویان که چنــدی قبل 
از نمایش، در جشــنواره فجــر، غوغا به پا 
کرد. این انتخاب هوشــمندانه سبب شد تا 
کلیت اکران نوروزی ۹۷، از دوقطبی رایج 
به سه قطبی تبدیل شــود و مخاطب، میان 
آثار قدرتمنــد حوزه مقاومــت، کمدی و 
ســینمای اجتماعی، حق انتخاب داشته 

باشد.
۲ فیلم پوششــی هــم پــرت نفروختند و 
سرجمع، حدود ۱ میلیون نفر را به سینماها 

کشاندند.

فروردین ۹8
در فروردین آخرین ســال پیش از اپیدمی 
کرونا، رحمــان ۱۴۰۰، با حــدود ۳ هفته 
نمایش در فروردین مــاه، ۱ میلیون و ۷۳۳ 
هزار نفــر را به ســینماها کشــاند. متری 
شــیش ونیم نیــز ۱ میلیــون و ۳۹۰ هزار 
مخاطب داشــت. رتبه ســوم به کمدی ۴ 
انگشــت با ۵۵۰ هزار مخاطب رســید. ژن 
خوک با ۴۲۵ هــزار، زندانی ها با ۲۶۱ هزار، 
پیشونی ســفید ۳ با ۱۶۴ هزار، تختی با ۸۷ 
هزار و کمــدی تگزاس ۲ که تنهــا در ۲ روز 
پایانی ایــن ماه نمایش داشــت، با ۷۶ هزار 

مخاطب، ترکیب اکران فروردین ماه ســال 
۹۸ را تشکیل دادند.

در فروردین ماه این ســال، سینماها موفق 
شــدند پذیــرای ۴ میلیــون و ۵۲۵ هزار 

مخاطب باشند.
این اکران نوروزی نیز بســیار حساب شــده 
بود. دوقطبی خوب میان یک کمدی با بازی 
گلزار و یک فیلم مهم از ســینمای اجتماعی 
سبب شــد تا بیش از ۳ میلیون نفر به سینما 
بروند. ۲ فیلم پوششــی نیز حدود ۱ میلیون 
مخاطب جذب کردنــد. در پائین جدول نیز 
فیلم ها، آبروداری کردند و توانســتند حدود 

۶۰۰ هزار مخاطب داشته باشند.

فروردین 1402
بــرای فروردین  امســال، کمدی فســیل 
که تا پیــش از آغاز اکران، یــک اثر گمنام و 
ناشناخته بود، توانســت ۱ میلیون و ۴۲۳ 
هزار مخاطب داشــته باشــد. دومین فیلم 
پرمخاطب امسال، کمدی بخارست بود که 
۱۵۳ هزار مخاطب داشت. فیلم غریب نیز با 
۱۴۸ هزار مخاطب، در رتبه سوم قرار گرفت. 
ملاقات خصوصــی به عنوان چهارمین فیلم 
پرمخاطب ماه نخست امســال، ۱۳۸ هزار 
مخاطب داشــت. عروس خیابان فرشته با 
۱۱۱ هزار و جنگ جهانی ســوم با ۲۹ هزار 
مخاطب، ترکیــب پراقبال ترین فیلم های 

فروردین امسال را تشکیل دادند.
در فروردین ماه ۱۴۰۲، ســینماها موفق به 

جذب ۲ میلیون و ۱۹۱ هزار نفر شدند.
مشخص است که با یک ترکیب گنگ مواجه 
هستیم. شــورای صنفی نمایش، برخلاف 
ادوار گذشــته که موفقیت چند فیلم اکران 

نوروزی، در همان مرحله انتخاب مشخص 
بود، امسال برگ برنده ای نداشت. بنابراین 
خوش شانســی بزرگی پیش آمد که ورق به 
نفع فسیل برگشت و این فیلم توانست برای 

انتخاب هایی اشتباه، آبروداری کند.
برای اکران نوروز امســال، هیــچ دوقطبی 
تشکیل نشــد و همان تک قطبی نیز در اثر 
شانس و نبود رقیب شکل گرفت. درنتیجه 
چنین فرآیندی اســت که پس از فیلمی با 
۱ میلیــون و ۴۲۳ هزار مخاطــب، فیلمی 
بــا ۱۵۳ هزار مخاطــب در رتبــه دوم قرار 
می گیرد. بنابراین به این نتیجه می رســیم 
که اکران فروردین امســال، نه تنها شــاهد 
هیچ دوقطبی نبود بلکه فیلم پوششــی نیز 
نداشت و به جز فســیل، مابقی فیلم ها، در 

انتهای جدول، آمارسازی کردند.
با این آمار متوجه می شــویم کــه انتخاب 
بسته نوروزی، هوشمندانه و از موضع قدرت 
نبوده است. عذر بدتر از این انتخاب اشتباه، 
خــود را در اکران فطر نشــان داد که باز هم 
آثار درخوری که راندمان گیشــه را بالا ببرد 
انتخاب نشــدند تا ثابت شــود که اراده ای 
جدی برای جبران اشــتباه اکــران نوروز 

وجود ندارد.
همان گونه کــه پیشــتر نیز عنوان شــد، 
شــورای صنفی نمایش باید در جلسه هفته 
آینده خود، به یــک خروجی بــا اقبال بالا 
برســد تا بتواند لااقل در اکــران دوم فطر، 
انتخاب هایی هوشــمندانه را رو کند. اکنون 
دیگر طیــف گســترده ای از طرفــداران 
سینمای کمدی، فسیل و بخارست را تماشا 
کرده اند و اکران یــک تا دو کمدی قدرتمند 
می تواند به مثابه بازگشــت جمعیتی ۲ تا ۴ 

میلیونی به اکران فصل بهار باشد.
همچنین دوستداران ســینمای اجتماعی 
نیز قطعا با اکران ۱ فیلم مهم، به ســینماها 
خواهند آمد هم چنان که مشــاهده کردیم 
فیلم جنگ جهانی ســوم که با آن وضعیت 
اســف بار و در روز شــنبه به روی پرده رفت 
چگونه توانست در زمانی کوتاه، بیش از ۵۵ 

هزار مخاطب داشته باشد.
در اکران دوم فطر، این ۲ جریان ســینمای 
کمــدی و اجتماعی کــه تقویت شــوند، 
پشتوانه خوبی برای اکران فصل بهار شکل 
خواهد گرفت و تراز حرفه ای گری با شاخص 
مطلوب تری، گیشــه را به فصل تابســتان 
تحویل خواهد داد. برای رســیدن به چنین 
وضعیتی، اولا باید فیلم های اکران دوم فطر، 
خیلی زود معرفی شــوند و ثانیا، آثاری مهم 
و پرمخاطب برای این بــازه طلایی انتخاب 
شــوند. باشــد که جبران مافاتی باشــد بر 
اشتباهاتی که در اکران نوروز و عیدفطر رقم 

خورد.

اکبر عبــدی بازیگر پیشکســوت ســینما و تلویزیون 
از نحــوه تبلیغــات فیلم هــای ســینمایی در یکی از 

شبکه های فارسی زبان انتقاد کرد.
به تازگی فیلم های سینمایی که روی پرده سینماهای 
کشور هستند تبلیغات گســترده ای را در شبکه های 
ماهواره ای آغاز کرده اند. تبلیغاتی که عموما آمار دروغ 
به مخاطبان می دهند و می خواهند تاریخ را به شــیوه 
خود روایت کنند. یکــی از این فیلم هــای روی پرده 
»فســیل« اســت. فیلمی که به زعم منتقدان چیزی 
برای ارائه ندارد و طنزی کلیشــه ای و سطحی را پیش 

می کشد.
حالا ایــن تبلیغــات با واکنــش اکبر عبــدی بازیگر 
پیشکسوت سینما و تلویزیون روبرو شده است. عبدی 
طی ویدیویی که در فضای مجازی منتشــر کرد نسبت 
به تبلیغات فیلم سینمایی »فســیل« که در آن گفته  
شده اســت »بهترین فیلم کمدی نوســتالژیک تاریخ 

سینمای ایران« انتقاد کرد.
بخشــی از صحبت های اکبر عبــدی در این 
ویدیو به شــرح زیر است: »داشــتم زندگی 
روزمره ام را می کــردم، ماننــد آدم های در 
ســن و شــرایط من هرازگاهــی تلویزیون 
می بینم، غذا و دارو می خورم، دراز می کشم 
و… صــدای تبلیغات یک فیلم ســینمایی 

کنجکاوم کرد. وقتی رفتم مقابل تلویزیون. متاســفانه 
شبکه شریک دزد و رفیق قافله آقای جم! داشت تبلیغ 
یک فیلم سینمایی را پخش می کرد. البته چهار تبلیغ 
پخش می کند و جالب است که تلویزیون ما اجازه تبلیغ 
فیلم های ســینمایی را ندارد یا خودشان نمی خواهند 
یا اجاره ندارند یا گران اســت. هرچه که هست دلیلش 
را خودشــان می دانند اما آقای جم تمام فیلم هایی که 

تولید می شوند را تبلیغ می کند.
عبدی در بخش دیگــری از صحبت هایــش گفت: از 

هشت سالگی عاشق ســینما هستم هرکجا 
صدایی درباره سینما باشــد من را کنجکاو 
می کند. آقــای گوینــده تیزر که بــا او هم 
مشــکل دارم زیرا هیچوقت چیزی که قرار 
اســت بخواند را مطالعه نمی کند. از ایشــان 
ســوال دارم که آیا این عقیده خودشان هم 
هســت که می گوینــد این فیلــم »بهترین 
فیلم کمدی نوستالژیک تاریخ سینمای ایران« است؟ 
تاریخ سینمای ایران حرف کوچکی نیست یعنی هفتاد 
سال، هشتاد سال که بزرگان ما فیلم کمدی ساختند و 
بازی کردند تاکنون کاه گل لگــد می کردند و این فیلم 
متر و معیار تاریخ کمدی ســینمای ایران است. آقایان 
تهیه کنندگان، شــما مگر تمام حرفتان این نیست که 
از زمان شــاه بگذریم و هرچیزی که شما را یاد گذشته 
بیاندازد حرام اســت. بعد مردم باید پــول بدهند و با 

فیلمی درباره ۵۰ سال گذشته عشق کنند؟«

به نظر می رســد تهیه کننده و کارگردان فیلم فسیل 
باید پاســخگوی چنین ادعایی باشند. و حتی سازمان 
ســینمایی کشــور می بایســت برای نظــارت بر این 
تبلیغات ماهواره ای و ادعاهــای واهی که در آن مطرح 

می شود سازو کاری داشته باشد.
فیلم سینمایی فسیل که در اکران نوروز به پرده نقره ای 
سینماهای کشور رسید فروشی چشم گیر داشته است، 
فروشی که به نظر می رســد حالا دیگر از سوی سازمان 
سینمایی حمایت و تقویت می شود تا بل رکورد فروش 

سینماهای کشور را در این دوره جابه جا کند.
به نظر می رســد تکرار اکران دوباره ایــن فیلم در عید 
ســعید فطر همین معنا را می دهد. جالب اینکه بعد از 
اکران نــوروزی در اکران عید فطر نیز فیلم ســینمای 
طنز دیگری در چرخه اکران قــرار نگرفت تا این فیلم 
سطحی و حتی به زعم برخی از منتقدان مبتذل بدون 

رقیب باقی بماند و بل بتواند بیشتر بفروشد.

چهره

 انتقاد اکبر عبدی از تبلیغات یک فیلم در شبکه »آقای جِم«!

پادکست چالشی برای رادیو ایجاد نمی کند

محمدزاده: رادیو رسانه زندگی است 
خریدار  مدیر رادیو ایــران در رابطه با علل 
موفقیت های رادیو در جــذب مخاطب آن را 
رســانه زندگی و همراه با فعالیت های روزمره 
مردم دانســت.محمد جعفر محمدزاده مدیر 
رادیو ایران ضمن تبریک هشتادوسه ســالگی 
رادیــو بــه شــنوندگان آن گفــت: رادیــو 
خوشبختانه در سال های اخیر و با وجود فضای 
رسانه ای گسترده ای که هست مخاطبینش را 
حفظ کرده و این برمی گــردد به نوع رابطه ای 

که رادیو و اصحاب آن با مردم دارند.

مردمی بودن رادیو همیشگی است
وی در رابطه بــا دلایــل این اتفــاق افزود: 
رادیویی هــا بــرای مــردم برنامه ســازی 
می کنند، همــراه مردم هســتند وبه میل 
مخاطب و نیاز مخاطب توجه می کنند و در 
عین حال قدیمی و صمیمی هم هستند؛ به 
این معنا که بعضی از برنامه هایی که شــما 

در رادیو می شنوید عمرشــان به چند دهه 
می رســد، برنامه هایی که همراه با نوآوری 
و محتواهای جدید پیــش می روند ولی آن 
چیزی که در رادیو ثابت، دایمی و همیشگی 

است برای مردم بودن است.

رادیو رسانه زندگی است
مدیــر رادیو ایــران ادامــه داد: علت دیگر 
این اســت که رادیو رســانه  زندگی است، 
مخاطبین رادیو همچنان که به کار روزمره 
خودشان مشغول هستند، در محیط اداری، 
در پشــت فرمان و یا در خانــه رادیو را هم 
می شــوند؛ این ویژگی منحصر رســانه ای 
رادیــو اســت و شــاید رســانه های دیگر 

همچنین ویژگی نداشته باشند.
محمد زاده عنوان کرد: طبیعی است که باید 
برای حفظ مخاطب تلاش کــرد به عنوان 
مثال در یک ســال گذشــته رادیو توانسته 

هم مخاطــب را حفظ بکند هم بر اســاس 
آخرین سنجشــی که مرکز افکارســنجی 
سازمان صدا و ســیما انجام داده، سه درصد 
بــه مخاطبینــش بی افزاید و ایــن برای ما 
مســئولیت آور و البته نویدبخش است که 
مســیرمان را  به خوبی در کنــار مردم طی 
کردیم.مدیر رادیو ایران با اشــاره به وظیفه 

این رســانه برای حفظ مخاطب خود ادامه 
داد: بــرای حفظ این مخاطــب باید همین 
رویه را حفظ کنیم، در بعضی از برنامه ها باید 
قالب را حفظ کنیم، در بعضــی از برنامه ها 
باید اسم و عنوان را حفظ بکنیم و روزآمد هم 

باشیم و به نیاز مردم توجه کنیم.

پادکست، چالش رادیو نیست
وی در رابطه با چالش های پیش روی رادیو 
عنوان کرد: رسانه های دیگر ممکن است با 
چالش هایی مواجه باشــند مثلًا شبکه های 
خانگی یا تلویزیون های اینترنتی که چالش 
سیما هســتند، اما پادکســت چالش رادیو 
نیست برای اینکه پادکست ها برنامه سازی 
و تولید محتوا می کنند تا مثل رادیو بشوند؛ 
در رادیو شما از صبح تا شب و در یک بیست 
و چهار ساعت فراوان از ســاختار و گونه ی 
پادکست می بینید و می شنوید برنامه هایی 

که خیلی حرفه ای هم ساخته می شوند.
محمد زاده افزود: هرچنــد بالاخره باید به 
علایق مردم توجه کنیم اما به نظرم نمی رسد 
که رقیبی باشند که بتوانند رادیو را از صحنه 
بیرون کنند، برای اینکــه این ها مانند و خود 
رادیو هســتند و تلاش می کننــد که مثل 
رادیو باشــند بنابراین چالشی نیست.مدیر 
رادیو ایران در رابطه با چالــش واقعی رادیو 
برای برنامه ســازی مطرح کرد: واقعیت این 
اســت که رادیو رسانه ی شــنیداری است و 
دیده نمی شــود اما من امیدوارم که زحمات 
و تلاش های برنامه ســازان رادیو دیده شود 
و در مســائل مختلف معیشتی و دستمزدها 
به رادیو توجه جدی شود؛ گرچه در سالیان 
اخیــر واقعاً تحــرکات خوبی انجام شــده و 
رشــدهای خوبی داشــتیم اما هنوز فاصله 
داریم تا رادیــو و اصحاب رادیــو به یک حد 
معقولی از دریافت دستمزدها نزدیک شوند.
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 سرپرست فدراســیون ورزش همگانی گفت: در حال 
حاضر ۶۹.۸ درصد مردان و ۷۳ درصــد بانوان ورزش 
نمی کنند که بنا داریم تا با برنامــه ای مختلف این فقر 

حرکتی را در جامعه کاهش دهیم.
علی خلیلــی در نشســت خبری فدراســیون ورزش 
همگانــی اظهار کرد: در ســال گذشــته ۳۱ اســتان 
همایش پیاده روی داشتیم. ۳۰۱ مورد برنامه در سطح 
کشور برگزار شــد که از این حیث شاهد رشد ۷ برابری 

نسبت به سال قبل آن بودیم.
سرپرســت فدراســیون همگانی ادامه داد: دهه فجر 
همایش پیاده روی از دماوند تا خلیج فارس برگزار شد 

و در ۲۳ شهرســتان برگزار شد. به همین نام 
با همکاری ســازمان امــور اجتماعی وزارت 
کشــور برنامه طلایــه داران خلیــج فارس 
از خوزســتان تا خلیج فــارس از دهه فجر تا 
اسفند ماه سال گذشــته با همکاری ۱۶ شهر 

انجام شد.
خلیلی با اشــاره به اینکه همه ســاله ورزش 

کارکنــان در دفتر ملی وزارت ورزش برگزار می شــود 
گفت: سال گذشته این طرح را فدراســیون انجام داد 
که در ان ۳ هزار ۷۲ تیم در قالب ۶ رشــته و با مشارکت 
۲۰ هزار ۶۰ نفر حضور داشــتند. بنا داریم امسال این 

طرح ورزشی با میزبانی اســتان مازندران با 
مشارکت بیش از ۴ هزار نفر برگزار کنیم.

خلیلی توصیح داد: امســال نیــز با همکاری 
ســازمان امور اداری و اســتخدامی کشور 
صحبت لازم انجام شده و آیین نامه آن ابلاغ 

شود.
وی به رویدادهای مهم دهه فجر نیز اشــاره 
کرد و گفت: در دهه فجر رویداد خوبــی برگزار ۵ هزار 
رویداد و در هفته تربیت بدنــی نیز ۴ هزار ۴۶۳ رویداد 
خوب ورزشــی در ۳۱ استان برگزار شــد که در نهایت 
۸۲۷ دوره آموزشــی دوره داوری و داوری در ســطح 

کشور برگزار شد.
خلیلی به فقر حرکتی نیز اشــاره کرد و گفت: سیاست 
مهم دفتر توســعه ورزش همگانی وزارت ورزش ابلاغ 
می شــود در راســتای کاهش کم تحرکی مــا امروزه 
۶۹.۸ دهم در بیــن آقایان و بین خانم هــا ۷۳ درصد 
ورزش نمی کنند. باید به گونــه ای کار کرد که کاهش 
کم تحرکی را داشــته باشــیم جز برنامه روزمره باشد 
سیاســت ها را برای تســهیل در ورزش ارزان سازی 
و دسترســی آســان برای مردم قرار دادیــم تا مردم 
کشــورمان دسترسی آسان داشته باشــند که این امر 

نیازمند حمایت سایر دستگاه های اجرایی است.

همگانی

خریــدار  در هفته بیســت و هفتم لیگ 
برتر اتفاقات زشــت و زیبای زیــادی رقم 
خورد ولی همه نتایج به ســود پرسپولیس 
بود تا قرمزپوشان پایتخت صدرنشین باقی 

بمانند.
 دیدارهای هفته بیســت و هفتم لیگ برتر 
برگزار شــد تا ۳ هفته به پایان مســابقات 

فوتبال باشگاهی کشور باقی مانده باشد.
نگاهی به اتفاقات زشــت و زیبای این هفته 

می اندازیم؛

نتایج مسابقات:
تراکتور تبریز یک - پیکان تهران صفر

پرسپولیس یک - استقلال صفر
صنعت نفت آبادان ۴- نســاجی مازندران 

صفر
هوادار تهران یک - گل گهرسیرجان یک

ســپاهان اصفهان یک  - ملــوان بندرانزلی 
یک

آلومینیوم اراک صفــر - ذوب آهن اصفهان 
صفر

مس رفسنجان یک  - مس کرمان صفر
فولاد خوزستان یک - نفت مسجدسلیمان 

صفر

زیبایی های هفته
برد پرگل صنعت نفت

صنعت نفت آبادان با ســرمربی برزیلی هم  
در این فصل یک تیم نــاکام بود اما با حضور 
مربی ایرانــی تبدیل به تیمــی قدرتمند و 
هجومی شــد و توانســت ۴ بر صفر نساجی 
مازندران را شکست بدهد. نتیجه این بازی 
یکی از شــگفتی های هفته بــود. عبدالله 
ویســی که لقب عبــدالله گواردیــولا را در 
فوتبال به او داده اند توانســت نساجی را با 
ســرمربی اســپانیایی به چهار میخ بکشد! 
باشگاه نساجی هم به دلیل همین شکست 
کادرفنی و بازیکنــان تیم را ۱۰ درصد مبلغ 
قرارداد جریمه نقدی کــرد. نفت با این برد 

امیدهایش زنده شد. 

تراکتور اسپانیایی در راه  آسیا 
تراکتو با پاکو خمز اســپانیایی خــود را تا 
رده چهارم جدول بالا کشــیده و توانســته 
مدعی اصلی کسب ســهمیه آسیایی شود. 
ظاهرا قرمزپوشــان تبریزی مــی خواهند 
دوباره حضــور در بالاترین ســطح فوتبال 
قــاره را تجربه کننــد. پاکو خمــز از جمله 
مربیان موفق خارجی در فوتبال کشورمان 
محسوب می شــود و او توانســته رضایت 
هــواداران ســختگیر تراکتور را به دســت 
بیاورد. خمز هم یکــی  از چهره های موفق 

این هفته لیگ بود. 

دربی جوانمردانه
دربی کرمان کامــلا جوانمردانــه به پایان 
رســید و با وجــود اینکه هــر دو تیم مس 
رفسنجان و مس کرمان تقریبا هم خانواده 
هستند اما مس رفسنجان سومین شکست 
متوالی را به مــس کرمان تحمیــل کرد تا 
کرمانی ها بیش از گذشــته خطر ســقوط 
را احســاس کنند و اکنون فقط یک امتیاز 
بیشــتر از تیم صنعــت نفت آبــادان رده 

پانزدهمی دارد. 

تیم هفته: ملوان انزلی
ملوان بندرانزلی در ورزشگاه پر از تماشاگر 
نقش جهان اصفهان توانست در یک مسابقه 
دیدنی و مهیــج ســپاهان را متوقف کند. 
احتمالا  ملوان با این تســاوی سرنوشــت 
قهرمانی لیــگ برتر بیســت و دوم را تغییر 
بدهد. این تک امتیاز هم به تیم ملوان برای 
بقا در لیگ برتر کمک کرد و هم باعث شــد 
پرســپولیس در صدر جدول باقــی بماند. 
جالب اینکــه در بازی رفت هــم ملوان یک 

امتیاز در انزلی از سپاهان گرفته بود. 

گلباران پیراهن های پیشکسوتان 
سرخابی تفحص شده

دو پیراهن تفحص شــده در مرز شلمچه که 
متعلق به شــهدا بود نیز پیش از آغاز دربی 
صد پایتخت در ورزشــگاه به نمایش درآمد 
و شــماری از کادرفنی و عوامــل برگزاری 

مســابقه شــاخه های گلی را تقدیم به این 
پیراهن ها کردنــد. پیراهن پرســپولیس 
شــماره ۱۳ و متعلق به محمد مایلی کهن 
بود و پیراهن استقلال هم با شماره ۵ بود که 

متعلق به شاهین بیانی است. 

دربی صدم با 4 صحنه ماندگار 
و بحث برانگیز!

در دربی صدم برخــلاف هیاهوها در زمین 
مســابقه نکات فنی زیادی نداشــت و سه 
صحنه بــه یادماندنی در این مســابقه رقم 
خــورد. اول، صحنه مشــکوک دقیقه ۵ در 
محوطه جریمــه که اســتقلالی ها مدعی 
هستند باید یک ضربه پنالتی برای استقلال 
اعلام می شــد از جمله بحث برانگیزترین 
صحنه هــای دربــی بــود. البتــه برخی 
کارشناسان گفته اند که این صحنه پنالتی 
نبوده و برخی دیگر هم مدعی هســتند که 
پنالتی اســتقلال را داور اعلام نکرد. دیگر 
صحنه برانگیز مســابقه دریبل های پشت 
ســرهم مهدی قائدی بود کــه مهاجم این 
تیــم، ۴ بازیکن پرســپولیس را در محوطه 
جریمــه دریبل کرد ولی ضربــه نهایی او  را 

مدافع و دروازه بان پرسپولیس دفع کردند.
شوت عیســی آل کثیر و گل ســه امتیازی 
او یکی دیگــر از صحنه های بــه یادماندنی 
دربی صدم بــود.  البته یــک صحنه بحث 
برانگیز دیگر این مســابقه زمانــی بود که  
رضا میرزایــی بازیکن اســتقلال مثل یک 
کشــتی گیر کنده  ســعید صادقی بازیکن 

پرسپولیس را گرفت و بالا کشید!

سهیل فداکار، عیسی آل کثیر 
و ریکانی گلزنان هفته

آل کثیر مهاجمی کــه مصدومیتی طولانی 
مدت را پشت ســر گذاشته بود در دربی صد 
دوباره متولــد و یکی از حســاس ترین گل 
های ورزشی خود را به استقلال زد. او پیش 
از این نیز یکبار به اســتقلال در گذشته گل 
زده بود که بازهم پرسپولیس با گل او برنده 
دربی شد. آن زمان فرهاد مجیدی سرمربی 
اســتقلال بود. طالب ریکانــی بازیکن تیم 
نفت آبادان هم مقابل نســاجی هت تریک 
کرد و ســه گل از چهار گل تیمش را به ثمر 
رســاند. البته دو گل  او از روی نقطه پنالتی 
زده شد. سهیل فداکار بازیکن ملوان که گل 
تساوی تیمش را به ســپاهان زد نیز یکی از 
مهم ترین گلزنان این هفته بود این تک گل 
ممکن است سرنوشت قهرمانی لیگ را هم 

عوض کند. 

6 تیم در خطر سقوط !
همانقــدر که جــدول لیگ برتــر در صدر 
هیجان انگیز اســت و ســه تیم ســپاهان، 
پرسپولیس و اســتقلال در کورس قهرمانی 
هستند در انتهای جدول نیز تیم ها شرایط 
نزدیک بــه هم دارنــد. از تیــم یازدهم که 
پیکان تهران ۲۷ امتیازی اســت تا تیم نفت 
مسجدسلیمان قعرنشــین در خطر سقوط 
قرار دارند. تیم مس کرمان با ســه شکست 
متوالی در کانون بحران قرار گرفته و فقط با 
یک امتیاز بیشتر نســبت به نفت آبادان رده 

پانزدهمی ایستاده است. 

زشتی های هفته
محروم و مصدوم دربی

میــلاد ســرلک هافبــک تیــم فوتبــال 
پرســپولیس که در دربــی ۱۰۰ کارت زرد 
گرفت چهار اخطاره و محروم شــد و در تیم 
استقلال هم یامگا به دلیل مصدومیت چند 

هفته ای دور از میادین خواهد بود.

ساپینتو همان همیشگی!
ریکاردو ساپینتو از نطر فنی یکی از مربیان 
قابل اعتناســت اما از نظر کنترل احساسات 
و هیجانات خود توانایی هــای اندکی دارد! 
او بارها در این فصل بــه دلیل اعتراض های 
شــدیدش به داوری و رفتارهــای غیرقابل 
کنترلش محروم شــد ولی مدتــی بود که 
رفتــارش روی نیمکت اســتقلال منطقی 
بود اما در دربــی صدم پایتخــت او دوباره 
اختیارش را از دســت داد و در پایان مسابقه 
به ســمت تیم داوری دربی رفت و به کنایه 
برایشان دســت زد! البته در فیلمی هم که 
از او منتشر شــده می گویند الفاظ زشت و 
رکیک خطاب بــه داور به کار برده اســت. 
الفاظی که در شــان هیچ مربی و بازیکن و 
حتی هواداری نیســت! باخت در دربی هم 
اتفاق تلخی بود که ساپینتو نتوانست آن را 
هضم کند ولی این باخــت ارتباطی به داور 

مسابقه نداشت.
هرچند ســرمربی اســتقلالی یک روز بعد 
از مســابقه مدعی شــد که حــرف بدی به 
داور نزده و فقط گفته اســت:»چرا بیشــتر 
تصمیمات شــما علیه تیم ما بود و چرا چند 
خطای واضح به سود تیم ما را نگرفتید؟ چرا 
فقط ۵ دقیقه وقت اضافــه اعلام کردید، در 
حالی که بازی زمان اضافه بیشــتری داشت 
و در همان وقت هــای اضافی هم بازی برای 
دقایقی متوقف شد که شــما آن را حساب 
نکردید. ما لیاقت این را نداشــتیم و شــما 

کارتان را خیلی بد انجام دادید.«

شادی جنجالی بیرانوند
علیرضا بیرانوند دروازه بان تیم پرسپولیس 
بعــد از پیروزی در دربی صــدم هم به جای 
جشــن گرفتن ایــن پیــروزی همــراه با 
هواداران شــان شــادی جنجالــی و غیر 
معمولی انجام داد که باعث شکایت باشگاه 
اســتقلال از این بازیکن بــه کمیته اخلاق 
فدراســیون فوتبال شده اســت. بیرانوند با 
دســت خطاب به هــواداران تیمش گفت 
که سر تیم اســتقلال را بریدیم! بیرانوند در 
شرایطی این شادی جنجالی را انجام داد که 
برخی از کارشناسان به دلیل اینکه او دروازه 
بان تیم ملی اســت، این رفتار را ناشایست 

دانستند.
باید یادآور شــد که عیســی آل کثیر پیش 
از این به دلیل یک شــادی خیلی معمولی 
از ســوی کنفدراســیون فوتبال آســیا با 

محرومیتی سنگین مواجه شد!
البته در این تیــم هم افشــین پیروانی در 
توجیه شــادی بیرانونــد گفــت: »بروند 
شکایت کنند. مشکلی نیست ولی هرکسی 
به یک نحوی شــادی می کند. یکی ایستاده 
و یکی متحرک شــادی می کند که ما دیروز 

جزو متحرکین بودیم!«

بازار سیاه و بازار جعلی بلیت 
نحوه بلیت فروشــی دربی باعث نارضایتی 
تمامــی هــواداران فوتبــال شــد و هــم 
پرسپولیســی و هم اســتقلالی هــا از این 
بابت گلایه های زیادی داشــتند.در همان 
روز دربی شــاهد بازارســیاه بلیت بودیم و 
هر قطعه بلیت مســابقه ظاهرا تا ۲ میلیون 
تومان خرید و فروش می شــده اســت. از 
سویی دیگر  بسیاری از هواداران بدون بلیت 
وارد ورزشگاه شــده بودند و برخی رسانه ها 
نیز مدعی اند که فرد یا افرادی با دســتگاه 
پوز از هر تماشــاگر ۵۰۰ هــزار تومان پول 
می گرفتند و آنها را به داخل ورزشــگاه می 
فرســتادند! در هر صورت تماشاگرانی که 
با این شــیوه وارد ورزشگاه شــدند هم پول 
بیشــتر دادند و هم از این پول ریالی ســهم 
باشــگاه میزبان نشده اســت و همه آن به 

جیب دلال ها رفته است.
البته مدیرعامل شــرکت برهــان مبین در 
خصوص این مســاله گفت: فقــط ۱۵ هزار 
بلیت فروخته شــد اما ۳۷ هزار تماشاگر در 
ورزشــگاه حضور داشــتند! ضمن اینکه با 
توجه به محدودیت عرضه و تقاضا در چنین 
بازی حساســی طبیعی بود که بازار سیاه و 
بازار بلیت های جعلی رواج پیدا کند ولی این 
بلیت های جعلی ارتباطی به فدراســیون، 
سازمان لیگ وسامانه بلیت فروشی نداشت. 

بیانیه بازی سرخابی ها؛
 در جستجوی پنالتی!

اســتقلال بعد از باخت در دربی با انتشــار 
عکس هایی مدعی گم شدن دو پنالتی برای 
خود در دربی شــد و حتی قبل  از اینکه گل 
پرسپولیس زده شــود، داور به اشتباه اعلام 
خطا کرده است. باشــگاه پرسپولیس هم با 
انتشــار بیانیه ای اعلام کرد بهانه جویی ها 
شروع شــد! البته پرســپولیس هم مدعی 
اعلام نشدن یک پنالتی به سود این تیم شده 
اســت. اگر این بیانیه نویســی ها ادامه پیدا 
کند شاید تا آخر هفته هر کدام از دو باشگاه 
یکی دو گل مردود هم در جریــان بازی به 

سود خود کشف کنند!

پنالتی سوخته نفت
باشگاه نفت مسجدسلیمان با انتشار فیلمی 
مدعی اســت که یک پنالتی به سود این تیم 
در میدان گرفته نشده است! البته حسنوند 
مدیر رسانه ای تیم به شــدت به مسئولان 
برگزاری مســابقات، داوری و حتی شادی 
کردن تیم فولاد تاخــت! به هر حال نفت در 
قعر جدول اســت و در واقع فقط روی کاغذ 

شانس بقا دارد.

قلعه نویی غایب بزرگ دربی
امیر قلعه نویی که در هفته های گذشته لیگ 
برتر را به دقت زیر نظر داشــت در مسابقه دو 
تیم استقلال و پرسپولیس به ورزشگاه نیامد 
تا بزرگتریــن غایب دربی صدم نــام بگیرد 
البته شاید سرمربی تیم ملی به دلیل سابقه 
حضورش در استقلال و تعلق خاطری که  به 
این تیم داشته به ورزشگاه نرفته باشد اما به 
هرحال او بهترین نمایش بازیکنان سرخابی 
در طول فصل را از دســت داد و نتوانست از 

نزدیک این بازی را شاهد باشد.

حذف استقلال از آسیا ؟
خسرو حیدری مربی تیم اســتقلال بعد از 
باخت مقابل پرســپولیس در میکسدزون 
ورزشــگاه و مقابل خبرنــگاران اعلام کرد 
اســتقلال حذف شــده چرا راســتش را به 
هواداران نمی گویید! البته روز گذشــته نیز 
سمیعی ســخنگوی باشگاه اســتقلال این 
ادعای مربی تیم را رد کرد و گفت هنوز برای 
حضور در آســیا امیدواریم. بــه این ترتیب 
معمای حذفی اســتقلال از آسیا هنوز حل 
نشده باقی مانده اســت. شاید گذشت زمان 
نشان بدهد که چه کسی حقیقت را به مردم 

گفته است.

گل مردود هفته
ذوب آهن اصفهــان در دقیقه ۹۰+۴ دروازه 
آلومینیــوم اراک را باز کرد امــا این گل از 
ســوی کمک داور آفســاید اعلام شد تا دو 
تیم امتیازها را تقسیم کنند. این گل مردود 
هفتــه در ثانیه های پایانی مســابقه به ثمر 
رسید و داور بعد از آن ســوت پایان بازی را 
به صدا درآورد. نکته جالب دیگر این مسابقه 
گزارشــگر شــبکه تلویزیونی اراک بود که 
کاملا جانب دارانه بازی را گزارش می کرد و 
در هر موقعیت گلزنی آلومینیوم از بازیکنان 

این تیم می خواست که کار را تمام کنند!

درج لوگوی اشتباهی  و درگیری 
دقیقه 14 مربیان

در دیــدار فــولاد خوزســتان و نفــت 
مسجدســلیمان که نوعی دربی خوزستان 
محسوب می شود ســایت بلیت فروشی در 
اقدامی عجیــب به جای لوگــوی تیم نفت 
مسجدســلیمان لوگوی باشــگاه نساجی 
مازندران را قرار داد. در جریان این مســابقه 
هم ابراهیم اشکش ســرمربی نفت با محمد 
خرمــگاه مربی فولاد خوزســتان درگیری 
لفظی شدیدی پیدا کردند! این در حالی بود 
که در زمین مسابقه همه چیز عادی بود اما 
روی نیمکت مربیان دو تیم کــم مانده بود 

همدیگر را کتک بزنند!

کفران نعمت در فوتبال! 
اشتیاق هواداران فوتبال و دو تیم استقلال 
و پرســپولیس برای دیدن مسابقه صدم دو 
تیم از جالــب ترین اتفاقات ورزش کشــور 
اســت اما متاســفانه نحوه بلیت فروشی و 
حضور تماشاگران در این دیدار نکته منفی 
بازی بود. داشتن چنین تماشاگرانی آرزوی 
بسیاری از کشــورهای حوزه خلیج فارس 
است و اکثر مسابقات شان در ورزشگاه های 
خالی و شیک برگزار می شود! ما در فوتبال 
کفران نعمت می کنیم و قدر این ســرمایه 
اصلی فوتبــال را نمی دانیــم. باید قدردان 
تماشاگرانی باشیم که حاضرند برای دیدن 
بازی  تیم های محبوب شــان ساعت ها در 
گرما و سرما روی ســکوها منتظر بمانند تا 
بازی شروع شود. آن هم در حالیکه کمترین 
امکانات رفاهی برایشان فراهم است. با این 
حال در اصفهان باشگاه ســپاهان برخلاف 
آئین نامه های AFC  تماشــاگران خود را 
رایگان به ورزشــگاه می آورد که این هم از 
نظر قوانین مالی فوتبال کار اشتباهی است 
زیرا یکــی از درآمدهای پایدار باشــگاه ها 

بلیت فروشی است. 

بازداشتی که تکذیب شد!
در پایان دربــی صدم یکی از تماشــاگران 
توانســت خود را به زمین چمن ورزشــگاه 
آزادی برســاند و به ســمت مهدی عبدی، 
بازیکــن تیم فوتبــال پرســپولیس رفت. 
زمانی که ماموران انتظامی قصد داشتند تا 
این تماشــاگر را از زمین چمن خارج کنند 
مهدی عبدی مانع این کار شــد. این اقدام 
مهاجم پرســپولیس موجب شد تا اختلافی 
بین وی و ماموران انتظامی ایجاد شــود که 
این امر خیلی زود توسط ســایر بازیکنان و 
اعضای کادر فنی پرســپولیس حل شــد. 
مدتی بعد اخباری منتشــر شــد که عبدی 
توســط نیروی انتظامی بازداشت شده که 

این خبر خیلی زود تکذیب شد.

پرست فدراسیون همگانی: برای قشر کم تحرک جامعه برنامه داریم سر

شانس دیاباته کمتر شد
پایان کار مهاجم خارجی پرسپولیس پس از برد 

مقابل استقلال
مهاجم خارجی پرسپولیس شــانس چندانی برای بازی کردن تا پایان 

فصل هم ندارد.
 دربی صدم پایتخت در حالی با پیروزی یک بر صفر پرســپولیس مقابل 
استقلال تهران همراه بود که شیخ دیاباته یکی از مهاجمان خارجی این 

تیم حتی جایی در ترکیب ۱۸ نفره هم نداشت.
دیاباته با وجود تجربه پوشــیدن پیراهن اســتقلال نتوانست این بار در 
دربی تهران بازی کند. یحیی گل محمدی ســرمربی پرسپولیس دلیل 

عدم حضور دیاباته را مصدومیت و عدم آمادگی این مهاجم عنوان کرد.
دیاباته که ابتدای فصل جاری برای تقویت خــط حمله این تیم جذب 
شــده بود کمترین میزان دقایق حضور در میدان را داشــته اســت و 

بیشترین روزهای آسیب دیدگی را در این تیم پشت سر گذاشته است.
عبور پرسپولیس از سد اســتقلال و حاشــیه اطمینانی که در این تیم 
برای ادامه رقابت در مســیر قهرمانی لیگ برتر ایجاد ده است کادر فنی 
پرســپولیس را در انتخاب بازیکنان مورد نیاز در ســه دیدار باقیمانده 
شجاع تر کرده است و احتمال اینکه دیاباته در ســه بازی باقیمانده در 

لیگ بازی نکند وجود دارد.
همچنین گل محمدی دیگــر علاقه ای هم به ایجــاد تغییر در ترکیب 
پرسپولیس ندارد تا دیاباته آخرین روزهای خود را در جمع سرخپوشان 
پایتخت پشــت ســر بگذارد. این بازیکن با پایان یافتــن فصل جاری 
مسابقات لیگ برتر پرســپولیس را ترک می کند تا تیم جدیدی را پیدا 

کند.

سجادی: 
وظیفه مدیران باشگاه ها شفاف سازی است

 وزیــر ورزش و جوانان با تاکیــد بر اینکه یکی از مشــکلات پیش روی 
دو باشگاه استقلال و پرسپولیس شایعه ســازی هایی است که صورت 
می گیرد، گفت: وظیفه مدیران باشــگاه ها این است که در خصوص این 

شایعه سازی ها و حاشیه ها شفاف سازی کنند.
 سیدحمید سجادی در جلســه مجمع عمومی عادی شرکت فرهنگی 
ورزشی استقلال، خاطرنشان کرد: اینکه گفته می شود کارمند باشگاه 
راننده در اختیار داشته و یک تیم فوتبال برای یک وعده ناهار ۷۰ پرس 
غذا دریافت می کنند، اتفاق خوبی نیســت. مدیران باید هزینه ها را کم 
کنند. برخی اوقات اصراف های صورت گرفته باعث می شود مشکلات و 

حاشیه ها ایجاد شود.
وی با تاکید بر اینکه یکی از مشــکلات پیش روی دو باشــگاه استقلال 
و پرسپولیس شایعه سازی هایی اســت که صورت می گیرد، خطاب به 
مدیران تصریح کرد: وظیفه مدیران باشگاه ها این است که درخصوص 

این شایعه سازی ها و حاشیه ها شفاف سازی کنند.

وی یادآور شــد: وقتی به سمت حرفه ای ســازی می رویم باید در همه 
بخش ها از جمله خوراک و ایاب و ذهاب نیــز حرفه ای عمل کنیم. باید 
این تفکر حاکم شود که ورزشکار از بدو ورود تا لحظه خداحافظی رفتار 

حرفه ای را انجام دهد.
سجادی خاطرنشــان کرد: از دو باشگاه ســرخابی توقع زیادی داریم و 
اینکه همه رفتارها و کارهایی که مدیــران انجام می دهند، طبق اصول 

باشد.

هیات مدیره باشگاه استقلال بدون تغییرات 
شاید تا پایان فصل

جلسه مجمع عمومی باشگاه اســتقلال با حضور مدیران این باشگاه و 
وزیر ورزش برگزار شد.

جلسه مجمع عمومی باشگاه اســتقلال در محل وزارت ورزش با حضور 
حمید ســجادی، اعضای هیات مدیره باشگاه اســتقلال و نمایندگان 

وزارت اقتصاد و دارایی و همچنین سازمان خصوصی سازی برگزار شد.
در این جلسه مدیران باشگاه استقلال ضمن گفت و گو با وزیر ورزش در 
خصوص مشکلات این باشگاه به توضیح و ارائه گزارش در مورد مسائل 

مالی و هزینه ها پرداختند.
علیرغم اینکه پیش از این اعلام شده بود در جلسه امروز تغییرات جدید 
هیات مدیره اعمال و مدیران جدید معرفی خواهند شــد اما حاضرین 
در این مورد به جمع بندی نهایی نرســیدند. ممکن است این اتفاق طی 
روزهای آینده و پس از بررسی های لازم توســط مراجع و افراد تصمیم 
گیرنده بیفتد یا اینکه فعلا این هیــات مدیره تا پایان فصل جاری به کار 

خودش ادامه بدهد.
قرار است در خصوص تغییرات هیات مدیره باشگاه استقلال در جلسه 
بعدی مجمع این باشگاه تصمیم گیری شود که فعلا زمان برگزاری آن 

مشخص نیست.

تقابل دبیر و یزدانی؛ از شایعه تا واقعیت
 تقابل دبیر با یزدانی و شــایعه کارشــکنی رئیس فدراســیون در قبال 
موفقیت های ژنرال هشــت ستاره کشــتی با واکنش تند دارنده مدال 

طلای المپیک سیدنی همراه شد.
 هجمه علیه فدراسیون کشتی و مدیریت علیرضا دبیر با کلیدواژه های 
مختلف در جریان اســت. برخی از این هجمه ها بر محور کمرنگ نشان 
دادن مراسمات بزرگداشت جهان پهلوان تختی در زمان مدیریت دبیر 
در جریان و برخی نیز با طرح شــایعه تقابل رئیس فدراسیون با حسن 
یزدانی، به دنبال آن هستند تا دبیر را ســدی در برابر موفقیت های آتی 

یزدانی قلمداد کنند.
علیرضا دبیر در گفت وگو با خبرنگار به این هجمه ها واکنش نشــان داد 
و گفت: نمی دانم این شــایعات از کجا نشات می گیرد، برخی می گویند 
که در مدیریت دبیر اراده بر این است که حسن یزدانی بالا نرود، شنونده 
باید عاقل باشد. اگر یزدانی مدال طلای المپیک بگیرد طلای او متعلق 
به فدراسیون است. اگر یزدانی در المپیک توکیو مدال می گرفت ما آمار 
و پزُ این مدال را می دادیم و پرچم کشــتی با مدال طلای حسن یزدانی 

بالا می رفت.
رئیس فدراســیون کشــتی این را هم گفت: بدون شــک برای یزدانی 
برنامه داریم. من از الان نمی گویم کــه یزدانی چه کاری خواهد کرد اما 
بدانید در مسابقات قهرمانی کشــتی ۲۰۲۳ بلگراد یک یزدانی متفاوت 
خواهید دید. البتــه یزدانی باید ابتدا در انتخابی تیم ملی کشــتی آزاد 

موفق باشد تا بتواند به عنوان نماینده ایران به بلگراد اعزام شود.
حســن یزدانی ژنرال هشت ستاره ایران با کســب مدال نقره مسابقات 
کشتی آزاد قهرمانی جهان در سال ۲۰۲۲ به پرافتخارترین کشتی گیر 
ایرانی از لحاظ تعداد مدال رســید. حمید ســوریان با کســب ۷ مدال 
طلای جهان و المپیک پرافتخارترین کشــتی گیــر از لحاظ کیفیت 

مدالی است.



بوستان کتاب در سنندج راه اندازی می شود

استان

ســنندج-فاطمه ملایی  برای نخســتین بــار و با 
همــکاری و مشــارکت کتابخانه های عمومی اســتان 
کردستان و شهرداری سنندج، بوستان کتاب در سنندج 

راه اندازی می شود
مدیرکل کتابخانه های عمومی اســتان کردســتان در 
نشست مشــترکی که با حضور ســرکوت نجفی، معاون 
فرهنگی و امور اجتماعی شــهرداری ســنندج؛ عدنان 
برزنجه، مدیر موسسه راژه؛ جمال احمدی آئین، نویسنده 
و پژوهشگر؛ فرزاد حاجی میرزایی، نویسنده، پژوهشگر و 
استاد دانشگاه؛ علی اشــرافی، نویسنده؛ کلثوم عثمانپور، 
مدیر موسسه باشــگاه کتاب خوانان کردستان؛ شیرین 
ظاهری، نویســنده؛ مســتوره درخشــی، نویســنده و 
پژوهشــگر؛ محمدصدیق خالق پناه، نویســنده و فعال 
فرهنگی و برخی از کارشناســان کتابخانه های عمومی 
برگزار شد، اظهار کرد: این بوستان به مناسبت »روز سنه 
« )روز سنندج( در روز 6 اردیبهشت امسال افتتاح و آماده 

خدمات رسانی به علاقمندان می شود.
محمد مخدومــی ادامه داد: پیشــنهاد راه انــدازی این 
بوســتان که در مرکز ســنندج )ســه راه ادب، روبرروی 
کتابخانه شهید مطهری( واقع اســت از سوی شهرداری 
سنندج داده شــده و المان های ویژه برای نصب در آن نیز 

آماده است.
وی با بیان اینکه کتابخانه های عمومی در این بوســتان 
وظیفه تولید محتوا را دارد، تصریح کرد: بر اساس برنامه و 

در طول سال برنامه های متنوعی با دعوت از علاقمندان 
و کتابخوانان توســط این نهاد برگزار خواهد شد و بدون 
شک این بوســتان به یک پاتوق فرهنگی اثرکذار بدل می 

شود.
مدیر کل کتابخانه های عمومی اســتان کردستان افزود: 
برپایی نمایشگاه کتاب برای علاقمندان، تجلیل از برخی 
نویســندگان مطرح ســنندجی، برگزاری جلسات نقد 
و بررســی کتاب و برخی برنامه های جنبی ویژه از جمله 
اقداماتی است که در روز افتتاح و راه اندازی این مجموعه 
با همکاری کتابخانه های عمومی و شــهرداری سنندج 

انجام می گیرد.
معاون فرهنگی و امور اجتماعی شهرداری سنندج نیز در 
این جلسه مشورتی با اشاره به نامگذاری روز 6 اردیبهشت 
با عنوان »روز سنه«، بیان کرد: بر این اساس هر سال و در 
هفته ای با عنوان هفته ســنه از 6 لغایت 13 اردیبهشت 
برنامه های متنوع فرهنگی و هنری در سطح شهر برگزار 
می شود. سرکوت نجفی با اشــاره یه اینکه در سال جاری 
نیز برای پاسداشت این روز برنامه های متنوعی با دعوت 
از عموم مردم برگزار می شود، گفت: در این هفته نزدیک 
به 30 برنامه شاخص هنری از جمله اجرای تئاتر خیابانی، 
موســیقی، برپایی نمایشگاه خوشنویســی و همچنین 

افتتاح بوستان کتاب انجام می شود.
وی افتتاح بوستان کتاب را از نیازهای مهم فرهنگی شهر 
ســنندج عنوان کرد و افزود: با توجه به نامگذاری شــهر 

سنندج به عنوان پایتخت کتاب ایران، راه اندازی بوستان 
و پاتوق های فرهنگی امری ضروری است.

نجفی بیان کرد: پارک روبروی کتابخانه شــهر مطهری 
ســنندج که در مرکز شهر واقع شــده با توجه به نزدیکی 
به مراکز فرهنگــی از جمله کتابخانه، دانشــگاه، کانون 
پرورشی فکری و کانون امام خمینی )ره( دارای موقعیتی 
ویژه و منحصربفرد اســت و مــی تواند بــه مرکز توجه 

علاقمندان به کتاب و کتابخوانی قرار گیرد.

معاون فرهنگی و امور اجتماعی شــهرداری ســنندج با 
تقدیر از کتابخانه های عمومی در برگــزاری برنامه های 
مهم فرهنگی در ســنندج، اضافه کرد: راه اندازی بوستان 
کتاب با همکاری شــهرداری و کتابخانه های عمومی نیز 

اقدامی موثر و جریان ساز خواهد بود.
در ادامــه این نشســت، افراد حاضــر به ارائــه نظرات و 
پیشــنهادات خود در خصــوص نحوه برگزاری مراســم 

افتتاح بوستان کتاب و برنامه های این روز پرداختند.

سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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مدیر عامل شرکت گاز استان:
652 واحد صنعتی در بوشهر گاز دار شده است

بوشهر -رضا حیدری   مدیر عامل شــرکت گاز استان بوشهر گفت: 
99 درصد گاز توزیع شده در استان را صنایع، نیروگاه ها و پتروشیمی ها 
مصرف می کنند و در حال حاضر بالغ بر 652 واحد صنعتی دراستان گاز 

دار شده است."
به گزارش روابط عمومی شرکت گاز اســتان بوشهر علی اکبر فقیه مدیر 
عامل شرکت گاز استان افزود: در سال مهار تورم و رشد تولید با پشتیبانی 
و موانع زدایی و البته کار و تلاش مستمر و نظام مند به دنبال ایجاد شرایط 
بهینه و مناسب در راستای حمایت از تولید و سرمایه گذاری هستیم و در 
همین خصوص با توجه به فرمایشات مقام معظم رهبری ، امسال همچون 
سال های گذشــته گازرســانی به صنایع اولویت مهم شرکت گاز استان 
خواهد بود و همه تلاش خود را بر این حوزه متمرکــز خواهیم کرد تا در 

سال جاری دیگر صنایع استان نیز از نعمت گاز برخوردار شوند.
وی در ادامه بیان داشت: گازرسانی به صنایع افزون بر اینکه ارزش افزوده 
خوبی برای اســتان دارد از طریق جایگزینی سوخت گاز طبیعی با سایر 
سوخت های فسیلی آلودگی کمتری در مقایسه با فرآورده های نفتی به 

دنبال داشته و مصرف آن نیز مقرون به صرفه تر می باشد .

 
با تلاش شبانه روزی حفارمردان شرکت ملی حفاری 

ایران محقق شد؛
حفر و تکمیل ۹ حلقه چاه نفت در مناطق نفتخیز 

جنوب غرب کشور

اهواز - محمد مجدم با تلاش شــبانه روزی حفارمردان شرکت ملی 
حفاری ایران، عملیات حفر و تکمیل 9 حلقه چــاه نفت در فروردین ماه 

سال جاری در مناطق نفتخیز جنوب غرب کشور با موفقیت انجام شد.
 مسعود افشار معاون مدیرعامل شــرکت در عملیات حفاری در این باره 
گفت: از این تعداد چاه ۸ حلقه در گستره فعالیت شرکت های بهره برداری 
نفت و گاز تابع شــرکت ملی مناطق نفتخیز جنوب و یک حلقه در اجرای 
پروژه های کلید در دست شرکت مهندسی و توسعه نفت )متن( تکمیل 
نهایی و تحویل کارفرما گردید. وی با بیــان اینکه همچنین در این مدت 
متراژ حفاری چاه ها به رقم ۸ هزار و 16۴ متر رسید، افزود: در زمان حاضر 
1۸ دکل ناوگان حفاری شــرکت در حال جابجایی در مناطق عملیاتی 
است. افشار اظهارکرد: براساس برنامه های شــرکت ملی نفت ایران در 
اجرای طرح های توسعه ای با هدف نگهداشت و افزایش تولید نفت و گاز 
، بازسازی و نوســازی دســتگاه ها و تجهیزات حفاری در دست اجرا و از 
حداکثر ظرفیت های ســازمان در ارتباط با پیشبرد و تحقق برنامه ها در 

سال 1۴02 استفاده به عمل می آید.

وموتور در واحد برق    تعمیرسالانه ۷۰۰ الکتر
پالایشگاه نفت اصفهان

اصفهان-مریم مومنی    مسئول کارگاه برق پالایشگاه نفت اصفهان 
گفت: ســالانه ۷00 الکتروموتور در واحد برق پالایشــگاه نفت اصفهان 

تعمیر اساسی و در مدار تولید قرار می گیرد.
محمدرضا عقیلی با بیان اینکه در این واحد الکتروموتور های با توان بیش 
از 2 مگاوات، 11 کیلوولت، و تا ظرفیت ۴ مگاوات تعمیر اساسی می شود 
گفت: این الکتروموتور ها در واحدهایی، چون آیزوماکس، تقطیر و بنزین 
سازی استفاده می شود. او افزود: بخشی از تعمیرات اساسی که به همت 
شرکت های دانش بنیان انجام می شــود علاوه بر قطع وابستگی موجب 
کوتاه شدن زمان تعمیرات قطعات شــده و بدون وقفه در تولید در مدار 

قرار می گیرد.

تبدیل کابل هوایی  مخابرات به زمینی
وستای کلاجان سادات گرگان   در ر

 گرگان-مهنازمحمدزمانی   پروژه  تبدیل کابــل هوایی به زمینی 
مخابرات در  روستای کلاجان سادات از توابع شهرستان گرگان اجرا شد 
.  مهندس احمد رضا کبیر ضمن اعلام این خبر افزود : پروژه  تبدیل کابل 
هوایی به زمینی در روستای کلاجان سادات در پی انجام سرقتهای متعدد 
اجرا شد و هدف از اجرای این طرح تامین ارتباطات پایدار مخابراتی برای 

مشترکان این روستا بوده است . 
مدیر مخابرات گرگان کابلکشی انجام شده را در مسیر ۴00 متر دانست 
و گفت : با اتمام این پروژه       ۴۷6  مشرک تلفن ثابت و       125    مشترک L از 

خدمات و سرویسهای باکیفیت تری بهره مند شده اند

اهواز - محمد مجدم     در آســتانه سفر رئیس 
جمهــور به خوزســتان، مدیرعامل ایــن جمعیت 
عملکرد یکساله هلال احمر خوزســتان را تشریح 

کرد.
 وحید شعبانی گفت: در یک سال گذشته مجموعه 
جمعیت هلال احمر اســتان در بخش های مختلف 
صف و ستاد تمام تلاش خود را برای ارائه خدمات با 

کیفیت به مردم به کار بسته است.
او ضمن تقدیر از تــلاش وافر نجاتگــران داوطلب 
در ارائخ خدمات امداد و نجات، افــزود: در مجموع 
عملیات های جاده ای، کوهســتان، ســیلاب، آوار 
و شــهری 105 هزار و ۴60 خدمت توســط عوامل 

امدادی به مردم عزیز استان ارائه شده است.
مدیرعامل جمعیت هلال احمر اســتان خوزستان 
همچنیــن با اشــاره بــه اینکــه آمــوزش یکی از 
محورهــای اصلــی ماموریتی هلال احمر اســت، 
عنوان کرد: 1 میلیون و 260 هــزار و 610 خدمت 
آموزشــی در بخش های مختلف آموزش همگانی، 
ضمن خدمت کارکنان،آموزش های تخصص و پایه 

و پروژه های مختلف آموزشی انجام شده است.

شــعبانی ارائه کمک های حمایتی بــه نیازمندان، 
تســکین آلام بشــری و محرومیت زدایی را بخش 
دیگری از رسالت هلال احمر در حوزه معاونت امور 
داوطلبان توصیف و تصریح کرد: مردم عزیز استان 
از 105 هزار و 320 خدمــات در پروژه های مختلف 
امور داوطلبان مانند دریافت بســته های معیشتی، 
کمک های حمایتی درمانی و …. بهره مند شــده 
انــد. وی ادامــه داد: خدمات بهداشــتی، دارویی، 
درمان و توانبخشــی نیز بخش مهمــی از فعالیت 
های این جمعیــت را در بر می گیردکــه با عنایت 
پروردگار متعال، 90 هزار و ۷50 مورد ارائه خدمت 
در این حوزه صــورت پذیرفته اســت. مدیرعامل 
جمعیت هلال احمر استان خوزستان ارائه خدمات 
عام المنفعه وبشر دوســتانه در حوزه معاونت امور 
جوانان را به عنوان درگاه ورودی جمعیت بیان کرد 
و افزود: طی یکسال گذشــته 6۷ هزار و 215 عنوان 
برنامه های مختلف فرهنگی، اردویی توســط اعضا 
جوان اســتان رقم خورده و بشردوستان جوان این 
مجموعه مردم نهاد با به انجام رساندن فعالیت های 

اجتماع محور به ایفای نقش در جامعه پرداخته اند.

قزوین-مریم نقــدی  مدیرکل امــور مالیاتی 
قزوین گفت: 20 هزار و 62۸ میلیارد ریال طی سال 
گذشــته به شــهرداری، دهیاری و فرمانداری های 

استان پرداخت شد.
عزیزالله عباس مدیرکل امــور مالیاتی قزوین گفت: 
20 هزار و 62۸ میلیارد ریال طی ســال گذشــته به 
شــهرداری، دهیــاری و فرمانداری هــای اســتان 
پرداخت شد و تخصیص عوارض شهرداری ها استان 
نسبت به مدت مشابه سال 1۴00 بالغ بر 11۴ درصد 

رشد داشته است.
وی با اشاره به اینکه یک درصد از درآمد ارزش افزوده 
به بخش ســلامت اختصاص پیــدا می کند، تصریح 
کــرد: درآمد های حاصل از مالیات بــر ارزش افزوده 
نقش موثری در تحول نظام ســلامت، به خصوص در 
مناطق محروم، روستایی و عشایری ایفا می کند و در 
همین راستا سال گذشــته با افزایش 115 درصدی، 
6 هزار و 930 میلیارد ریال به بخش ســلامت قزوین 

اختصاص یافت.
مدیرکل امور مالیاتی قزوین با اشــاره به رشد 199 
درصدی سهم ورزش اســتان از محل ارزش افزود، 

خاطرنشــان کرد: سال گذشــته همچنین از محل 
عوارض ارزش افــزوده، ۷01 میلیــارد ریال جهت 
توسعه ورزش همگانی، ورزش روستایی و عشایری، 
زیر ســاخت های لازم در حوزه معلولان و جانبازان، 

اختصاص یافت.
به گفته عباس پور، عوارض وصول شــده مالیات بر 
ارزش افزوده در هر شــهر و شهرستان جهت عمران 
و آبادانــی همان منطقه مصرف می شــود که همین 
مساله گویای این واقعیت است که تلاش شهروندان 
مناطق یاد شــده در تحقق درآمد های مالیاتی رابطه 
مســتقیمی با توســعه و پیشرفت آن شــهر خواهد 

داشت.
مدیرکل امور مالیاتی اســتان قزویــن، مالیات را از 
درآمد های پایدار دانســت و اظهار کرد: درآمد های 
حاصل از مالیــات در قالب ارایــه خدمات اجتماعی 
و رفاهی و در شــکل های مختلف دوباره به مردم باز 
می گردد و بدون شــک هزینه کرد آن در بخش های 
مختلف اجتماعی و خدماتی مانند ورزش، ســلامت 
و انواع خدمات شــهری دیگر می توان در راســتای 

ارتقای فرهنگ مالیاتی گام های موثری برداشت.

گرگان-مهنازمحمدزمانی    "قربــان زنگانه" طی 
مراسمی به عنوان مدیرکل جدید تامین اجتماعی استان 
گلستان معرفی شــد. مراســم تکریم و معارفه مدیرکل  
تامین اجتماعی  گلســتان بــا حضور معــاون بیمه ای 
سازمان تامین اجتماعی کشور، معاون سیاسی، امنیتی و 

اجتماعی استاندار و جمعی از مسئولان برگزار شد.
در این مراسم از زحمات"هادی نودهی"تجلیل و قدردانی 
به عمل آمد و" قربان زنگانه "بر مســند تامین اجتماعی 

استان گلستان نشست.
معاون بیمه ای ســازمان تامین اجتماعی گلستان در این 
مراســم اظهار کرد:مدیری مســئولیت تامین اجتماعی 
گلســتان را می پذیرد باید در حــوزه برنامه های تحولی 

سازمان کوشا باشد و رقابت انتصاب را کنار بگذارد.

غلامحسین ستوده خو با بیان اینکه مدیران باید از توجه به 
مسائل حاشیه ای بپرهیزند، یادآور شد:مدیری که از اصل 
مسئله غافل شود و به مسائل حاشیه ای بپردازد خود بیش 

از همه ضرر می کند.
وی متذکر شد:متاسفانه تامین اجتماعی استان گلستان 
جزو معدود استان هایی اســت که نتوانست افرادی را در 
سطح ســازمان تامین اجتماعی کشــور داشته باشد که 
می طلبد این استان در حوزه کادرســازی بیشتر تلاش 

کند.
مدیرکل جدید تامین اجتماعی گلســتان در این مراسم 
بر ضرورت توانمندسازی نیروی انســانی تاکید و اظهار 
کرد:ارتباط موثر با تمامی پرســنل در دستور کار ما قرار 
دارد امــا در کنار آن عمل بــه تکالیف و وظایــف و انجام 

سیاست های ابلاغی مورد تاکید بنده است.
قربان زنگانــه ادامه داد:ضریب پوشــش بیمــه تامین 
اجتماعی در کشور 5۴.26 درصد است که گلستان در این 
شاخص 12 درصد از شاخص کشــوری عقب تر است که 

تلاش شبانه روزی و تلاش بی وقفه ما را می طلبد.
مدیرکل سابق تامین اجتماعی گلستان نیز در این مراسم 
اظهار کرد:در اســفند ماه 1۴00، مجوز افتتاح سه شعبه 
گمیشان، مراوه تپه و گالیکش را از ستاد مرکزی سازمان 
دریافت کردیم که راه اندازی این ســه شعبه در شرایطی 
که تمامی کارهای سازمان به صورت غیرحضوری انجام 

می شود کار راحتی نبود.
هادی نودهــی تامین اجتماعــی را یک نهــاد عمومی 
غیردولتی دانســت و افزود:منابع این ســازمان توسط 

بیمه شده، کارفرما و بخشی توسط دولت انجام می شود، 
در استان گلستان 2۷5 هزار نفر بیمه شده اصلی و حدود 
5۸ هــزار و 500 نفر مســتمری بگیر تامیــن اجتماعی 
وجود دارد و سه هزار و 200 نفر نیز بیمه بیکاری دریافت 

می کنند

 در آستانه سفر رئیس جمهور استان؛

 عملکرد یکساله هلال احمر خوزستان تشریح شد
مدیرکل امور مالیاتی استان:

وین پرداخت شد بیش از ۲۰ هزار میلیارد ریال به شهرداری و دهیاری های قز

اصفهان-مریم مومنی     احمد هاشــمی از سوی 
هیأت مدیره پتروشــیمی اصفهان در آئینی به  عنوان 

مدیرعامل این شرکت معرفی شد.
آئیــن تکریــم و معارفــه مدیرعامل پتروشــیمی 
اصفهان بــا حضور اعضای هیئت مدیره این شــرکت 
و مدیرعامــل هلدینگ پتروپالایــش اصفهان برگزار 
شــد. در این آئین با حکم محســن قدیــری، رئیس 
هیئت مدیره از زحمات محســن ایــران زاد تجلیل و 
احمد هاشمی به عنوان مدیرعامل جدید این شرکت 

منصوب شد.
محسن قدیری در این آئین ضمن قدردانی از زحمات 
مهندس ایران زاد با اشاره به برنامه های در دستور کار 
پتروشــیمی اصفهان اظهار کرد: افزایش ســوددهی 
با حفظ محیط زیســت و جلوگیری از خام فروشــی 
از مهم ترین برنامه های در دســتور کار پتروشــیمی 
اصفهان است که امیدواریم با برنامه ریزی هدفمند و 

بر مبنای علم و دانش به این مهم دست یابیم.
وی با بیــان اینکــه پتروشــیمی اصفهــان یکی از 
شرکت های وابسته به هلدینگ پتروپالایش اصفهان 
است که برای تقویت و ســوددهی آن سرمایه گذاری 
کرده ایم، تصریح کرد: ما در چشــم انداز پنج ســاله 

خود ســوددهی مناســبی را برای این شرکت در نظر 
گرفته ایــم و از مدیریــت جدید انتظــار داریم که در 

کمترین زمان ممکن این هدف محقق شود.
رئیس هیئت مدیره پتروشــیمی اصفهــان گفت: در 
نظر داریم بــا اجرای طرح های نویــن و بر مبنای علم 
در هلدینــگ پتروپالایــش اصفهان و شــرکت های 
تابعــه و وابســته از جملــه پتروشــیمی اصفهــان 
اشــتغال زایی برای نخبــگان را در اولویت قرار دهیم 
تا ضمن جوان ســازی کارکنان از مهاجرت مغزها نیز 

جلوگیری کنیم.

احمدهاشــمی، مدیرعامل پتروشــیمی اصفهان در 
این آئین ضمن قدردانی از عملکرد مهندس محســن 
ایران زاد، اظهــار کــرد: در هلدینــگ پتروپالایش 
اصفهان پروژه های زیرساختی را برای تکمیل زنجیره 
ارزش در دســتور کار قرار داده ایم و امروز ۴00 پروژه 

جدید به صورت همزمان در دست اجرا است.
وی تصریــح کــرد: رویکــرد خــود را در هلدینگ 
پتروپالایــش اصفهــان از تولید محوری بــه پروژه 
محوری تغییر داده ایم و ســعی داریم در سال 1۴05 
بیش از 10 هــزار نفر از نخبگان اســتان اصفهان را به 

کار بگیریم. مدیرعامل پتروشــیمی اصفهان با تأکید 
بر اینکه رویکرد ما در شــرکت پتروشــیمی اصفهان 
افزایــش ســودآوری و تأمین خــوراک مــورد نیاز 
صنایع پایین دستی اســت، گفت: در این زمینه باید 
برنامه ریزی درست برای جذب ســرمایه گذار و حل 
مشکلات مالی شــرکت در اولویت باشــد تا بتوان به 

سودآوری و تکمیل زنجیره ارزش دست یافت.
وی تأکید کرد: بایــد موانع مالی با حــل پرونده های 
گذشته شرکت پتروشــیمی اصفهان از ســر راه این 
شــرکت برداشــت تا خللی در روند اجرای پروژه ها و 
جذب ســرمایه گذار ایجاد نشــود و در نهایت صنایع 
پایین دســتی خوارک مورد نیــاز را دریافت کنند و 

چرخه اشتغال و تولید به قوت خود باقی بماند.
هاشــمی تصریح کــرد: تعریف پروژه هــای مختلف 
در راســتای افزایش سوددهی شــرکت پتروشیمی 

اصفهان از مهم ترین برنامه های در دستور کار است.
مدیرعامــل شــرکت پتروشــیمی اصفهــان گفت: 
طرح توســعه صنایع پایین دســتی و رفع مشکلات 
سهامداران سابق شرکت پتروشــیمی اصفهان نیز از 
دیگر اقداماتی است که در برنامه کاری خود به عنوان 

مدیرعامل این مجموعه در دستور کار دارم.

اصفهان

در مراسم معارفه مدیرعامل پتروشیمی اصفهان مطرح شد؛

وشیمی اصفهان   تأمین خوراک صنایع پایین دستی در دستور کار پتر

مدیرکل تامین اجتماعی گلستان معارفه شد
گلستان

وینخوزستان قز



 نوآوری های مالی منجر به توسعه حجم 
عملیات شرکت واسپاری توسعه تعاون می شود

مدیر عامل بانک توسعه تعاون اعلام داشــت ابتکار، خلاقیت و نوآوری 
می تواند در توسعه حجم عملیات شرکت واسپاری موثر واقع شود.

محمد شــیخ حســینی مدیر عامل بانک توســعه تعاون که در مجمع 
سالیانه شرکت واسپاری توسعه تعاون ســخن می گفت اظهار داشت: 
گشایش در مســائل اقتصادی و رفع تنگناهای معیشتی اقشار جامعه 
به عنوان مسئولیت مهم دستگاه های اقتصادی دولت سیزدهم مطرح 

است.
وی افزود: با این که افزایش ســرمایه و تقویت مالی می تواند در توسعه 
فعالیت شرکت واســپاری توســعه تعاون موثر واقع شود، نوآوری های 
مالی و ابتکار ،خلاقیت و تلاش دلســوزانه عاملی مهم تــر برای ایجاد 
تحول و رونق دهی به عملیات شرکت است.شیخ حسینی تصریح کرد: 
شرکت به لحاظ سرمایه انســانی، نیروهای با تجربه مدیریتی و اجرایی 

لازم را در حوزه های اعتباری و مالی در اختیار دارد.
مدیر عامل بانک توســعه تعاون گفت: کادر مدیریتی شرکت برای سال 
۱۴۰۲ برنامه ها و راهبردهــای خوب و متنوعی ارائه نمــوده اند و این 
انتظار وجود دارد که شرکت واسپاری از ظرفیت های موجود در بخش 

تعاون و بانک توسعه تعاون بهره کافی را ببرد.
در ادامه جلسه سید باقر فتاحی رییس هیات مدیره بانک توسعه تعاون 
گفت: اتحادیه ها و تشــکل های تعاونی در بخش تعــاون می توانند به 
عنوان مشتریان شرکت واسپاری توسعه تعاون مطرح باشند و بسیاری 

از نیازهای خود را در زمینه تامین کالا از شرکت دریافت نمایند.
در ادامه مراســم محمد جعفر ایرانی عضو هیات مدیره بانک توســعه 
تعاون افزود: شــرکت واســپاری می تواند نگاه ویژه ای بــه بازار خارج 
بانک داشــته باشــد و به عنوان یکی از واحدهای معتبر لیزینگ بانکی 
با واحدهای تعاونی و تولیــدی وارد همکاری شــده و نقش موثری در 

توسعه بخش تعاون ایفا نماید.
در ابتدای جلســه گزارش حسابرس مســتقل و بازرس قانونی شرکت 
واسپاری توســعه تعاون مبنی بر وضعیت مطلوب صورت های مالی و 
رعایت استانداردهای حسابداری قرائت شد و اعضای رسمی مجمع نیز 

صورت های مالی شرکت را مورد تایید قرار دادند.
در این جلســه که با حضور محمد ذوالفقاری معاون مدیرعامل در امور 
مالی و پشتیبانی و سرپرســت معاونت حقوقی و نظارت، حسن شریفی 
معاون مدیرعامل در امور عملیات بانکی، ســید حسن حسینی مطلق 
سرپرست دفتر مرکزی حراست، رامین نجمی رئیس اداره کل سرمایه 
گذاری، ســعید جمالی معاون نظارت بر تامین مالی و سرمایه گذاری 
ها اداره کل سرمایه گذاری برگزار شد، ســید شهاب الدین پورعباسی 
سرپرست شرکت واسپاری توسعه تعاون، صلاح الدین اسعدی رییس 
هیات مدیره و مهرزاد عطا مدیر عامل پیشــین شــرکت واســپاری، 
محمدرضا قربانی عضو هیات مدیره شــرکت، توضیحاتی در خصوص 

عملکرد پیشین و برنامه های پیش رو ارائه دادند.

بانک مرکزی: 
 سقف تسهیلات قرض الحسنه ۳۰۰ میلیون

 تومان شد
 بانک مرکزی اعلام کرد: سقف تسهیلات قرض الحسنه بانک ها از ۲۰۰ 

میلیون تومان به ۳۰۰ میلیون تومان افزایش یافت.
به گزارش بانک مرکزی، ســقف فردی تســهیلات و مبلغ تســهیلات 
قرض الحسنه شرکت های حقوقی در بانک های قرض الحسنه به میزان 

۵۰ درصد افزایش یافت.

بر اســاس تصمیمات متخذه در کمیســیون پولی و اعتبــاری مورخ 
۱۶ /۰۱ /۱۴۰۱مقرر شد:

۱( سقف فردی تسهیلات قرض الحسنه بانک های قرض الحسنه از ۲۰۰ 
میلیون تومان به ۳۰۰ میلیون تومان افزایش یابد.

۲( مبلغ تسهیلات قرض الحسنه شرکت های حقوقی )کسب و کارهای 
خرد و دانش بنیان( از مبلغ ۵۰۰ میلیون تومــان به مبلغ ۷۵۰ میلیون 

تومان افزایش یابد.
بر این اســاس بانک قرض الحســنه مهر ایران و بانک قرض الحســنه 
رسالت می توانند با رعایت ســایر شرایط و ضوابط نســبت به افزایش 

سقف تسهیلات قرض الحسنه اقدام کنند.

 با حضور مدیران ارشد بانک شهر و مسئولان دوتیم محبوب پایتخت 
صورت گرفت

اهدای جوایز هواداران برتر در جشنواره حامی 
یک رنگ

طی مراســمی با حضور مدیران ارشــد بانک شهر و مســئولان دوتیم 
محبوب پایتخت، جوایز هواداران برتر دو تیم استقلال و پرسپولیس در 

جشنواره حامی یک رنگ به آنان اهداء شد.
به گزارش روابط عمومی بانک شــهر، در این مراســم که برات کریمی 
معاون برنامه ریزی و توســعه بازار، سیدنجیب حسینی مدیرامورحوزه 
مدیریت و روابط عمومی، رضا قنبرزاده مدیر امور تحقیقات و توســعه 
بازار از بانک شهر، محمد محمدی قائم مقام باشگاه پرسپولیس، پرویز 
مظلومی عضو هیات مدیره باشــگاه اســتقلال و ... حضور داشــتند،از 
هواداران برتر این دو باشــگاه پایتخت در جشنواره حامی یک رنگ طی 
ماه های دی، بهمن و اسفند قدردانی شــد.برات کریمی معاون برنامه 
ریزی و توســعه بازار بانک شهر در این مراسم با اشــاره به حمایت های 
گسترده بانک شــهر از جامعه ورزش کشور طی ســال های گذشته و 
به خصوص در سال ۱۴۰۱، گفت: بانک شــهر بانکی مردمی و محبوب 
در میان تمامی اقشــار جامعه اســت. از این رو حمایت از ۲ تیم مردمی 

پایتخت را وظیفه مهم خود در راستای مسئولیت اجتماعی می دانیم.
کریمی با بیان اینکه بانک شهر توانسته با کمک به جامعه ورزش کشور 
زمینه حمایت هواداران از تیم های محبوب خود را فراهم کند، تصریح 
کرد: امروز کارت های هواداری صادر شــده از ســوی بانک شهر یکی 
از راهکارهــای درآمدزایی و افزایش درآمدهای پایدار برای ۲ باشــگاه 

محبوب و مردمی پرسپولیس و استقلال است.
وی با اشــاره به اینکه مزایا و خدمات بانکی مناســبی برای اســتفاده 
هواداران از کارت هواداری دو تیم فوتبال پرطرفدار کشــور فراهم آورده 
ایم، تاکید کرد: هواداران اســتقلال و پرســپولیس بــا دریافت کارت 
هواداری، می توانند شــرایط مناســبی را برای خلق درآمد پایدار تیم 
محبوب خود، مهیا کنند.معاون برنامه ریزی و توســعه بازار بانک شهر 
تصریح کرد: همانطور که این بانک از هیچ کمکی در چارچوب قوانین و 
مقررات به این دوتیم مردمی دریغ نکرده است، انتظار دارد که خدمات 
برتر و به روز بانک شهر بیش از پیش مورد توجه هواداران آنان قرار گیرد.

مدیرعامل شرکت برق حرارتی:
وگاه ها آماده تامین برق تابستان می شوند نیر

مدیرعامل شــرکت برق حرارتی با تاکیــد بر اینکه برنامــه تعمیرات 
نیروگاه های حرارتی تا پایان اردیبهشــت ماه به پایان خواهد رســید، 
گفت: واحدهای تولید برق حرارتی کشــور از ابتدای خرداد با آمادگی 
حداکثری مهیای تولید برق پایدار در پیک تابســتان امســال خواهند 

بود.
به گزارش وزارت نیرو، عبدالرسول پیشــاهنگ در نشست برنامه ریزی 
با مدیران عامــل تولید، مدیریت تولید و روابــط عمومی آنها برای گذر 
موفق از پیک تابســتان ۱۴۰۲، افزود: تامین برق پایدار و گذر موفق از 

دوره اوج بار به عنوان کارنامه عملکرد صنعت برق شناخته می شود.
وی ادامه داد: فرایند تولید برق با ســختی های بســیار فراوانی همراه 
اســت که عمده این تلاش ها به خوبی برای عمــوم جامعه نمایش داده 
نمی شــود؛ از این رو همکاران روابط عمومی بایستی با اطلاع رسانی به 
موقع بتوانند به خوبی توانمندی ها و دستاوردهای این صنعت را با زبان 

ساده برای مردم به نمایش بگذارند.
پیشاهنگ خاطرنشان کرد: بر اســاس پیش بینی صورت گرفته میزان 
تولید نیروگاه های حرارتی امســال افزایش خواهد داشــت، اما روابط 
عمومی های این صنعت می توانند با اطلاع رســانی مناســب و ترغیب 
مشترکان به مصرف بهینه انرژی همانند یک نیروگاه چند هزار مگاواتی 
عمل کنند. از این رو باید مدیران روابط عمومی از ســوی مدیران عامل 
نیروگاه ها مورد حمایت قرار بگیرند تا برنامه های مناسبی در این زمینه 

در دستور قرار بگیرد.
مدیرعامل شــرکت برق حرارتی با اشــاره به تلاش بی وقفه پرســنل 
صنعــت نیروگاهی بــرای تامیــن رفاه و آســایش مــردم، ادامه داد: 
شرکت های زیرمجموعه بایستی ســریعاً توان عملی تمامی واحدهای 
نیروگاهی خود را بررسی و با فرمول  و مشخصات سازنده تطبیق دهند 
تا اگر محدودیتی در زمینــه تولید برق واحدها وجــود دارد بلافاصله 

راهکارهای رفع آن ها در دستور کار قرار بگیرد.
وی با تاکیــد بر اینکه برنامــه تعمیرات نیروگاه هــای حرارتی تا پایان 
اردیبهشــت ماه به پایان خواهد رســید، گفت: واحدهــای تولید برق 
حرارتی کشــور از ابتدای خرداد با آمادگی حداکثری مهیای تولید برق 

پایدار در پیک تابستان امسال خواهند بود.

ح ساماندهی کارت   آخرین وضعیت طر
سوخت جایگاه ها

مدیرعامل شــرکت پخــش فرآورده های نفتی گفت: کارت ســوخت 
بنزین آزاد جایگاه ها به طور کامل جمع آوری نشــده و به تعداد مناسب 
در هر جایــگاه موجود اســت، اما اســتفاده از این کارت بــرای موارد 

اضطراری است و مردم با کارت سوخت شخصی وارد جایگاه شوند.
علی اکبر نژادعلی، مدیرعامل شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی، 
با اشــاره به آخرین وضعیت طرح ســاماندهی کارت سوخت جایگاه ها 
عنوان کرد: در بند ح تبصــره ۱۴ قانون بودجــه ۱۴۰۲، وزارت نفت از 
طریق شرکت تابعه  ذی ربط مکلف است تدبیری اتخاذ کند که تا پایان 
شش ماه ابتدایی ســال، حداقل ۹۰ درصد خودروهای بنزین  سوز و ۹۵ 
درصد خودروهای نفت گازســوز صرفاً از کارت های ســوخت مختص 
خودرو استفاده کنند.وی اظهار داشــت: طبق این قانون، ما در شرکت 
ملی پخش به عنوان شــرکت ذی ربط اشــاره شــده در قانون، موظف 
هستیم که مردم را به اســتفاده از کارت سوخت شخصی به جای کارت 

سوخت جایگاه ها هدایت کنیم.

 سه حالت اضطراری برای سوخت گیری با کارت سوخت جایگاه ها
نژادعلی افزود: خاطرتان است که از ســال ۱۳۹۴ که بنزین تک نرخی 
شــد و به نرخ ۱۰۰۰ تومان عرضه می شــد، عملا کارت های شخصی 
کاربری خود را از دســت داده بودنــد و مردم اغلب از کارت ســوخت 
جایگاه ها برای ســوخت گیری اســتفاده می کردند، درحالی که کارت 
ســوخت جایگاه به عنــوان یک کارت ســوخت اضطراری شــناخته 

می شود.
مدیرعامل شــرکت ملی پخش گفت: در واقع اســتفاده مردم از کارت 
ســوخت باید محدود به مواقع اضطرار شــود، یعنی زمانــی که مثلا 
با خودرو وارد جایگاه می شــود و یادشــان می افتد کارت سوخت را جا 
گذاشته اند؛ یا مواردی که کارت ســوخت خود را گم کرده اند و منتظر 
کارت سوخت المثنی هســتند؛ یا زمانی که سقف ســهمیه دوم را رد 

کرده اند که این عدد ۱۵۰ لیتر در ماه تعیین شده است.
وی تاکید کرد: اگر خاطرتان باشــد قبلا کارت سوخت جایگاه ها دست 
خود جایگاهداران بود ولی بعد از آن، شرایطی پیش آمد که این کارت ها 
با نخ یا طناب روی نازل های ســوخت آویزان شده بود و مردم هم حتی 
اگر کارت شخصی همراه شان بود از آن اســتفاده نمی کردند و با کارت 

سوخت جایگاه، سوخت گیری می کردند.  

 

سال گذشته 3 میلیون 800 هزار کارت سوخت جدید صادر شد
نژادعلی ادامه داد: در ســال گذشــته تدابیری اندیشــیده شد تا همه 
کارت سوخت های المثنی یا خودروهای نوشــماره تا پایان سال صادر 
شود و حدود ۳ میلیون و ۸۰۰ هزار کارت ســوخت وارد چرخه شد؛ تا 
پایان اسفند گذشته همه کارت ها صادر شــده بود و اگر دست برخی از 

شهروندان نرسیده باشد، احتمالا در باجه های پست باقی مانده است.
مدیرعامل شــرکت ملی پخش گفت: هموطنان می توانند با مراجعه به 
ســایت post.ir و وارد کردن کد رهگیری یا شماره گیری به کد گویای 
۰۹۶۲۷ از آخریــن وضعیت کارت ســوخت خود جویا شــوند. کارت 
ســوخت شــخصی نیز همانند کارت بانکی اســت و باید فرهنگ این 

موضوع نیز در کشور ایجاد شود.

 همه کارت سوخت جایگاه ها جمع آوری نشده است
وی اظهار داشــت: البتــه دقت کنید کــه کارت ســوخت بنزین آزاد 
جایگاه ها نیز به طور کامل جمع آوری نشده است بلکه به تعداد مناسب 
در هر جایگاه موجود اســت. اصلا هدف ما جمع آوری همه کارت های 
سوخت جایگاه ها نیست بلکه هدف ساماندهی آنها است به گونه ای که 
مردم استفاده از کارت سوخت شــخصی را در دستور کار قرار دهند. در 
واقع تنها کاربری کارت سوخت جایگاه ها به حالت اصلی خود برگشته 
است.نژادعلی عنوان کرد: ضمنا اپلیکیشن هایی نیز ایجاد شده که اگر 
شهروندی کارت ســوختش را در جایگاهی جا بگذارد، بتواند از طریق 
مراجعه به شرکت پخش از وضعیت آن مطلع شده و کارت سوخت خود 

را پیدا کند.
مدیرعامل شــرکت ملی پخش گفت: با این حال اگر شهروندی کارت 
ســوخت خود را گم کرد، حدود یک ماه تا صدور کارت سوخت المثنی 
زمان خواهــد برد کــه در این بازه زمانــی می تواند از کارت ســوخت 

اضطراری جایگاه ها استفاده کند.
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مدیرعامل سپرده گذاری مرکزی پاسخ داد

سهامداران بورسی سال گذشته چه میزان سود 
نقدی و سنواتی گرفتند؟

خریدار   مدیرعامل شــرکت ســپرده گذاری 
مرکزی گفــت: از ابتــدای ســال ۱۴۰۱ تا نیمه 
فروردیــن امســال در مجموع ۷۷ هــزار و ۹۷۰ 
میلیارد و ۶۵۶ میلیون تومان سود متعلق به ۱۰۰ 
میلیون و ۸۴۳ هزار و ۵۴۵ سهامدار از سوی ۹۱۸ 
ناشر از طریق ســامانه جامع اطلاعات مشتریان 

»سجام« به حساب سرمایه گذاران واریز شد.
 پس از آن که نمایندگان مجلــس در قالب قانون 
بودجه ۱۴۰۱ همه شرکت های بورسی را موظف 
کردند که سود سهامداران خرد را از طریق سامانه 
سجام و در موعد مقرر واریز کنند، سازمان بورس 
نیز در اوایل ســال گذشــته با ارســال نامه ای به 
ناشران بازار سرمایه اعلام کرد: مطالبات سنواتی 
سهامداران باید از بستر ســجام پرداخت شود تا 
حق الناس میلیون ها سهامدار که در سال گذشته 
توسط شرکت ها پرداخت نشــده بود، تعیین و با 
همکاری سمات و از طریق سامانه جامع اطلاعات 

مشتریان »سجام« پرداخت شود.
در نامه ســازمان بورس خطاب به ناشران تصریح 
شده بود که به منظور تســهیل امور سهامداری و 
در جهت رعایت کامل قوانیــن و مقررات از جمله 
ماده ۲۴۰ لایحه اصلاح قسمتی از قانون تجارت، 
سازمان بورس در راستای فراهم کردن زیرساخت 
لازم برای تعیین تکلیف سودهای سال های قبل 
سهامداران اقدام ها و بسترهای لازم را فراهم کرده 
است.با توجه به چنین مســاله ای ضروری است 
ناشرانی که سود سال های گذشــته سهامداران 
را به دلایلی از جمله عدم اعلام شــماره حســاب 
از ســوی آنها، عدم مراجعه ســهامدار، سجامی 
نبودن آنها و موارد دیگر پرداخت نکرده اند باید با 
هماهنگی با شرکت سپرده گذاری مرکزی اوراق 
بهادار و تسویه وجوه در راســتای رعایت قانون و 
مقررات نســبت به پرداخت سود سنوات گذشته 
سهامداران اقدام کنند.در همین ارتباط »محمد 
باغســتانی«، مدیرعامل شــرکت سپرده گذاری 
مرکزی اوراق بهادار و تسویه وجوه در گفت وگوی 
اختصاصی با خبرنگار اقتصــادی ایرنا آمار واریز 
سود ســنواتی، ســود جاری و حق تقدم استفاده 
نشده از ابتدای سال ۱۴۰۱ تا فروردین ۱۴۰۲ را 

با ذکر جزییات تشریح کرد.

آمار کلی واریز سود جاری، سنواتی و حق 
تقدم استفاده نشده

وی در خصوص آمــار کلی واریز »ســود جاری، 
ســود ســنواتی و حق تقدم اســتفاده نشده« از 
ابتدای ســال ۱۴۰۱ تا نیمه فروردین ماه ســال 
۱۴۰۲ اظهار داشــت: در مجموع این دوره زمانی 
»سود جاری، سود ســنواتی و حق تقدم استفاده 
نشده« متعلق به ۱۰۰ میلیون و ۸۴۳ هزار و ۵۴۵ 
ســهامدار از سوی ۹۱۸ ناشــر به مبلغ ۷۷ هزار و 
۹۷۰ میلیــارد و ۶۵۶ میلیــون تومــان از طریق 
ســامانه جامع اطلاعات مشــتریان »سجام« به 
حساب سرمایه گذاران واریز شده است.باغستانی 
تصریح کرد: در سال ۱۴۰۱ در مجموع ۹۰۶ ناشر 
»سود جاری، سود ســنواتی و حق تقدم استفاده 
نشــده« ۹۷ میلیون و ۹۹۸ هزار و ۱۴۱ سهامدار 
که شــامل مبلغ ۷۷ هــزار و ۹۷۰ میلیارد و ۶۵۶ 
میلیون تومان می شــود را با اســتفاده از سامانه 

سجام به حساب سرمایه گذاران واریز کرده اند.

آمار واریزی سود سنواتی در سال 1402
مدیرعامل شرکت ســپرده گذاری مرکزی افزود: 
در سه هفته ابتدایی سال ۱۴۰۲ نیز سود سنواتی 
۲ میلیون و ۶۱۰ هزار و ۹۶۸ ســهامدار که شامل 
۲۳۱ میلیارد و ۱۲۴ میلیون تومان و سود جاری 
۲۳۴ هزار و ۴۳۶ سهامدار که شامل ۲۹۵ میلیارد 

و ۸۸۷ میلیون تومان می شود از سوی ۱۲ ناشر با 
استفاده از سامانه سجام پرداخت شده است.

واریز 68 هزار میلیارد تومان سود جاری 
برای ۵۹ میلیون سهامدار

وی در خصــوص جزئیــات واریز ســود جاری و 
مطالبات ســهامداران در ســال ۱۴۰۱ گفت: در 
طی ۱۲ ماه سال گذشته، ۶۸ هزار و ۶۷۰ میلیارد 
تومان ســود جاری متعلق به ۵۲۳ ناشر از طریق 
اطلاعات ســامانه جامــع اطلاعات مشــتریان 
»ســجام« به حســاب ۵۹ میلیون و ۵۷۴ هزار و 

۱۵۷ سهامدار واریز شد.

36 میلیون سهامدار، ۷ هزار میلیارد تومان 
مطالبات دریافت کردند

باغستانی اظهار داشت: در سال گذشته، سمات، 
سود سنواتی ۳۳۹ ناشر شامل ۳۶ میلیون و ۳۴۷ 
هزار و ۴۱۶ ســهامدار به ارزش هفــت هزار و ۴۹ 

میلیارد تومان را پرداخت کرده است.

واریز 2 هزار میلیارد تومان حق تقدم 
استفاده نشده

مدیرعامل سمات درباره آمار واریز حق تقدم های 
استفاده نشده در ســال ۱۴۰۱ نیز اعلام کرد: بر 
اســاس اطلاعات موجود در سال گذشته، بیش از 
۲ هزار و ۲۵۱ میلیارد تومان حق تقدم اســتفاده 
نشــده متعلق به ۲ میلیــون و ۷۶ هــزار و ۵۶۸ 
سهامدار متعلق به ۴۴ ناشــر با استفاده از سامانه 
جامع اطلاعات مشــتریان »ســجام« به حساب 

سهامداران واریز شده است.

آمار واریز سود سرمایه گذاران 
در سال 1400

وی به آمار پرداخت سود جاری ناشران بازار سرمایه 
در سال ۱۴۰۰ اشاره کرد و افزود: در سال ۱۴۰۰ که 
پرداخت سود توسط ناشران به صورت غیر الزام آور 
انجام می شد، بیش از ۱۵ هزار و ۸۸۲ میلیارد تومان 
ســود جاری متعلق به حســاب ۴۰ میلیون و ۶۱۶ 
هزار و ۸۶ ســهامدار )حقیقی، حقوقی، سبدگردان 
و صندوق( واریز شد که با تصمیم هایی که در سطح 
مجلس و ســازمان بورس گرفته شــد شاهد رشد 

بیش از ۲ برابری در تعداد واریزی ها هستیم.

انتقالات قهری و توثیق اوراق بهادار
باغســتانی درباره وضعیــت پرونده های حقوقی 
اظهار داشت: در سال گذشــته تعداد پرونده های 
حقوقی در بخش انتقالات قهری اوراق بهادار با ۴۵ 
درصد افزایش نسبت به ســال ۱۴۰۰ در مجموع 
به ۲۰۴ هزار و ۳۲۵ مــورد و در بخش توثیق اوراق 
بهادار با ۸۵ درصد افزایش نســبت به سال ۱۴۰۰ 
تعداد پرونده ها به ســه هزار و ۴۹۴ پرونده متعلق 
به ۲۱۸ هــزار و ۱۶۳ نفر بوده اســت.مدیرعامل 
شــرکت ســپرده گذاری مرکزی اظهار داشــت: 
در عین حال در بخش بررســی درخواســت های 
سجام نیز شــاهد افزایش ۹۸ درصدی نسبت به 
سال ۱۴۰۰ هستیم که در مجموع ۷۱ هزار و ۱۸۹ 

مورد ارزیابی قرار گرفته اند.

آمار توقیف اوراق بهادار
وی درباره آمار توقیف اوراق بهادار در سال ۱۴۰۱ 
گفت: تعــداد پرونده های مرتبط بــا توقیف، رفع 
توقیف، فــروش اوراق بهادار توقیفی، اســتعلام 
وضعیــت دارایی، بررســی نامه هــای توقیفی و 
دعاوی این حوزه در ســال ۱۴۰۱ شامل ۸۰ هزار 
و ۱۹۷ پرونده بود که مختص به ۱۰۹ هزار و ۵۳۵ 

نفر است.

عملکرد حوزه فناوری و توسعه نوآوری
باغستانی در تشــریح عملکردهای حوزه فناوری 
و توســعه نوآوری در ســالی که گذشــت گفت: 
پشتیبانی، به روزرسانی و توسعه زیرساخت های 
فناوری اطلاعات با هدف ارائه ســرویس امین و 
پایدار برای ذی نفعان بازار ســرمایه، افزایش ۱۰ 
کارگزاری جدید و شــعب آن بــرای احراز هویت 
حضوری ســجام، افزایش بیش از ۱۱ اپلیکیشن 
جدید برای احــراز هویت الکترونیکی ســجام، 
برگزاری بیش از ۷۸ مجمع الکترونیک توسط ۴۸ 
ناشر توسط سامانه دیما از مهم ترین عملکرد این 

حوزه در سال ۱۴۰۱ بود.
مدیرعامــل شــرکت ســپرده گذاری مرکزی 
ثبت رکــورد حضور ســهامدار در ســامانه دیما 
با مشــارکت بیش از پنج هزار و ۸۵۵ ســهامدار، 
راه اندازی توثیق مکانیزه از طریق بانک ها، ایجاد 
پنل مطالبات سهامداران، بهره برداری از فرآیند 
پرداخت سود به ســهامداران حقوقی و کدهای 
PRX، بهره بــرداری اولیــه از ســامانه افزایش 
ســرمایه از محل حق تقدم، دریافت بیش از هفت 
میلیون تماس ورودی توسط مرکز تماس ۱۵۶۹، 
پاســخگویی به هفت هزار و ۳۸۵ ارباب رجوع در 
میز خدمت حضــوری را از دیگر اقدامات معاونت 
فناوری و تسعه نوآوری ســمات در سال گذشته 

اعلام کرد.

عملکرد تسویه وجوه و پایاپای
وی ارتقای پرداخت از هفتگی به روزانه را یکی از 
تحولات مهم ســال ۱۴۰۱ در حوزه تسویه وجوه 
در حوزه پرداخت کارمزدهای ارکان بازار سرمایه 
عنوان کرد و اظهار داشــت: در حوزه تسویه بازار 
مشتقه، استقرار ســامانه اعمال و تسویه مکانیزه 
اوراق اختیار فــروش تبعی با هــدف حمایت از 
سهام در سررســید این اوراق در ســال ۱۴۰۱ 
تعداد ۳۰ نماد از طریق این ســامانه تسویه شده 

است.
باغستانی اظهار داشت: همچنین اصلاح و کاهش 
ضریب گرد کردن در محاســبه وجــوه تضمین 
بــازار از ۱۰۰ هزار ریال به ۱۰ هــزار ریال با هدف 
گســترش روز افزون معاملات اختیار استاندارد با 
همکاری و پیشنهاد شرکت بورس تهران عملیاتی 
شــد.مدیرعامل شرکت ســپرده گذاری مرکزی 
افزود: در حوزه تضامین و تســویه یار نیز در سال 
گذشــته، بانک ملت به همراه کارگــزاری دارا به 
جمع بانک های تسویه یار پیوســتند که مراحل 
عملیاتی شــدن و زیرســاخت های آن در درست 

اجرا است.

ارزش 3۵6 هزار میلیارد ریال معاملات 
بازار فیزیکی

وی در پایــان این گفت وگــو در خصوص آخرین 
آمار معامــلات کالایی گفت: در پایان ســه ماهه 
پایانی ســال ۱۴۰۱ تعداد کل معاملات به ۲۹۲۷ 
مورد و ارزش کل معامــلات بازار فیزیکی به بیش 

از ۳۵ هزار و ۶۶۸ میلیارد تومان رسیده است.
باغستانی اظهار داشت: همچنین ارزش معاملات 
تســویه شــده در این بازه زمانی ۳۵ هزار و ۲۵۵ 
میلیارد تومان و ارزش معاملات منفســخ به بیش 
از ۴۱۳۳ میلیــارد ریال بــوده و از میان معاملات 

منعقد شده تعداد ۲۹۲۷ مورد تسویه شده اند.
مدیرعامل شرکت ســپرده گذاری مرکزی گفت: 
در ســه ماهه پایانی سال گذشــته ارزش تسویه 
خارج از پایاپای به بیش از ۲۴ هزار و ۷۲۲ میلیارد 
تومان، تســویه نقــدی بیــش از ۸۶۵۶ میلیارد 
تومان، تســویه با تضمین ۱۳۹۵ میلیارد تومان و 

شرایطی ۸۹۴۰ میلیارد ریال بوده است.

سینا

درآمدهای کارمزدی بانک سینا 
در سال ۱۴۰۱ با رشد بیش از ۹۰ 

درصدی مواجه شد.
به گــزارش روابط عمومی بانک 

ســینا، این بانک در سال گذشته 
از محــل درآمدهــای کارمزدی 
مبلغ ۹ هزار و ۴۳۶ میلیارد ریال 

درآمد کسب کرده است.

درآمدهــای کارمــزدی بانک ها 
درآمدهای حاصله از ارائه برخی 
خدمــات ماننــد تراکنش هــا، 
پرداخت قبــض، مانده گیری از 

حســاب، انتقال وجه، نقدکردن 
چک بانکی، واریــز نقدی وجه، 
بازکردن حساب، دریافت دسته 

چک و... است.

رشد 90 درصدی درآمدهای کارمزدی بانک سینا در سال گذشته
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